


T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYooGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKıNMA İDARESt BAŞKANLIGI 

MERKEZiPLANLAMADAN 
KATlLlMCI PLANLAMAYA 

GAP BöLGE KALKlNMA PLANI 

16 MAYIS 2000 
ŞIRNAK 

T c:. 
BAŞ '-' r...:ArvLlı< 

GAP 8l)l;.;( , ,.,".'"'· • 
:.:.; .. _, ,;. ;K..,Nll~l 

oor~·.=.."' ıA~"'ut; ,Chı<t ,; 

VER NO 1(, - ~ 
DEMiRBAŞ . 45i:J NO 

BiLGiLENDiRME TOPLANTISI 

ÇALIŞMA RAPORU 4 



0\SOZ 

GAP Idaresi Başkanlıgı. "GAP Master Planı"nın yerini alacak. GAP Bölgesel Kalkınma P lanı 

çalışmasın ı. katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazırlık ça lışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Master 

Planı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 y ıl. P lanın sadece yenilenmesi ih t iyacını 

degil, bir takım başka degişiklikleri de gündeme getirmiştir . Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve 
planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkınınayla ilgili temel bir takım konular 

daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde çevre ve dogal kaynakların korunması konu
ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı. kalkınma literatüründe ön plana çıkmıştı r. Kalkınma 

kavramı artık salt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını içermemektedir. 
Artık sulama ya da tarımsal llretimi arttırmak için proje yapmak gündeme gelmemektedir. 
Ka lkınmanın odagına insan yerleştirilmiş ve dogal kaynakların korunması birinci derecede 
önem kazanmış bulunmaktad ı r . 

Gündem-21 dokUmanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu. hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanları dllzeyinde imzalanan Rio Zirvesini takiben. başka konularda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkmıştır. 1994 'te Kalıire Konferansı nüfus. 1995 'te Bejing Konferansı 

·cinsiyet dengeli kalkınma ·konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlem işti r . Kopenlıag·daki 

(1995) ilkeler kalkınmada sosyal politikalara ili şkin yeni gündemler saptamıştır. 1996'da Istan
bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalk ınmanın ve gelişmenin kentsel baglarnma il işkin degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey"de gerçekleşen Dünya Su 
Forumu. kalkınma ve su kaynaklarının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş 
yaklaşımları ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 

bu gelişmeler GAP 'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş degeı· 

ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştur. B ir 

diger fırsat ise. tüm çalışmaya ilişkin direktifin. GAP'ın 201 O yılına kadar tamamlanması tali· 
matıyla birlikte. siyasi iradeye yansımış olmasıdır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden 
saglanan girdi ve katkılarla bu talimatın gepegini yerine getiren bir ça lışma olarak gerçekleşm iş 

olacaktır. 
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Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız GAP Bölgesel Kalkınma Planı çalışması 
süı·esince tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni p lanın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
degiş ik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantıları yapılmıştır. Böylece- iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntem
lerinin belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları alınmış olmaktadır 

Bu kitap. başlangıç aşamasında yapılmış olan sözkonusu bu toplantılardaki konuşmaları 

kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan anladıgımız bu toplantılarda ortaya konan görüşlerle 
sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracı lıgıyla yapılacak bir dizi başka 
çalışma da planlanmaktadır. Temsil edilmeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kul
lanı lanarak. katılım en üst düzeyde uygulanmaya ça lışılacak ve GAP Bölgesel Kalkınma Planı 

bu kez aşagıdan yukarıya bir şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizil
miş şekliy le, uzmanlar tarafından gerçekleştirilmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge 
girm iş veya siyasi iradeye sunulmuş olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama 
anlayış ıyla gerçekleştirilen ilk kapsamlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ortak emegi ve katkısıyla ortaya çıkacak yeni GAP Bölgesel Kalkınma 
Planı"nın hayırlı olması dilegiyle. saygı larımı sunarım. 
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GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

57 nci Hükümetin Programında "Güneydo~u ve Do~u Anadolu'nun geri kalmışlıgı. ekonomik 
ve sosyal önlemlerle ÇÖZülecektir" politikası yer almıştır . Bu karar çerçevesinde. Bakanlar Kuru
lu Güneydo~u Anadolu Projesi'nin {GAP) 2010 yılında biLirilmesi kararını almış ve ekonomik. 
sosyal ve benzeri diger ön lemlere ilişkin planlama ça lışmalarını yapmakla GAP Idaresini göı·ev

lendirnıişti r. 

Bu direktif üzerine GAP Idaresi kendi bünyesi içinde planlama çalışmalarını yürütecek GAP 
Bölge Kalkınma Planı Proje Ekibini kurmuştur. Proje Ekibi konularında uzman. deneyimli ve uy
gulama tecrübesi olan kişilerden oluşturulmuştur. Proje ekibi. bölge planlama. iktisadi planla
ma ve finansman modelleri. sosyal planlama. tarımsal ve kı rsal kalkınma. altyap ı-çevre ve ileti
şim olmak üzere altı çalışma grubu halinde örgütlenmiştir . 

Bilindigi üzere. Güneydogu Anadolu Projesi başlangıçta bir su ve toprak kaynaklan geliştir
me projesi olarak planlanmış. 1989 yılında hazırlanan GAP Master Plan ı ile entegre bölgesel kal
kınma programına dönüştürülmüştür. GAP Master Planı. sektörler arası entegrasyonu dikkate 
alan GAP' ın hedef ve stratejilerini belirleyen. GAP kapsamında kamu yatırımlannı zaman ve me
kan iti barıyla ve finansman ihtiyaçlarıyla planlayan temel dokümandır. Mevcut uygulamalar 
mümkün oldugu ölçülerde bu doküman çerçevesinde yürütülmektedir. 

1989 GAP Master Planı . geleneksel. merkezi planlama an layışı ile hazırlanmış. bilgi verici. 
kaynak degerlendirmeye ve gelir artırmaya yönelik projeler üretmiş bir plandır. Hazırlanacak 

olan yeni plan ı. 1989 GAP Master P lanından ayıran temel özellikler; bölge ve dünyada meyda
na gelen gel işmeleri dikkate alması . katılımcılı~a önem vermesi. projeden etkilenen kesimlerin 
plan hazırlama ve uygulama sürecinde etkin rol almalarını benimsemesi. ekonomik-sosyal ve 
çevresel gelişmeyi birlikte ele alması. sürdürülebilir kalkınma ilkelerini {dogal ve kültürel çevre 
koruma-sorumlulukları paylaşma-yerellik-saydam lı k-erişebilirlik-kal ı cı olma-bölgesel öncelik
sosyal adalet ) esas almasıdır. Yeni planın hareket noktasını ise 1989 GAP Master Plan ı ile GAP 
Idaresince hazırlanmış olan GAP Sosyal Eylem P lanının uygulama sonuçlarına ilişkin degerlen
dirmeler oluşturacaktır. 

GAP Idaresi yeni plan çalı şmalarını katılımcı planlama teknigi ile gerçekleşti recektir. GAP 
Bölgesel Kalkınma Planı ismiyle hazırlanacak olan doküman; yöre halkının yaşanı kalitesini 
sosya l. kültürel. ekonomik ve çevresel açı lardan artırmayı hedefleyecek. bölge insanının ve ilgi
li kamu kuru luşlarının katı lım ıyla hazırlanacak ve uygulanacaktır . Kamunun planın hazırlan
ması ve uygulanmasında etkin katılımı önem arz etmektedir. Ayrıca bölge insanının bu süreçte 
rol alması yerel halkın gerçek sorunlarına. gereksinimlerine. tutumlarına ve önceliklerine du-
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yarlı bir plan hazırlanmasına imkan saglayacaktır. Bu amaçla Proje Ekibi çalışma programını 

hazırlanmış ve bu program 14 Nisan-31 Mayıs 2000 tarihleri arasında 9 GAP ilinde yapılan bil
gilendirme toplantıları ile başlatılm ıştır. Bu program dogrultusunda Proje Ekibi ça lışmalarını 

yürütmektedir. 

Yeni plan şu aşamalardan geçerek hazırlanacaktır: 1) Veri toplama ve güncelleştirme. 2) 
1989 GAP Master Planı ve Sosyal Eylem Planının degeriendirilmesi ve bugünkü durumun çö
zümlenmesi. 3) Kalkınma ihtiyaçlarının ve sınırlarının belirlenmesi. 4) Hedef ve stratejilerin be
lirlenmesi. 5) Kalkınma seçeneklerinin hazırlanması. 6) Kalkınma seçeneklerine i lişkin finans
man modellerinin hazı rlanması ve taslak Bölge Planının oluşturu lması . 7) Bölge kalkınma pla
nı ve Uygulama programının oluş.turu lması. ve 8) lzleme-degerlendirme sisteminin kurulmasıdır. 

Hazırlanacak GAP Bölge Ka lkınma Planı sonucunda iki önemli doküman ortaya çıkacaktır: 

GAP Bölge Kalkınma Planı ve Uygulama Programı. 

Yeni plandan beklenenler; ekonomik yapıda degişim sürecinin başlaması. yaşam standartla
rının iyi leşmesi. bölge ile ulusal ölçekteki göstergeler arasındaki farklılık ların aza lacagı, bölgeye 
dışa rıdan sermaye akışının temini. GAP'ın kamu fon ları ile desteklenmesinin yanında bölge ve 
bölge dışı özel kaynakların da giderek artan ölçüde katkısının saglanmasıdır. 

Yeni planlama ça lışmasının ana felsefesi: sürdürülebilir insani kalkınma ve katılımcılıktır.ln
san kalk ınmanın odagındadır. P lanın temel amacı . yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdü
rülebilir k ı lmaktır. 

Ister istemez plan döneminin de ötesine taşacak olan nihai amaç ya da başka bir dey işle pla
nın vizyonu ise "Refah ın arttıgı ve yaygınlaştıgı ve bunun herkese ekonomik faaliyetlere katılma 

fırsatı vererek saglandıgı ; bölgenin diger bölgelerle olan gelişmişl ik farklarının ortadan ka lktıgı ; 

bölgedeki kaynakların etkin ku llanıld ıgı , sürdürülebilir büyüme ve toplumsal istikrarın bir gere
gi olarak verimlilik ve istihdam ın arttıgı ; güçlü. özgüvenli. donan ımlı . egitilmiş ve kültürel geliş
mesi saglanmış bireylerden oluşan: ulusal ekonomiyle bütün leşmiş. dışa açık. fırsat eşitligi nin 

etkin oldugu. demokratik bir toplumsal yapının gerçekleşti ri lmesidir. • 

Bu yapının gerçekleştirilmesinde izlenecek yeni strateji • pazar ekonomisinin tüm kurum ve 
kuralları ile oluşturacak altyapının saglanması. bölgenin ulusal pazarta bütünleşmesi . pazarın 

çözüm üretemedigi alanlarda. pazarın etkin işley işin i bozmayacak biçimde kamu inisiyatifinin 
kullanı lması. bölge mekansal yap ısının çevre boyutunu ön plana çıkaracak şekilde düzenlenme
si. sürdürülebilir ka lk ı nmanın gerçekleştirilmesi için beşeri . doga ı ve ekonomik kaynakların 

uyum içinde ve birbirlerini tamamlayacak şekilde geli ştiri lmesi. öncelikli hedef grupların destek
lenmesi. çagdaş kurumsal yapı ların ol uşturulması ve gilçlendirilmesi amacıyla gerekli düzenle
ıneleı·in ve yönlendirmeterin yapılmasıd ı r. " Bu baglaında önümüzdeki dönemde kalkınınada ön
cü rol giderek özel girişim ve gir i şimciler tarafından ilstlenilecektir. 
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OTURUM BAŞKANI - Savaş DEMİRTAN (Ögretmen) : 

Olçegi. kapsamı ve amaçları açı sından dünyadaki en büyük kalkınma projelerinden birisi 

olan Güneydogu Anadolu Projesi. Türkiye yüzölçümünün % 10'unu kapsayan Güneydogu Böl

gesi'nde içinde ilimizin de yani Şırnak'ın da önemli bir ayagını oluşturdugu dokuz ili kapsamak

tadır. Bu iller arasında Şanlıurfa. Ad ıyaman. Gaziantep. Batman. Diyarbak ı r. Kilis. Mardin ve 

Siirt vard ır. Başlangıçta bit' su ve toprak kaynaklarını geliştirme projesi olarak planlanan GAP. 

1989 yılında Master Plan ' ın hazırlanmasıyla. kapsamı ve içerigi çok daha geniş bir proje haline 

gelmiştir. Dünyada ve illkemizde son 10 yılda süregelen hızlı degişim. aslında Güneydogu Ana

dolu Projesi'nde de bu yönde bir degişikligi gerekli kılmıştır. GAP. bu amaçla. su ve toprak kay

naklarını geliştirme yanında . yöre halkının yaşam kalitesini sosyal. kültürel. ekonomik ve çeVI'e

sel açılardan artırmay ı da temel hedefler arasına almıştır. GAP bu niteligiyle insan odaklı insa

nı merkeze alan bir yak laşım biçimi olmuştur. Belirtmeye çalıştıgımız bu hedeflere ulaşabilmek 

amacıyla bölge ka lkınma plan ı hazırlanması çalışmaları başlatı lmış ve bu p lanın belirlenen 

amaçlara ulaşabilmesi için ve bölgeyi daha çok kapsayabilmesi için. ortaya konulan planların 

hazırlanması ve gelişti r i lmes i aşamasında kamu kurum ve kuruluşları n ın. özel sektörün. ilniveı·

sitelerin . bilim adamlarının. köylülerin ve kadınların göı·üşlerini almayı uygun bulmuştur. Işte 

GAP idaresi bu amaçla Bölge'de. seri top lantı lar zinciri düzenleyerek saydıgımız kişi ve kul'U lu ş

ların degerli görüşlerine yerinde başvurmaya karar vermiştir ve bu toplantıların ilki 14 Nisan 

2000 tarihinde Diyarbakır'da. ikincisi 16 isan 2000 tarihinde Gaziantep'te. üçüncüsil 26 Ni

san 2000 tarihinde Şanlıurfa'da gerçekleştirilmiştir. Biz de bugün buı·ada aynı amaçlı toplan tı 

larının dördilncü ayagın ı gerçekleştirmek ilzere bir araya geldik. Gerçekten hepsi kendi alanla

rında uzman pek çok degeri i konuşmacımız dar anlamda ilimizin GAP'tan beklentileri. gen iş an

lamda ülkemizin GAP'tan beklentileri konulu konuşmalarını sizlere sunacaklard ır . Ancak ben ko

nuşmalara geçmeden önce kısaca konuşmacılarım ızı sizlere tanıtmak istiyorum. Açılış konuşma

cılarımız. Şırnak Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı sayın Yusuf SOM. GAP Bölge Kalkınma Idare

si Başkan Yardımcısı M. Kaya YAŞI OK. Şırnak Beled iye Başkanı Sayın Sait MANDAR. Şırnak 

Valisi Sayın Hüseyin BAŞKA YA. GAP Idaresi ve Bölge Kalkınma Planı koordinatörü Sayın Vedat 

OZBILEN. GAP Bölge Kalkınma Planı Sosyal Planlama Grup Yöneticisi Sayın Ahmet SALTlK ve 

Şırnaklı Işadamı Sayın KamiliLHAN. 
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Tabii bu toplantımız süresince özellikle ikinci bölümde siz degeri i konuklarını ıza yeterince söz 

hakkı vel'erek düşüncelerinizi. ilimiz geneli için gerçekten faydalı olacak görüşlerinizi alnıaya ça
lışacagı z. Tüm bu düşlineeler ışıgında şimdiden ilimize ve ülkemiz adına faydalı kararların çık

ması dilegiyle ben açılış konuşma larını yapmak üzere Şırnak Sanayi ve Ticaret Odası Başkan ı 

Sayın Yusuf Som'u kürsüye davet ediyorum. 

Yusuf SOM (Şırnak Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı) : 

Sayın V alim. Sayın Belediye Başkanı nı. çok degerli sivil toplum kuru luşlarının temsilcileri ve 

degeri i katı lımcı lar. GAP Bölge Kalkınma Planı'nın amacına yönelik olarak GAP idaresi tarafın· 

dan gerçekleştirilen bilgilendirme toplantılarının Şırnak etabında bizleri aydınlatacak olan Sayın 

Başkan ım Savaş bey. Say ın başkan yard ımcım Kaya bey. diger sayın konuşnıacılarınııza ken

dim ve temsilci bulundugunı odanıız mensupları adına teşekkürlerimi şimdiden sunuyorum. 

Çok kapsanılı olan ve ülkemizin bir bakıma gelecegin umudu ve teminatı olan "Güneydogu 

Anadolu Pl'Ojesi'nin" yararla rı . tartışma götürmez büyüklük arz etmektedir. Ben Proje'nin tanı

tınıma yönelik tarafımıza verilen bilgi notundan seçilmiş olan dört beş başlık hakkında bazı kı

sa ve öz tespitlerinıizi sizlel'e aktarmak istiyorum. 

Birincisi bilindigi üzere terör sebebiyle ve üretim olanaklarının kıtlıgıyla. boşalmış köylerimiz 

bulunmaktadır. Devletimiz bu konuda çok duyarlı davrand ı. Köye Dönüş Projesi adı altında ilk 

meyvasını veren bir uygulama başlatıldı. Bu uygulama da Kaynıakanıçeşme'de mevcuttur. Tabi 

bu uygulama sadece mesken yapmak. köyiil iere büyük. küçük baş hayvan dagı tnıakla. amacına 

ulaşamaz. Bunu egitim pl'Ogramı çerçevesinde tarımsa l üretimi destekleyecek gerekli alt yap ı ça
lışmalarıyla örnegin. bilinçli tarım sulama egitinıi yöre şartlarına uygun tarı nısal üretim için to

hum gübre gibi konuların desteklenmesi yoluyla yapmak gerekmektedir. Buna örnek olarak da 

güvenlik çemberinin genişletilmesi verilmiş. Yakın yöreler dikkate alınarak bir an evvel iskana 

ve kullanıma açılma lıdır. 

Bunun bir örnegi olarak. Üçkiraz. Cevizdüzü. Yogurtçu lar. Dagkonak köylerinin arazilerinin 

verinıli olması sebebiyle güvenliginin temin edilerek iskana. tarıma ve hayvancılıga açılması 

gösterilebilir. 

Ikinci konu "KOBI" kredileri. Bölge'deki teşvik sisteminin geliştirilmesi. bürokrasinin azalma

s ı. pay sisteminin sosyo ekonomik şartlar göz önüne a lınarak yöreye özel düzenlenmesi. ödeme 

şartlarının üretime yönelik yatır ımlara öncelik tanınarak sın ıflandırılması açısından önem arz 

etmektedir. Kredilendirilip atı l vaziyette tutulacak yatırım lar yer ine. süreklilik açısından ciddi 

kontroller yapılarak gerçek kalkınma saglayacak yatırımlar desteklenmelidir. Bölge'de yeni iş 
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imkanlarının yaratılması amacıy l a organize sanayi bölgeleri ve küçük sanayi sitelerinin yapımı

na agırlık vererek yatırımcı teşvik edilmelidir. 

Üçüncü konu sınır ticareti. Sayın Valim degerl i katılımcılar hepimizin malumu "Habur Sınır 

Kapısı" bizim için çok önem arz ediyo~. Bunun için de, Irak ile yapı lan sın ır ticaretinde maalesef 

bugünlerde büyük kısıtlamalar yapılmıştır. Motorin ticaretinde oran % 50'1ere çekilmiştir. Bu 

konuda Şırnak'ın maalesef bu konuda büyük sı kıntısı vardır. Ellibin kamyoncumuz bu konuda 

büyük sıkıntılara maruz kalmış. Bunun bir an önce düzeltilmesi lazım diye düşünüyorum. Geçen 

yıllara nazaran disiplin altına alınan motorin ticareti ülke ekonomisine de büyük katkıda bulu

nuyor. Kısa sürede TlK'in devreye girmesiyle beraber ülke ekonomisine sadece KDV o laı·ak 50 

trilyona yakın bir rakam toplanmıştı r ki. bu da küçümsenecek bir rakam degildir. 

Bir diger konuda 97. 98. 99 yıllarında sınır ticaretinde 60 kaleme varan ithalatta maalesef 

bu kalemler 9-1 o·a inmiş bu lunmaktad ı r. Bunda da yine esnafı m ız büyük ölçüde magdur duru

ma düşmüştür. 

Bunlarla kalmayıp geçenlerde yapılan sın ır ticareti toplantısında. gerçek kişileri sını r ticare

ti dışına itip yalnızca tüzel ki şiler yapacaktı r deyip, uygulamada bundan böyle sınır ticaretini tek 

şirketler yapabi leceklerdir denmesi de tabi ki çok yan lış düzenlemelerdir diye düşünüyoruz. Her

kes şirket sahibi olmayabilir. bunda gerçek kişilerin de eskisi gibi sını r ticaretini yapma hakkı

na sahip oldugunu düşünüyorum. Hepimizin temennisi bu uygulamalara bir son verilip. eski yıl

larda oldugu gibi hem motorin ticaretinde. hem sınır ticaretinde, hem de diger kalemlerde eski 

canlılıgı yaka lay ıp esnafımızın yüzünün gülmesi. Biz tabii. Habur-1'den ziyade Habur-2'nin açıl

masını beklerken artık Habur-1'den oluyoruz. bu bizim için son derece üzücü. Ümit ediyorum ki 

ileriki günlerde bunun bir an önce düzeltilmesi lazım . 

Bir turizm kaynaklarına deginmek istiyorum. Bugün hayal bile görünse Cudi Dagı'nda "Nu

hun Gemisi Projesi" adı altında bir turizm organizasyonu alt yapı ça lı şma larına başlan ılabilir . 

Inanç turizmine yönelik "Nuhun Türbesi. Memozin Türbe"leri. "Cizre Kale"leri ldil'de de bulunan 

potansiyelin harekete geçirilmesi. Bunun için de. geçen günlerde ldil'de düzenlenen ve Türkiye 

çapında büyük bir katılımın oldugu benzeri organizasyonlar tertip edilmelidir diye düşünüyo

rum. Hepinize saygı ve sevgilerimi sunuyorum. 

Savaş DEMIRTAN : 

Sayın Yusuf Som'a sınır ticareti teşvik ve egitim nokta larında yogun laştıgı açıklay ıcı konuş

ması için teşekkür ediyoruz. GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkan Yardımcıs ı Sayın Kaya Yaşı

nok'u açı lış konuşma larını yapmak üzere kürsüye davet ediyorum. 
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M. Kaya YAŞINOK (GAP Idaresi Başkan Yardımcısı) : 

Sayın Valim. Sayın Belediye Başkanını. Degerli Şa nlıurfa lılar. katılımcılar. GAP Idaresi'nin 

GAP Bölge Kalkınma Planını hazırlama kapsamında düzenlemiş oldugu bu toplantıya hepiniz 

hoş geldiniz. Teşekkür ederiz geldiginiz için. 

Bugün burada Güneydogu Anadolu Projesi'nin hedef ve stratejilerini belirleyen ve 1989 y ı

lında yapılmış bulunan GAP Master Planı'nın yeniden yenilenmesi çalışma larıy la ilgili sizlere bil

gi sunmak ve sizlerden görüş almak amacıyla toplanm ış bulunuyoruz. Bildiginiz üzere 1998 yı

lı Haziran ayında. hükümet GAP'ın 201 O yılında tamanılanması ile ilgili planla rı hazırlamakla 

GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı'nı görevlendirm iştir. bu görevi kapsanıında Idare. GAP 

Masteı· Planı ' nın yenilenmesi çalışmaların ı başlatmış bulunmaktad ı r . 

Bu ça lışmanın amacı. bölgesel. ulusal ve ulus lararas ı degişimlerin gerektirdigi formulasyon· 

la rın yanı sıra sürdürülebilir insanı kalkınma felsefesinden kaynaklanan ve GAP'ın özellikle son 

10 y ıl zarfındaki uygulama larından edinilen birikimlerin ışıgında ortaya çıkan kavramları. GAP 

Bölge Kalkınma Planı ' na yansıtmaktır. Hedeflenen "sürdürülebilir insanı gelişme". odagına in· 

sanı yerleştiren ve bu nedenle de katılımcılıgı esas alan bir anlayış ı da beraberinde getirmekte

dir. 

Degerli konuklar, 

Güneydogu Anadolu Projesi. bugün gerek ülke ve bölge sosyo ekonomisini etkileyen sonuçla

ra gerekse sürdürülebilir insanı gelişmeye ilişkin ilke ve uygu lama la rıyla sadece Türkiye'ye de

gil dünyaya mal olmuş bir örnek proje durumuna ulaşm ıştır. Bundan evvel Şanlıurfa'da toplan

tı yaptı k. Bu sunuşları devamlı tekrarlıyoruz. 

Biz GAP Bölge Kalkınma Idaresi olarak 10 y ılı aşan biı· süredit'. GAP'ı planlamakta. program

lamakLa ve izlemekteyiz. Bu 10 y ıl GAP'ta önemli dönemeçlerin yaşandıgı bir zaman dilimini 

oluşturmuştu r. 1989 yılında tamamlanan GAP Master Planı. proje kapsamındaki kamu yatırım

larını. sektörel ve finansman ihtiyaçla rı ile belirleyerek. GAP 'a entegre bölgesel kalkınma proje

si olma ufkunu kazandu·an bir belge niteligini taşımaktadır. Ancak bu Plan. proje kapsamında 

yapılmas ı gereken kamu yatırımları bakımından bir rehber olmaktan öteye geçememektedir. 

GAP'ta planlanan ve inşa edilmekte olan tüm fiziksel yapılan barajlar. santraller. hidroelektrik 

santralleri. yollar. organize sanayi bölgeleri ve benzeı·leri. ekonomik gelişmenin büyümenin alt 

yapısı nı oluşturma ktad ır. Bu tesisler eşit. adil. eı•i şilebilir. sürdürülebilir bir kalkınmanın aracı

dır. Kalkınmanın asıl hedefini insan olarak kabul ediyoruz ve i nsanın mutlulugu olarak kabul 

ediyoruz. Bizler. yani kamu kurum ları bu tarif ettigim ortamın yaratılmasına aracı olan kuruluş-
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lar durumundayız. Kamu yatırımları da bu ortamın saglanması nın temelini oluşturmay ı amaç
lamaktadır. 

Sürdürülebilir insanı geli şme dogal ve beşeri kaynakların optimum kullan ımı yoluyla gelecek 

kuşakların olanakları tüketilmeden. halkın tercih ve potansiyelini eksiksiz bir biçimde hayata ge

çirebilecekleri bir orta mın yaratılmasını ifade etmektediı· ler . Gerçek bir kalkınma. ne sadece üre

tim artışını ne de sadece ekonomik katılıma deger yaratılmasından geçmektedir. Aslolan. yatı

rımlarla kaynakları geliştirerek bir taraftan ekonomik ve sosyal refah ı saglarken öte yandan da 

bunun sürdürebilirligini saglayacak insanı gelişmey i geı·çekleştirmektir. Sürdürülebilir kalkın 

ma kamu sektörünün yanında özel sektöı· ve halk katılımından oluşturulan üçlü bir sac ayagına 

dayalı olmak durumundadır. Biraz önce ifade etmeye çalıştıgım gibi kamu sektörü yatırım ları 

sürdürülebilir kalkınmada gerekli alt yapıy ı oluşturacaktır . Bu açıdan Güneydogu Anadolu Pı·o

jesi. artık sadece kamu yatırımlarının planlamasıyla vücut bulacak bir kalkınma projesi olına ni

teligini aşmı ş. özel sektörün. bizatih i halkın da projeye katkı saglamas ı gereken bir safhaya ulaş

mış durumdadır. Güneydogu Anadolu Projesi. kalkınma sürecinde yer alacak tüm kesimlerin ka

tılımıyla planlanmak durumundadır. Bu nedenle GAP'ta yeni bir aşamaya daha ulaştıgımızı söy

lemek yan lış olmayacak. 

GAP kalkınmasında artık merkezi planlamadan. katılımcı planlamaya ve bunun uygulanma

sına geçiş dönemecini yaşamaktay ız. önemle belirtmek isterim ki. GAP Idaresi olarak. bize veı·i

len görevi, yani Güneydogu Anadolu Kalkınma Planı programının hazırlanmasını Güneydogu'da 

yaşayan herkesin işi haline getirmek istiyoruz. Bu plana herkese ortak etmek istiyoruz. Bundan 

böyle GAP Bölge Kalkınma P lanı olarak adlandıracagım belge. bir plan olmanın ötesinde bir yan

dan bir kalkınma rehberi diger yandan da kal kınmanın uygulama programı hüviyetindedir. Or

taya çıkacak plan yukarıda sözünü ettigim sürdürülebilir insan ı gel işmeye ilişkin ilkeleri içeren 

bütün toplum kesimlerinin katılımıyl a hazırlanm ış bir rehber doküman olacaktıı' . Bu ilkeleri ye

ni GAP Bölge Kalkınma Pla nımıza yansıtmanın yolu. biraz önce de ifade ettigim gibi. bu plan ı 

tüm kesimlerin birlikte ve katılımcı bir şekilde üretmesi olacaktır. Ülkemizde ilk defa uygulana

cak olan bu metot. inanıyorum ki bölgesel kalkınma uygulamalaı·ı açısından Dünyaya Türki

ye'nin sundugu önemli yenilikçi bir model olaı·ak sunu lmaktadır. 

Planın katılımcı bir şekilde yenilenmesi ça lışınası kapsaınında bir dizi bilgilendirme. danış

ına ve ortak çalışına toplantısı gerçekleştiri lecek ve degişiklik sürecinin her aşaması hakkında il

gili kesimlere bilgi verilecektir. Çalı şma kapsamında konuların özelligine göre programın öneın

li bir diliminin ortaya çıkarılınasında ilgili kesim ler bu görevi üstlenme fırsatını da kullanacak

l ardır. Burada bulunan katılımcıl arın GAP kalkınması sürecinde yer alacak tüm kesimlerin . pay-
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daşları temsil etmesi konusunda özen gösterildigini düşünüyorum. Nitekim bu toplantıda kamu 

kuruluşların ın yanı sı ra özel sektör. hükümet dışı kuruluşlar. yerel yönetimler. gönüllü kuruluş

lar ve ka lkınmadan faydalanacak bireylerin bulunmasını özellikle saglamaya çalıştık. GAP Böl

ge Kalkınma planı hazırlama çalışmasının safhalarıyla ilgili olarak. biraz sonra arkadaşlarım si

zi daha detaylı olarak bilgilendireceklerdir. Daha sonraki oturumda ise katılımcıların görüş ve 

düşü nceleri hakkında gerekli bir fikir sahibi olmamıza imkan verecek verimli görüşmeler yapıl

masın ı ümit ediyor. hepinize sayg ılarımı sunuyorum. 

Savaş DEMİRTAN : 

Sayın Kaya YAŞlNOK'a teşek~ür ediyoruz. Şırnak Belediye Başkanı Sayın Sait NAMDAR'ı ko

nuyla ilgili görüş ve düşüncelerini açık lamak üzere kürsüye davet ediyorum. 

Salt NAMDAR (Şırnak Belediye Başkanı) : 

Sayın Valim. GAP Idaresi'nin degerli temsilcileri ve saygıdeger konuklar. 

GAP Bölge Kalkınma P lanı hazırl ık çalışma larının Diyarbakır. Gaziantep ve Şan lıurfa 'dan 

sonra Şırnak"ta yapılmasından duydugum memnuniyeti belirtip hepinize hoşgeldiniz diyorum. 

Cumhuriyet tarihimizin en büyük projesi olan GAP' ın , dünyadaki projelerle karşı laştırıldıgın

da hedefleri açısından çok iddial ı oldugunu göreceksiniz. Bunun yanında GAP Bölge Kalkınma 

Planı'nın. bölge insanlarımızın sosyal. kültürel ve ekonomilerine saglayacagı katkıların önemli 

olacagına da inancım tamd ır. Çünkü söz konusu planın hazırlık ça lışmaları sorunları , yapmak 

istediklerini ve yapacaklarını şimdi burada gördügümüz gibi bizzat yerinde görerek ve dinleye

rek ayrıca insanı merkez olarak ele alıp ça lı şmalarına başlamıştır. Bundan dolayı bu planın ba

şarılı olacagına inanıyorum . 

Ben GAP'ın özellikle Bölge'ınizde yerel yönetimlere teknik plan ve proje açısından mutlaka 

yardımcı olmasını istiyorum ve gerekli olduguna inanıyorum . Ayrıca Bölge'de yapılacak olan ça

lışmalarda. GAP' ın yerel yönetimlerle çok daha sık ı diyaloglar içerisinde bulunmasını öneriyo

rum. özellikle Sayın Ticaret Odası Başkan ımızın degindigi ve bundan sonraki konuşmacılarımı

zın deginecegi bir konuya deginmek istiyorum. Şırnak bölgesinde bizim için fabrika açmak isti

yorsanız. bizim için iş istihdamı yaratacak olanaklar istiyorsanız. sanayi kuruluşları açmak is

tiyorsanız. bunların hepsinden önce şu anda programınızda bulunan "Köye Dönüş Projesi"nin 

mutlaka ama mutlaka finans açısından çok güçlü bir şekilde desteklenmesi gerekmektedir. Bu. 

yöre ha lkı için herşeyin önündedir. Ayrıca bu köye dönüş projesi çerçevesinde özellikle bir iste

gim olacaktır. Bölge halkımızın yap ısı. ekonomi yapısı. aile yapısı dikkate alı narak hazı rlanacak 
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olan konut projelerinin mutlaka aile yapısına göre hazırlanmasında büyük fayda var. 70 m_' lik. 

80 m_'lik konutlar maalesef halkımızın ihtiyacına yetmemektedir. Bu ileride sıkıntı yaratacak

tır. Bu konuda özellikle projeyi hazırlayan arkadaşlarım ızın daha dikkatli olma larını istiyorum. 

Bu vesileyle Bölge Kalkınma Plan ı 'nın hazırlanmasında ve çalışmalarında eın~i geçen herkese 

burada teşekkür ed iyorum. Beni de dinlediginiz için hepinize teşekkür eder saygı larımı sunuya

rum. 

Savaş DEMIRTAN : 

Sayın başkana teşekkür ediyoruz. Ilimiz Valisi Say ın Hüseyin BAŞKAYA'yı konuşınalarını 

yapmak üzere kürsüye davet ediyorum. 

Hüseyin BAŞKA YA (Şırnak Valisi) : 

Çok d~erli konuklar. degerli mesai arkadaşlarım. d~erli başkanla r. basınımızın çok d~er

li temsilcileri. 

Oneelikle dünyadaki bölgesel kalkınma modellerinin en önemlilerinden biri olan Güneydogu 

Anadolu Projesi'nin, bugüne kadar yapılan ça lışınaları ve bundan sonraki yapılacak olanları . 

Bölge insanımıza. ilimizdeki yaşayanlara . kitle örgütlerine tanıtmak amacıyla böyle bir toplantı 

y ı tertip eden GAP Idaresi yetkilerine ve bu toplantı için ilimize teşrif eden yetkililere teşekkür 

ediyorum. Ayrıca bu toplantı için bu geniş katılımı gösteren ilimizdeki d~erli ça lışma arkadaş

larıma belediye başkanları ın ıza. ınuhtarlarım ıza ve tüm kitle örgütü mensup ları na da iştirakle

rinden dolayı teşekkür ediyorum. Ifade edildi ve hepinizin malumu başlangıçta sadece enerji ve 

sulama amaçlı olarak başlatılan Güneydogu Anadolu Projesi. daha sonra hedefi. stratejisi ve 

kapsamı olarak oldukça genişlemiş ve bölgesel ka lkınma projesine dönüşmüştür. Bu yönüyle 

baktıgınızda dünyadaki örneklerinin belki de en ideali. Tüm bölgesel kalkınına projelerinde oldu

gu gibi adı üstünde bölgesel. Yerinde bazı meseleleri görmek ve yerinde çözmek amacıyla da özel 

bir teşkilat. Bu işin yürütülmesi amacıyla görevlendirilıniş GAP Idaresi Başkanlıgı ve bunun taş

radaki Bölge Müdürfügü ve diger teşkilatları. Tabii kapsamının ve stratejisinin degişmesiyle bir

likte yürütülecek çalışmalar da çok d~işik mecralara yönelm iş ve entegre bir hale gelmiş. An

cak geçen 10 yıllık bir süreçte. ben bir plcınlamacı d~ilim ama bir idareci olarak ve 10 yı ldır da 

Bölge'de görev yapan bir kamu görevlisi olarak bu projenin yürütülmesinde veya projeden bek

lenen hedeflere ulaşılmasında görebildigim veya hissedebildigim veya temasiarım sırasında bi

ze intikal ettirilen bazı sıkıntıları özetle burada dile getirmek istiyorum. 

Adı üstünde Güneydogu Anadolu Projesi. yani bir bölgesel kalkınına modeli. bir bölgesel kal

kınma projesi olan. o projenin koordinesi ve yüı·ütülıııesı) Ir ilgili çok güzel bir teşkilat kurulmuş. 
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Işte başkanlık ve bölge müdürlügü. Ancak başlangıçı.a çok işlevsel ve bu anlamda da bu ışi yü

rulmekle yetkili kılınan bu kurumumuz. Bu kurumumuza yönelik işler iyi yürümeye başladıgm

da veyahulta başarıya d<>gru adım adım gidildiginde diger organizasyonların veyahutta merke· 

zi yelkilerin daha müdahil oldugunun ve bu müdahil sonucu bu ış sizin işiniz degil şuranın işi. 

bu iş sizin işiniz degil. bu ra nın organizasyonu gibi müdahalelerle veyahuU.<ı ne bileyim. iLilım ve

ya katılımlarla bu kurumun başlangıçtaki fevkalade işlevsel olan durumu giderek azaltılmış. As· 

lı nda bölgesel kalkınınayla ve bölgesel kalkınmanın aracı olan projenin koordinesinden sorumlu 

olan bu ldaremiz. gerek öngörülen bütçe imkanları gerek kendisine sunulan mali kaynaklar ge· 

rekse personel ve diger imkanları ile bu işlevi yeterince yerine geLirememe veyahutta getirmek 

istese bile merkezi hükümetin veya merkezi kuruluşların müdahil i sonucu arzuladıgı sonucu ala

rnama gibi bir durumla karşı karşıya gelmiştir. Gen iş olarak tetkik etmemekle birlikte GAP Ida

resi Başkanlıgı 'nın ve Bölge kuruluşunun. kapsamı içerisinde bulunan tüm Bölge'de alt yapıdan 

kırsal kalkınınaya kadar her türlü organizasyonu yapabilmeye hem hukuken hem de teknik per

sonel olarak ınuktedir olduguna inanıyorum. Ancak bu amaçla da hukuki yetkilerini arzuladıgı 

şekilde kullanma imkanı kendilerine saglandıgında bazı mali konuları da aşabi lecekleri güçte ol

duguna inanıyorum . Ancak demin ifade euigim gibi til m bu imkan ve kabiliyetlere sahip olan ve 

Bölge'de her türlü bölgesel kalkınınanın geregi olan iş leri yapınakla yetkili kılınan bu teşkilatı

mızın. merkezi kurum ve kuruluşların bu sizin işin izdir degildir gibi. belki ifadenı kastını aşan 

bir ifade olacak ama. başarıyı bazılarına ınal etmeme yönündeki hafif bir kıskançlıkla bu kuru

luşun yeterince rahat çalıştırıldıgına inanmıyorum. Bu açıdan bu bölgesel kalkınmada veyahut

ta yetkili arkadaşlarımızın arzuladıgı hedeflere yeterince yaklaşıldıgını da degerlendirmiyorum. 

Şimdi bu projenin koordinasyonundan sorumlu olarak. GAP Idaresi yetkililerinin. bu işin katılı

ınını saglamak amacıyla Bölge insanının iştirakını saglaınak amacıyla. Bölge'deki tüm kamu ku

rum ve kuruluşlaı·ı ile kitle örgütleı·i ve diger yerel yönetimlerin katılımını saglamak amacıyla 

üzerlerine düşeni yapma gayreti içerisinde olduklarını degerlendiriyorum. Bu toplantılarJa. an

cak önümüzdeki 1 O yıllık süreçte bu işten beklenen veyalıutt.<ı neyi bekliyorsak yani alt yapıdan . 

kırsal kalkınınadan. sulama projesinden veyahutta diger istihdam yaratıcı hususlara kadar ne

yi bekliyorsak bunların 2010 yılı veya 2015 yılında veya 10 yıllık plan çerçevesinde gerçekleş

nıesi arzu ed iliyoı·sa veyahutt.<ı hedefe yüzde yüz yaklaşılması düşünülüyor ise demin ifade etti

gim gibi öncelikle bu anlayış ve yaklaşım degişmelidir. Yani bu senin işin, benim işim. onun işi. 

bunun i şi degil. Bu bölgesel bir projedir bundan yetkili belli bir kuruluş vardır. bırakınız efendim 

ko llarını sa lı verin. Geregini halletsin wşrayı veyahut bölge kuruluşl arın ı güvensizligi ve itimat

sızlıgı ortadan kaldırmak wrundayız. Anlay ıştan kastım bu. Yetki ve sorumlulugu veriniz. Eger 

kusur veya kabahati varsa gelin hesabını soruyoruz. Ama hem yapmayacaksınız. hem yapacak 

olanın elini kolunu baglamaya dönilk sizin işiniz degil, şunun işi. bunun işi gibi engelleyici tavır-
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lar içerisinde olunacak. bu anlamda bu benim kişisel görüşüm. Arzulanan sonuç isteniyorsa bu 

işten sorumlu olan kurum ve kuruluşların her anlamda, hukuki anlamda. mali anlamda. yetki 

an lamında. sorumluluk anlamında elini ve kolunu salınız ki geregini yapsın. Önce bu gerekli. 

Eger önümüzdeki 10 yılda bu işten arzulanan sonuç bekleniyorsa veyahutta istedigirniz hedefe 

ulaşmak arzusunda isek sabırla gayretle hiç y ılınadan Bölge'deki i nsanımızın . bu cografyanın 

insanının bu projeye katı lımını saglamak wrundayız. Bu gayretler bunun için. Ancak yeterli ol

duguna inanmıyorum . Çünkü egitim ve kültür olarak oldukça sınırlı imkanlarla bugünlere gel

miş olan Bölge insanının. bazı şey leri ifade etmek istedigirniz veya kendisini bu anlamda yetiş

tirmek istedigirniz proje veya uygulamalarımızı da hemen kavramasını veya ona hemen adapte 

olmasını beklemenin ya n lış oldugunu degerlendiriyoruın. Çünkü o projeyi belki bir başka cograf

yada anlattıgınızda veya uygulamaya koydugunuzda kültür farklılıgı ve egitim seviyesiyle ilgili 

olarak kısa sürede realize edebilme şansınız vardır. Ama burada bu işin sabırlı egitimle ve me

şakkatle aş ı lacagına inanıyorum. Bu açıdan uygulayıcıların bu an lay ışı da göstermeleri halinde 

istenilen sonucun. arzulanan hedeflere u laşı l acagına inancım tamdır. Bu düşüncelerde önümüz

deki 1 O yıl lık planın öncelikle benim ili me. Şırnak iline sonra Bölge'ye ve ülkemize olumlu şeyler 

getirmesini temenni ediyorum. Ümit ediyorum ki geçen 1 O yıllık süı·eçte benim de kişisel olarak 

ifade etmeye ça lıştıgım sıkıntı ve darbogazlar bu ikinci 1 O yıllık süreçte yaşanmaz ve daha iyi 

sonuçlar alın ır diye degerlendiriyorum ve tekrar başta GAP Idaresi yetkileri olmak üzere tüm ka

tılan la ra iştiraklerinden, emeklerinden dolayı teşekkür ediyorum. Saygılarım ı sunuyorum. 

Savaş DEMIRTAN : 

Şırnak Valisi Sayın Hüseyin Başkaya'ya teşekkür ediyoruz. Oegerli konuklar. oturumumuzun 

bu bölümünde GAP Bölge Kalkınma Planı ça l ışmasıy la ilgili bilgiler sunulacaktır. Bu bölümdeki 

ilk konuşmacımız. GAP Bölge Ka lkınma Planı Koordinatörü sayın Vedat Ozbilen'i kürsüye davet 

etmek istiyorum. 

Vedat ÖZBILEN (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Koordinatörü) : 

Sayın Başkan Yardımcım , Şırnak'ın degişik kesimlerinden gelen tüm katılımcılar. Hepinizi 

saygıyla selamlıyorum . 

Ben konuşmamda. gerekKaya Bey'in. gerek Sayın Valimin gerekse diger konuşmacı ların 

bahsettigi bu GAP Bölge Kalkınma P lanı'nın oluşum süreci hakkında biraz bilgi verecegim. Çün

kü yeni bir noktaya geliyoruz. Bu planı artık biz hazırlamayacagız. artık sizler hazırlayacaksınız. 

Burada bizim yaklaşımımız nedir ve bu yaklaşım üzerinde sizlerin görüş ve önerilerinizi almak 

istiyoruz. Bundan sonra yapacagım ız "Beyin Fırtınası"nda sizin katkılarınız bizim için çok önem-
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li olacak. Çünkü Şırnak Ili 'nin p lanlanması . en iyi sizden gelecek katkılarl a olacaktı r. Şimdi Ba

kanlar Kurulu bir karar aldı : • 201 O yılında Güneydogu Anadolu Projesi bitirilsin". Bitirilsin de 

nas ıl bitiri lecek. bunların hepsini ta rtışma m ız gerekir. Yani Güneydogu Anadolu Projesi 9 ili kap

sıyor. Kapsamı itibariyle de çok büyük. 22 Baraj. 19 hidroelektrik santrali var. 17 milyon hek

tar alan ı su layacagız. Bunda önceliklerimiz neler olma lı . Baz ı illerimiz bu sulamadan etkileniyor. 

bazıla rı etkilenmiyor. sulama dışında kalıyor. Dolayısıyla il bazında yaptıgımız bu toplantılarda 

sizin için. yani Şırnak için Güneydogu Anadolu Projesi'nin anlamı nedir. bunların yeniden irde

lenmesi gerekiyor. Daha önce yapılmış olan planımız var. 1989 yı lı nda GAP Master P lanı. Bilmi

yorum Ş ımaklılar olarak siz katılımcıların bundan habeı·iniz var mı? Bir kısmın ızın var bir kıs

m ınızı n yok. Çünkü hazırlan ı ş şekli farklıyd ı bu planın . Eger 201 O yılı nda yeni bir açılım yap

mak istiyorsak bunun yeni çerçevesinin de çizilmesi gerekiyor. Bunu çizerken de sizlerle birl ik

te yapmay ı düşünecegiz. 1989 yılında tamamlanan Master Plan. daha çok kamu yatırımların ı . 

sektörleri. finans ihtiyaçların ı belirlemiş ve bunların önceliklerini de ortaya koymuştur. Bir reh

ber dokümandır ve hazı rlan ı rken de daha çok bürokrasi hazırlamıştır. Hazırlanırken yine Böl

ge'de çalışmalar yapılmıştı. Bölge'ye gelip Şan lı urfa 'da. diger illerde yönlendirme kurulları top

la n tıl arı yapılmıştı . ama bunlar hep kısıtlı ka lm ıştı. Kendi içinde baktıgımızda -ki ben teknik ele

man olarak baktıgımda bana göre tutarlı bir plan ama sizler katılımcı lar olarak baktıgın ızda

onu pek tutarlı görmeyebilirsiniz. Çünkü bir kesimin anlay ışını yansıt ıyor. Sizlerin anlayışını 

yansıtmıyor . Bu plan ı degişt irmemizde Bakanlar Kurulunun ta limatı vardı. GAP Idaresi olarak 

bizim 89'dan beri Bölge'de uygu lama larım ız va ı· . oradan edindigirniz tecrübeler var. Bu tecrübe

ler bize başka şeyleı· de iFade etti. Dolayısıyla bu planın yeniden gözden geçirilmesini gündeme 

getirdi. Yani biz GAP Idaresi olarak Güneydogu Anadolu Projesi'ni su toprak kaynakların ı geliş

tirme projesi olarak an lamıyoruz. Projeden etkilenen insan ların yaşam standartını en iyi düze

ye getirmeyi yani insanın ihtiyaçlarına göre plan yapmay ı hedefledik. 1995'den itibaren yapmış 

oldugumuz çeş itli uygulamalar. buradaki yeni kavramlar planın daha çok. sizlerin talepleri dog

rultusunda yen.iden revize edilmesini gündeme getirdi. Yani 89'daki Master Plan kendi içerisin

de tutarlıydı belki ama. projeden etkilenen insanlara tutarlı bir bakış açısı sunamamıştır. Şimdi 

katılımcı planlama diyoruz. Bundan ne amaçlıyoruz. Hükümetin talimatıyla 2010 yılında bitir

meyi hedefledigirniz GAP Bölge P lanı ' nı yaparken -ki bunu 1 O aylık bir süre içerisinde yapmayı 

düşünüyoruz- bunun gibi sı k sık toplantılar yapacagız Şırnak'ta belki bu kadar kalabalık bir top

lulukla yapmayacagız. Daha özel kesimlerde. daha spesifik konularda. sektör bazında toplantı

lar ya pacagız ve temel olarak sizlerin fikirleri a lınacak . Yani sizlerin Şırnak ilinin 201 O yılında 

ne olmas ı gerektigi konusundaki düşüncelerin iz nedir? Burada herkesin bell i konularda uzman 

olması gerekmiyor. Sizin de yeni biı· bakış açın ız vard ı r . Çünkü burada yaşıyorsunuz. Suranın 

sorun ların ı biliyorsunuz. bunu daha kolay çözebilmek için biz teknik elemanlardan daha fa rklı 
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bir bakış açın ız oluyor ki bu bizlere çok faydalı olacak. Ikincisi birlikte ça l ı şacag ız. Katılımcı 

planlamadan anladıgım ız: biz sadece biı' şey üretmeyecegiz. sizler de üreteceksiniz ve sizlerin 

katkısıyla belediyeden tutun. hayvancılıga . diger projelere. sın ır ticareti konusunda. ayn ı zaman

da bu sorun la rı nasıl çözülmesi konusunda da öneriler getirmenizi bekleyecegiz. Yani artı k her

şeyi bizden beklemeyin. biz sizden bekleyecegiz. Dolay ısıy la yaklaşım ımız bu şekilde olacak. Bi

zim size verebilecegimiz destek teknik açıdan olur. önerileri bilimsel bir temele oturtmak olur. 

Ama önemli olan sizin sorunlarınızın tartışılması. yatırım program iarına gitmesi. Dolay ısıy la bir 

yatırım program ı hazırlanacak . bu program yıllık yatırım program iarına dönüşecek. devlet biiL

çesinde yer alacak. GAP Idaresi. daha önce ifade ettigim gibi koordinatör bir kuruluş olacak. Ya

tırım programında diger kuruluş lar arasında aracı olacagız. Projenin hazırlanmasından uygu

lanmasına kadarki süreçte sizlere destek verecegiz. Projeyi sadece hazırlamayacagız. ayrıca uy

gulamasını da düşünecegiz. Yani üzerimize düşen . sizleri de yönlendirmek istedigirniz bu proje 

içerisinde çalı şırken uygulamayı da düşünecegiz. Şırnak'ın şartları çok farklı olabilir. Yani bazı 

öneri leri Gaziantep'e uygulayabiliriz ama Şırnak'ta uygulayamayız. Bazı sosyal ekonomik ne bi

leyim. diger faktörler vardır bizim bilınedigi miz. Sizler yaşıyorsunuz. on lar ı da dikkate alaı·ak 

öneriler getirmeniz gerekiyor. Ornegin bir kanalizasyon projesinin uygulanması burada farklı 

olabilir, bir hayvancı lık projesinin uygulanması çok deg işik bir bakış açısı gerektirebilir. Bunla

rı tartışmalıyız. I şte katılımcı planlamadan bizim anlad ıgımız bu. Biz sadece sizinle hükümet ara

sında . diger kuruluşlar arasında bir aracı kuruluş olacagız. 

Bu süreçte beş tane katılımcılık an lay ışımız var. Yani biz burada bilgilendirme. danışma. or

tak çalışma . delegasyon. yönetişim diye bazı şeyler söyledik. Bunlar size hitap ediyor mu. yani 

dogru mu? Bu bizim yaklaşım ımız. Sizlerin de bu konuda önerileriniz olur. özellikle beyin fırt ı 

nası oturumunda sizlerden bu konudaki görüşlerinizi bekliyoruz. I şte şu anda başlamış oldugu

muz bu çalı şmalar bir bilgilendirme. Yani biz GAP Bölge Ka lkınma P lan ı 'nı katılımcı bir şekilde 

yapacagız. yöntemimiz bu diye biz toplantılara başladık. D iyarbakı r' da. Şanl ıurfa'da. Gazian

tep'te toplantı yaptık. şimd i de Şırnak'ta ya pıyoruz. Diger bir katılımcı süreç danışma olacak. 

Yani belli bir noktada sizlerin fikirlerini alacagız. Daha detaylı olarak. genel GAP planı içinde ola

bilir. Şırnak özeli içerisinde olabilir. Onemli olan ortak ça lı şınalar yapacagız. Mesela tarım sek

törü konusunda ilinizde bu konuda etkin olan. fikirleri olan. ça lışması olan. uygu laması olan ki

şilerle küçük gruplar halinde ça lışacagız. Bu gibi ortak çal ışınalara agı rlık ve önem verecegiz. 

Acaba Şırnak'ın kent sorun larını nası l çözecegiz? Sın ı r ticaretinden bahsetti Ticaret Sanayi Oda

sı başkanı. Sınır ticaretiyle ilgili engeller nelerdir. bunları nasıl aşabiliriz? Sadece öneri degil. ay

nı zamanda uygulamaya yönelik neler yapabilecegiz konusunda kafa yormaın ız gerekiyor. Bu 

konuda biz teknik destegi veririz. politik destegiınizi de veririz ilgili merciiere ulaşınanız için. 
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Ama yörede siz oldugunuz için. sın ır ticaretinden siz etkilendiginiz için bunun daha iyi noktaya 

getirilmesi konusunda sizlerin katkılarınız geı·ekecek. Ve ortak çalışma dedigirniz bu konularda 

spesifik hususlar görüşü lecek ve görüşleriniz ya ns ıtılacak. 

Bazı konular olacak ki bunları delege edecegiz. Valiligimizin ça lışma la rı var egitim progra

m ıyla ilgili. köye dönüş projeleriyle ilgili. Bu işi tamamen V alimize verebiliriz. Bu i ş i yapın diye 

sanayi ticaret odasına da veririz. Deriz ki siz bölgedeki özel sektörün gelişmesi için şu tür ça lış

maları yapın ve bize getirin. Tüm sorumluluk sizlere ait olacak. Dolayısıy la bu tür bir katılımcı 

yöntemi (delegasyon) de ortaya koyacagız. 

Yönetişim ise. artık varmak istedigirniz nihai bir hedef. Buna 2010 yılında varabilir miyiz bi

lemiyorum. Bunun için. tabanda demokrasinin oluşması gerekiyor. Yani artık kendi sorununuzu 

kendiniz tartışıp bu sorunları ilgili merciiere iletecek ya da sorunlarınızı kendiniz çözebilecek bir 

kurumsal yap ıya dönüştürmen izi bekleyecegiz. Şırnak ilinde. ilçelerinde bu plan yapılırken. izle

yecegimiz bu beş yöntem o lacaktır. Acaba bu beş yöntem size hitap ediyor mu bunun hakkında 

da görüşlerinizi. beyin fı rtınası oturumunda bizlere iletirsen iz bize çok ı şık tutacak. Plan ın yapıl

masında önemli bir aşama. Çünkü bir slogan ımız var. heı·kesi bu plana ortak edecegiz diye. 

Iki gündür Şırnak üzerinde. yapmış oldugumuz buradaki görüşmelerde temel bazı sorunlar 

belirledik.. Ornegin hayvancı lık ve bunun sorunla rı . acaba bölgede ilimizde gelişmesi için neler 

yapa l ım . alt yapı yeterli mi? Bunların hep tartışılması gerekiyor. Turizınin gelişmesi için: kent

sel altyapın ın. kentleı· in iyi olması. Şırnak kentin in içme suyunun. kanal izasyomınun . konutları

nın iyi olması lazım. Bunların ta rtışılması lazım. Belediye Başkanı konut konusunda bizim ihti

yaçlarını ı z ı düşünerek plan yapmalı diyor. Dogru bunu birlikte yapacagız. Ama siz diyeceksiniz 

ki: "Bizim ihtiyacımız var. bu ran ın sosyal kültürel yapısı böyledir.· Bunlar bizim için bir girdi. 

Do layısıy la birlikte yapa ı·ken bunu oluşturmaya ça lışacag ız. Mesela hayvancılık konusunda son 

bir ge lişme oldu. onu haber vermek istiyorum. Hayvancıl ıgın desteklenmesine i l işkin bir Bakan

lar Kuı·uıu kararı çı ktı. Burada şöy le diyor. 2000'1e 2004 y ı llar ı arasında beş y ıl süreyle uygu

lanacak şartlarda Tarını Köy l ş leı·i Bakan lıgı ·ndan onaylanan yem bitkileri üretim projelerinde. 

çok y ıllık yenı bitkilerinin yatırım ve iş letme giderlerinin % 30'u üreticiye dogrudan ödenecek

tir. Tek yıllık yem bitkilerinin sadece i şletme giderlerinin % 20'si dogrudan üreticiye ödenecek

tir. Bunlar yeni gelişmeler muhakkak bilginiz vardır da hatırlatmak açısından söylüyorum. Kül

tür ı rkı danıızlık gebe düve satın alanlara hayvan fiyatın ın o/o 30'u ödenecek. kültür ırk ı süt sı

gır la ı· ı için fiyatının o/o 15 'i ödenecek. Bunlar yeni gelişmeler. Suni tohumlama yapan yeni yetiş

tiı·i ci l ere teşvik primi ödenecek. Suni tohumlama ekipmanlarının ka lkınınada öncelikli yörelerde 

% 50'si digeı· illerde ise o/o 25'i teşvik primi olarak ödenecektir. Bunlar son bir iki ayda Bakan-
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lar Kurulu'ndan çıkan hayvancıl ıgın desteklenmesi yönündeki kararla ı·. Mesela bun ları hep tar· 

tışmamız gerekiyor. Bakanlar Kurulu acaba dogru biı· karar verdi mi. sizlerin fi ki rleı·i bUI'aya 

yansıdı mı? I şte plan süreci içerisinde bizim yaklaşımımız bun ları da ta ı'tışalım. Bakanlar Kuru· 

lu'nun dogru karar verebilmesi için sizden gelen fikirlerin orada kanun laşmasını istiyoruz. Bu

nu yaparken de tabii biz teknik elemanların bir bakış açımız var. Hep sizlerin görüşlerin i alaca

gız. Ama alırken de bizim kendi bilimsel yaklaşımlarımızı gözardı etmeyecegiz. Biz hep sürdürü

lebilir insani kalkınma diyoruz. Kaya Bey'in konuşmasında agırlık lı olarak bundan bahsedildL 

Sürdürülebilir insanı ka lkınmanın temeli de. projeden etkilenen insan ların ih tiyaçlarına göre 

plan yapmak. Bunu yaparken bazı kriterlerimiz var. Plan erişebi lir olacak. yani herkes bu pla· 

na erişmeli. Şırnak ilindeki herkes planın hangi aşamada oldugu konusunda bilgi sa lıi bi olabi· 

lir. Ona u laşabilmel i. katı lımcı olmalı . sorunlan paylaşmalıy ız. Saydam olma l ı. çok açık net ol· 

malı . bu plan saklanmamalı. herkese açık olmalı . yerel olma lı . yerel özellikleri yansıtınalı. ulu

sal önceliklerle bölgesel öncelikler birlikte dikkate alınmalı . Şırnak ilinin öncelikleri de farklı ola· 

bilir. Ulusal önceliklerle. bölgesel öncelikler çelişebilir. Ama bizim için önemli olan. bunları hep 

birlikte tartışıp bunun ortak bir noktasını bulmaktır. Sosyal adaleti i. cinsiyet dengeli bir kalkın· 

may ı da oluşturma lıy ız. Yani burada bunları da dikkate alan bir yaklaşımı öne sürıneıniz gere· 

kiyor. Bunlar bizim temel kriterlerimiz. 

I şte biz bu planın iş a k ım ı şemasını ortaya koydu k. 12 tane iş kalemi var. Bu plan yap ılırken 

izleyecegi ın iz yöntem: işe başlama toplantı ları dedigimiz bu toplantı lar. Ondan sonra mevcut ko· 

şu lların analizini yapmak. daha önceki Master P lan · ı gözden geçirecegiz. Hata la r ı eksikleri ne

dir. iyi yönleri nedir? Ka lkınma ihtiyaçla rını tespit edecegiz. Ondan son ı·a hedef stratejileri orta· 

ya koyacagız. senaryolar çizecegiz. finans ihtiyaçlarını belil'leyecegiz. özel sektörün rolü ne ol· 

malıdır? Bu kalk ınınada onla rı belirleyecegiz. Sürdürülebilir ka lkınma formülasyonu yani katı · 

lımcılık o layı nasıl olma lı? Bunla rı da tartışacag ız. Sonra da planı ortaya koyacag ız. Bu 10 ay

lık sürede ortaya bir doküman çıkacak. aynı zamanda bir yatırım program ı ortaya çıkacak ve 

bunun izleme degerlendirmesini yapacagız. Yani uygu lamasını da ortaya koyacagız. Bu bir sü· 

reç. Bu sizlere çok teknik gelebilir. kafanızı da karıştırm ış olabilirim. Ama bu plan nasıl hazı rla· 

nacak. hangi kalemlerde oluşacak konusunda bir fikir vermek açısından bunu i~ade ediyorum. 

Bu konularda da görüşleriniz~ ihtiyacımız var. Yani bu işte mevcut koşu lla rın analizini yaparken 

ne biley iın Şırnak ilinin sorun larını irdelerken yapacagımız ça lışmalar neler olabilir? Bu konuda 

da katkılarınız olabilir. ınuhtarların yaklaşımları olabilir. Omegin koyuncu luk projesinde d igeı' 

tavukçuluk projesinde acaba ne ya pılabi lir? Yani bunları 12 tane iş kalemi. dogrultusunda bir· 

likte yapacagız. Tabi belli bir süreç olacak. 10 aylık bir süreçte her kalemi sizlerle gelip burada 

tartı şacagız. görüşecegiz. Mesela örnek vermek istiyorum. Bizim standart a lıştıgımız Devlet 
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Planlama Teşkilatının yıllık yatırım programiarına projelerin girmesi. Bunları hep. bizim yakla· 

şımımızı daha iyi kavramanız açısından örnek veriyorum. Biz biraz daha farklı çalı şıyoruz. Bu 

ça lışmada projeler tespit edilecek ama uygulayacak kuruluşlar yerel idareler olacak gibi. Mese· 

la lıayvancılıgın geliştirilmesi konusunda Ziraat Odası sorumlu olmalı. bütçeden para ona akta· 

rılınalı. denetlemesini de başka bir kurum yapabilir. Sanayi gelişmesi konusu Organize Sanayi 

Bölge Müdürüne verilebilir. Kentsel çevrenin korunmasında buradaki sivil toplum örgütleri var. 

onlara verilebilir. Kültür varlıklarının geliştirilmesini. turizmin gelişmesini de Kültür Vakfı var· 

dır mesela bilemiyorum ama bu tür vakıf veya organizasyon üstienebilir. Yani ille devletin ku· 

ru luş larının yapacagı diye bir yak laşım yok. Buradaki temsilciler. yerel idareler. Valimiz. Bele· 

diye Başkanım ız. Sanayi Ticaret Odaları. Ziraat Odaları projelerin yapılmasından . uygulanma· 

sından sorumlu olmalıdır. Bizim yaklaşımımız. katılımcı lıktan anladıgımız bu. Yatırım programı· 

na girerken de bu şeki lde girmesin i istiyoruz. Genel bir GAP Bölge P lanı da zaten yapılacak. Ama 

önemli olan buradan gelen bu modelierne ile bu dedigirniz projelere ulaşmak ve bu projelerde siz· 

!erin görev alması. 

Ozetlersem bu plan ortaya çıkarken bir paylaşma olacak. payiaşırken üretecegiz birlikte, 

analiz edecegiz. birlikte plan layacagız. Birlikte eyleme geçirecegiz. uygu lamasını yapacagız. GAP 

Idaresi olarak yak laşımımız bu. Agırlıklı olarak görev sizlere düşecek. sizler bizi ne kadar yön· 

lendirirseniz. bu ortak çalışmalarla ne ortaya çıkarsa. onlar plana yansıyacak. Onun için tüm 

Şırnak merkezi. ilçeleri. kaymakamlarımız. valiligimiz, belediye başkanlarımız. buna duyarlı ol· 

malı ve sorunlarını yansıtma! ı. Sizlerden bekledigimiz bu ve bundan sonraki yapacagı mız diger 

küçük grup çalışmalarından buna dogru kayacagız. 

Beni dinlediginiz için hepinize teşekkür ediyorum. Ogleden sonraki oturumda benim bu çer· 

çevesini çizdigim bu konular hakkında da görüşlerin izi bekliyoruz. teşekkür ediyorum. 

Savaş DEMIRTAN : 

Sayın Ozbilen'e teşekkür ediyorum. Sırada yine konuya degişik bir açıdan yaklaşacak olan 

GAP Bölge Kalkınma Planı Sosyal Planlama grup yöneticisi sayın Alırnet Saltık'ı konuşma larını 

yapmak üzere kürsüye davet ediyorum . 

Doç. Dr. Alırnet SALTlK (GAP Bölge Kalkınma Planı Sosyal Planlama Grup Yöne· 

tlclsl) : 

Sayın V alim. Belediye Başkanım başta degerli Şırnaklılar olmak üzere tüm katılımcılara say

gıla nın ı sunuyorum. Ben bu kürsüde siyasi bir kimlikle degil idareci bir kimlikle de degil daha 

çok kalkınmacı bir kimlik ile konuşmak istiyorum. Bunu şu açıdan gerekli görüyorum. Kalkınma· 
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cı kimligi derken mutlaka geçmişten ders almak gerekiyor. Geçmişten ders almayan bir toplum

da kurumlar. kuruluş lar. gelecegi de dogru dürüst planlam ıyor ve basit daire bir kısır döngü sü

rüp gidiyor. O nedenle biraz öz eleştirel yak laşmam ız gerekiyor bu konulara. Bu sadece bizim 

kendi gerçegimiz için degil. bölgesel ve ülkesel gerçegimiz için degil. bütün dünya için de geçer

li. Bugün dünyadaki kalkınma projelerine baktıgım ızda genellikle başarılı sonuçlar elde edileıne

digini görüyoruz. Yani dünyadaki kalkınma uygulamaları maalesef beklenen sonuçla rı veremi

yor. Kaynaklar etkin kullanılamıyor ve toplum arasındaki ve toplumun kendi içindeki uçurumlar 

giderek çogahyor. artıyor. Bugün 2000 yılı başında dünyadaki açlık sınırı altında yaşayan insan 

sayıs ı 1.2 milyar. Bundan 20 y ıl önce bu 8 milyon civarındaydı. Yani giderek iyi leşmeden ziya

de kötüleşmeye gidiyor. Dünya cografyasına baktıgımız zaman ve bu cografya içerisinde özellik

le güney ülkeleri yani bizim de içinde yer ald ıgımız ülkeler maalesef diger ülkelere daha fazla ba

gımh hale geliyor ve kendi sorunlarını bir türlü çözerneyen bir kısır döngü içerisinde yaşamaya 

devam ediyor. Peki çözüm ne olmalı. Yani bazı degerleri. yaklaşımları. politika ları stratejilerini 

degiştirmemiz gerekiyor. Bugün dünyanın bütün kalkınma kuruluşları hatta bütün finans kuru

luş ları bu soruya yanıt arıyor. Kaynakları nasıl etkin kullanabiliriz. ülke içindeki gelir grupları 

arasındaki uçurumu nası l azaltabiliriz. açlıga işsizlige nasıl çözüm bulabiliriz? Çünkü bu sorun

lar çözülmedigi takdirde ister istemez kuzey in zengin ülkeleri ile güneyin fakir ülkeleri arasında

ki gerilim artacaktır ve bu da tabii toplumsal ve politik açıdan . giderek ideolojik açıdan ciddi so

runlara yol açacaktır . Bu nedenle bundan önceki ka lkınma yaklaşım larında sadece sanayileşme

ye dayalı. sadece ekonomik büyümeye dayalı sanayi leşme polit ikalarında köklü bir degişikli k 

yapma geregi doguyoı·. Bu nedenle bir kısım kalkınmacı . bugün ekonomik büyürneyi ön plana çı

karan kalkınma anlay ışı yerine. sanayileşmeyi ön plana çıkaran kalkınma anlay ışı yerine. köy

lerden kentlere göçü teşvik eden ve ucuz iş gücüne daya l ı bir sanayileşmeyi teşvik eden bir kal

kınma diye bir kavram etrafında sorunları tanım lamaya başlıyor. Dengeli ka lkınma nedir? Den

geli kalkınmada kesinlikle alt yapının gel iştirilmesi gerekiyor. Istihdam yatılması gerekiyor. fa

kat en başta işsizligin ve yoksullugun ortadan kald ı rılması gerekiyor. Ve ayrıca bunla da yetin

meyip. temel hizmetlerden yasal haklar da dahil. insan hakları da dahil temel hizmetlerden bü

tün insan ların eşit şeki lde yararlanmasını belirli bir hakkaniyet içerisinde. belirli bir fırsat eşit

ligi içerisinde bütün bu yurttaşların birlikte karar vermesi. birlikte davranması ve daha eşitçi. 

daha demokratik bir sisteme ulaşması gerekiyor. Bu saglanmadıgı takdirde dengeli ka lkın ma da 

mümkün olmuyor. Dolayısı y la demokrasi ve insan hakları dahil dengeli kalkınmanın temel un

surlarını bu şekilde tanımlanabiliriz diyebiliriz. 

GAP Bölge Ka lkınma Projesi'nde neler oluyor? Geçmişe dönüp bir baktıgım ızda (1 0-15 yıl ön

ceye). GAP Master Planı 'nda insan unsurunun ihmal edildigini görüyoruz. Yani daha çok fiziki 
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yatırımlar. büyük yatırımlar. büyük barajlar. ene!'ji üretimi. sulama sistemleri vesaire. Fakat bu 

tür bir yaklaşımın. yaygın bir kalkınma anlayışını gerçek leştiremedigi . biraz önce tanım lamaya 

çalıştıgım unsurları bütünüyle ele alamadıgı ortaya çıkıyor. Ornegin siz sürdürülebilir bir kalkın· 

madan söz ediyorsanız. insanı merkez alan demokratik bir kalkınmadan söz ediyorsanız kesin· 

likle bütün kesimlerin bu olanaklardan şöyle ya da böyle dengeli bir şekilde kalkınmasını. bu 

kaynaklara ulaşmasını önceden kabul ediyorsunuz demektir. Fakat bu açıdan bakıldıgında ma· 

alesef GAP Bölgesi"nde işsizlik oranı son derece fazla. Bugün aktif nüfusun Diyarbakır'da yapı· 

lan bir araştırmaya göre % 40"a ulaştıgı söyleniyor. Göç son derece ciddi bir problem olarak de· 

vam ediyor. Göçün beraberinde getirdigi tarımsal sektördeki verim düşüklügü yanında. ailedeki 

kadının iş yükü son derece artıyor. Dolayısıyla sürdürülebilir bir kalkınma için GAP perspekti· 

finden geçmişe baktıgım ızda birçok eksiklikler görüyoruz ve yeni planlama anlayışı bu eksiklik· 

leri tamamlamaya yönelik olarak bir seri çalışmay ı planlamakta. 

GAP her ne kadar bir sulama projesi degilse de su çok önemli. Sürdürülebilir kalkınmada iki 

temel alan var. Yeni yaklaşım da bunlardan birisi. Insan kaynaklarının geliştirilmesi. sayın Va· 

Jim de degindiler. yani egitime önem vermeden. kendine güven duygusunu arttırmadan insanlar· 

da kalkınınayı sürdürülebilir ka l kınınayı gerçekleştirmeniz mümkün degil. Yani birincisi insan 

kaynaklarının geliştirilmesi. Insan kaynakları açısından maşallah çok olumlu bir durumdayız bir 

açıdan. Iki gündür bu yörede dolaşıyorum . Uludere·deydim. Sayın Kaymakamımla da görüştüm. 

Her karşılaştıgım kişiye kaç kardeşin var diye sordugumda 9"1a s·ıe 14 arasında degişiyor. Ya· 

ni ailede nüfus son derece önemli. fakat bu nüfusa sahip olmak tek başına yetmiyor. Bu nüfusu 

beslemek gerekiyor ve etkin olacak ka lkınma amaçları dogl'ultusunda on ları seferber etmek ge

rekiyor. Dolay ısıyla birinci olan insan kaynakları. Insan kaynakları deyince başta egitim ve ör

gütlü davranış gerekiyor. Genellikle biz toplum olarak örgütlü davranıştan korkuyoruz çekiniyo

ruz. 

Izin verirseniz bir anıını anlatmak isterim. 1982 yılında Van'da bir sayın Generalle konuşu

yoruz. O zamanlarda mensubu bulundugum Türkiye Kalkınma Vakfı ne iş yapar diye bana sor

du. Ben de kırsal alanda küçük küçük modeller geliştirir ve halkın daha örgütlü davranmasını 

teşvik eder dedigimde. "yahu kardeşim biz bu örgütlerle mücadele etmeye çalış ıyoruz siz örgüt

lü davran ı şı teşvik ediyorsunuz" demiştir . Kalkınmacı isek yani kalkıpma yapmak istiyorsak in

sandaki yaratıcı potansiyeli ortaya çıkarmamız gerekiyor. Yani örgütlenmeyi teşvik etmemiz ge

rekiyor. Bunu kalkınma amaçla rı dogrultusunda yapmadıgımız taktirde başka amaçlar dogrul

tusunda örgütler ça lışmaya başlıyol'. Bu örgütlü davranışta . insan kaynaklarının geli ştirilmesin

de egitime paralel o laı·ak örgütlü davranışın geliştirilmesi ikinci temel aktivite oluyor diye düşü

nüyorum. 
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Bir diger alan doga ı kaynak la rın gelişti ri lmesi. Sürdürülebilir kalkınma açısından bugün 

GAP' ın geçmişine baktıgı mız zaman burada da birçok eksiklik görüyoı' uz. Yani dogal kaynakla

rın toprak erozyonunu önlemesine yönelik agaçlandırma ça lışma larının yeterince yapılmadıgı. 

teraslama tekniklerinin yeterince kullanılmad ıgı . mera ların ve üst havzaların yeterince ele al ın

mad ıgını görüyoruz. Bu da tabi barajların ömrünü azaltıyor. Yapılan hesaplamalarda 1 O y ıl öm

rü k ısalan bir baraj. bakıyorsunuz milyarlarca dolarlık zarara sebep olabiliyor. Dolayıs ıy la . do

gal kaynakla rı etkin ku l lanmamız lazım. Yani başta su kaynakları . ormanlar. meralar. özellikle 

meralar. Özellikle meralar diyorum. Çünkü: geleneksel hayvancı lıga dayalı bir ekonominin yay

gın oldugu içinde bulundugumuz bölgelerde yörelerde bu son derece önem taş ıyor. Bu konuda 

tabi bazı iyileştirmelerimiz var. Çünkü zorunlu göçten dolayı doga üzerindeki. meralar üzerinde

ki baskı azaldıgı için tabiat yeniden canlandı. F'akat bu kez insan yok ama ka lkınma insan için 

meraları. orman ları iyileştirebiliriz. Bütün mesele. oradan insanları çekerseniz. hayvanları çe

kerseniz doga kendi kendini toparl ıyor. Yani doganın düşman ı en fazla i nsandır. Dolayısıyla şu 

anda biz avantaj lı durumday ız. Bir bakımdan yani meralar ve ormanlar ve bitki örtüsü daha bir 

can lanmıştll'. Bu kez insan unsu ı'u açısından bakıldıgında o kaynak ları kullanacak olan insanlar 

yoktur. Onun için geı'i dönüş projeleri bence çok önemlidir ve bu geri dönüş projeleri içerisinde 

bu dogaı kaynakları nasıl daha etkin yönetebiliriz sorusuna da cevap bulmamız gerekiyor. Do

layısıyl a geçmiş programlarda ihmal edilen bu iki alandaki faaliyetleri başta insan olmak üzere. 

çünkü insan herşeyin belirleyicisi yaratıcısı o. başta insan olmak üzere kaynaklarımızı etkin kul

lanmamız gerekiyor. Fakat insan deyince. tabi GAP Bölgesi'nde. özellikle GAP Bölgesi'nde degil. 

bütün dünyada. bütün ülkede yani insan deyince böyle soyut bir kavram degil. Yani sosyolojik 

açıdan bakıldıgında bazı insanlar kaynaklara daha fazla erişebiliyor. Bazıları daha az erişeb ili

yor. Bazı insanlar o kadar fazla i şi var ki yeti şemiyor. bazı insanların hiç iş i yok. bazı insanla

rın olaganüstü fazla topragı var. bunları kiraya veriyor. ortakçıya veriyor. kendisi Istanbul'da 

ya da Ankara'da yaşıyor. Fakat bazı ları toprakta ortakçılık yap ıyor. Bugün bazı bölgelerde % 

40'a kadar. mülkiyet açısından bakı ld ıgında topraksız hanelerimiz vardır . Genel olarak GAP Böl

gesi'ne bak ıld ıgında bu oran % 25'Iere çıkmaktadır. Dolayı sıyla insan deyince her insan eşit de

gil. yani eşit doguyoruz ama eşit degiliz. Dolayısı y la sürdürülebilir kalkınma açı sından olaya 

yaklaşıld ıgında . kesinlikle kalkınmaya en fazla muhtaç olan kesimlere yönelmemiz gerekiyor. 

Şimdiye kadar bu bölgede yapılan uygulamalar maalesef bunun tersini gösteriyor. yani teşvik

ler ve krediler dogru adreslere gitmemiş ve etkin kullan ı lamamıştır. Bak ın yol kenarlarında sa

yısız ölü yatırımlar vardır. Besi ahırları vs. Bunlar hep teşvikten yararlanm ıştll'. Dolayısıy la ko

nu kaynak sorunu degildir. para sorunu degildir. konu dogru bir yaklaşım meselesidir. Para var 

kaynak var. Yani 70 mi lyon kadar nüfus çalışıyor. yurtd ışında milyonlarca i nsan ımız var. Yani 

iyi kötü ihracatımız var. yani kaynak var fakat sorun kalkınma politika larında ve stı'atej ilerinde 
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daha çok gerçek girişimeiye yönelik teşvik sistemleri uygulamak. Küçük üreticileri belki bir ara· 

ya getirmek suretiyle bir ölçege ulaşmak gerekiyor. Dolayısıyla insan deyince GAP Bölgesi'nde 

öncelikle genç nüfus. işs iz nüfus ve kadınları öncelikle dikkate almamız gerekiyor. 

GAP Master Planı kavramını kullanmıyoruz artık. Yani GAP Kalkınma Planı. Daha çok konu· 

ya bu açıla rdan bakmak istiyorum. GAP Idaresi büyük girişimeiye karşı degil. Büyük yatırımla· 

ra karş ı degil. fakat büyük yatırımcı zaten kendi işini iyi kötü götürüyor. ama küçük üreticinin 

ciddi sorunları var. kadınların son derece ciddi sorunları var. ciddi yükleri var. Oysa kadınlar 

toplumun % 50'sini oluşturuyor ve ücretsiz emek. Soruyorum annen kaçta yatıyor. kaçta ka lkı· 

yar. Akşam 9'da yatar. sabah 4 'de uyan ır . şunu yapar. Yani kadın l arımızın bu durumunu dü· 

zeltmedigimiz taktirde kalkınınay ı da gerçekleştirmeniz mümkün degil . yani sürdürülebilir kal· 

kınmay ı gerçekleştirmeniz mümkün degil. yoksa herkes kalkınma yapıyor. dengesiz kalkınma 

saglayabiliriz. Ama madem GAP Idaresi yeni bir yaklaşımla olaya bakmaktadır. O halde muh· 

taç kesimlere yönelik. dikkatlerini o yönde yogunlaştırmak durumundad ır ve bunlar arasında da 

i şs izler ve imkanlara yani kamu imkanlarına ulaşınada en fazla güçlük çeken kesimlere yöne!· 

rnek durumundad ır. En azından GAP planlama heyeti hangi politik end işenin dışında bilimsel 

olarak olayı bu şekilde görmektedir. Çok daha sıkıştı rırsan ız ben olayı böyle görmekteyim. bir 

başka konu herşeyi böyle ekonomik açıdan yani fizibil mi yani yapılabili r mi diye bakıyoruz. ko

nuyu kesinlikle bir gelir gider dengesiyle göremeyiz her zaman. Işte şu kadar yatı r ım. şu kadar 

getiri aradaki fark bu. bu mantık çok ticari bir mantıktır ve özellikle içinde ça lıştıgım ız bu bölge· 

de bu mantık yetersizdir. Bir de insanların arzu ettikleri. yapmak istedikleri işler var yani. An· 

kara'dan neyi nasıl yapacagını planlayıp bunu empoze etmek yerine insanların arzu ettigi iş leri 

yeniden planlamarn ız gerekiyor. Bu yöredeki insanın kalbi ruhu hayvancılıktad ı r . Kime sorsan 

bunu söylüyor. o halde hayvancılık üzerinde ciddi şekilde durmanız gerekiyor. sınır ticareti de· 

niliyor tabi çok önemli ve burada küçükler büyükler yani yararlananlar farklı ama o konu üze· 

rinde durmak. yeni mekanizmalar daha etkin ça lışacak mekanizmalar kurma m ız gerekiyor. Do· 

lay ı sıyla yüksek maliyeW yatır ımlar yerine gelecek 10. 12 yı l ya da15 yıl için küçük küçük yay· 

gın ve insa nları yerinde mutlu etmeyi yerinde tutmayı kimseye zorla yerinde dur demeyiz. Ama 

kim yel'inde mutlu olmak istiyorsa onlara destek saglamamız gerekiyor. Büyük büyük barajlar 

büyük fiziki artırımlar yerine küçük küçük binlerce projeyi alanlara yaymamız gerekiyor. Biz in· 

sanlarımızı böyle kazanabiliriz diye düşünüyorum . Yani planlama grubunun bir üyesi olarak bu· 

nu özellikle ifade etmek istiyol'um. Büyük yatırımlar büyük sorunlarım ızı büyük işsizlik sorunu· 

muzu çözmüyor. bugün GAP bölgesel ka lkınma projesi diyoruz. enerji üretimindeki gerçekleşme 

% 80 tarla içi sulama sistemlerindeki gerçekleşme bir ifadeye göre o/o 9. bir ifadeye göre % 13. 

Dolayısıyla enerjiyi de daha çok batı kullandıgına göre bu ulusal bir projedir. F'akat bu ulusal 
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projenin bu çıktısını bölgesel kalkınma lehine kullanmak da mümkündür. enerji gelirlerinden be

lirli bir miktar fon ayrılmak suretiyle bu fon biraz önce söy ledi~im küçük projelerin desteklen

mesinde kullanılabilir pekala. Kullanılabilir yani burada ulusal bölgesel çel işkisini vurgulamak 

istemiyorum. Yani her çelişkinin bir olumlu yanı da olabilir. Yani batıda daha çok sanayileşmiş 

bölgelerimizde bu enerji kullanılıyorsa hidroelektrik enerjisi elektrik enerjisi onun bedelini biri

lerinin ödeyip buradaki halkın lehine o bedelin kullanı lması gerekiyor. Fakat bu. bir bakış açıs ı 

yani. kesinlikle para ve kaynak d~il. Yani kaynak ve paraya ta kılıyoruz insan unsurunu ihmal 

ediyoruz. Oysa her şeyin üreticisi yaratı cısı insandır. Insandaki yaratıcı potansiyeli ortaya çı

karmamız gerekiyor. Dolayısıy la yeni bakış penceresinden olaya yaklaştı~ımda bu söyledi~im 

insan unsurunu örgütlü davranışı en fazla muhtaç olanlara yönelik davranınayı temel ilke ola

rak kabul etmemiz gerekiyor. Bir di~er konu da katılımcı lık . kesinlikle demokrasiden korkma

mamız gerekiyor. Demokrasi son derece önemli demokrasi yoksa kalkınma yok. yani halk tem

silcileri aracılı~ıyla bilim adamlarıyla . politikacıla rıyla. idarecilerle işbirligi yapacaklardır. Yok 

bunun başka yolu. Yani kalkınma olayı birlikte ö~renme olayıdır. Birlikte ö~renme sürecidir. Hiç 

kimse di~erlerinden daha fazla bilmiyor. Bugün üç fakülte b it irmiş insanı götürün Uludere'nin 

köylerinde yaşasın bakalım yaşayabilecek mi? Ama oradaki insanlar yaşıyor. Yani bu son de

rece önemli bir şey. Yani biz büyük kentlerde büyük kalkınma dünyayı kurtarıyoruz. Fakat kü

çücük insanların sorunlarına bi ı' çare bulamıyoruz. dolayısıyla yeni kalkınma planı oluştururken 

bu i nsa~ unsuru ve katılımcı lı~a son derece önem verilmektedir. Yani birbirimizi dinlememiz ge

rekiyor. Bunun önünde tabii engellerimiz var. yani katılımcılı~ın önünde Sayın V alim de söyledi

ler tabi çok benim gibi böyle çok daha rahat konuşamayabilirler ama ben konuşabilirim . Buı'a

da son derece katılımcılı~nı önünde engeller vardır. bunlardan bir tanesi. de bürokratik davra

nışlar. Ben de bürokrat bir aileden geliyorum. Yani büyük küçük. hepimiz genellikle olumsuz dil

de buna a lışmışız. ~itim i miz de böyle. Ziraat !fakültesinden mezun oluyoruz. yani armut a~a

cını ve erik a~acın ı ay ırt edemiyoruz. Yani ~itimimiz böyle yani tabanda. yani sahada. alanda 

çalışmaya önem veren bir ~itim sistemimiz yok ve devamlı biz böyle yönetıneye özendiı'i liyoruz. 

Yani insanlar üzerinde nasıl egemen olacaksınız diye bize o teklifler ö~retiliyor. fakat bölgesel 

ka lkınma diyorsak. demokrasi diyorsak. bu yaklaş ımı sorgulamamız gerekiyor. Bu ikinci engel. 

Üçüncü engel. tabii bölgede kuşkusuz sosyal yapıdan kaynaklanan. geleneklerden. töreden kay

naklanan yüzy ıllarca geçmişi olan bazı birikimler kültürel kalıplar vardır. bunlar hemen degiş

mez. D~işmesi de gerekmez. yani böyle birşey söylersek bilimseilikle çelişkiye düşeriz. Bunla

ra tabii saygı duyaca~ız. Fakat bu geçmişin kalıp larını nas ıl yeni kalkınına düzenlerine adapte 

ede~iz. Onlar üzerinde durınamız gerekiyor. bunlar yapısa l ve tabii en büyük engel yan lış uy

gu lamalardan kaynaklanıyor. biraz önce söyledim. Yani politikalar yanlış. uygulamalar yanlış. 

Bu sadece bizim toplumumuzun sorunu d~il. Yani bütün dünyanın sorunu - ciddi olarak lütfen 
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kabul ed in. Çünkü tarayın bütün kaynakları. herkes katı lımcılıgı nasıl saglıyacagız diye düşünü· 

yor. herkes hiç kimse ben demokrat degilim demiyor. Çünkü bunlar üst degerlerdir. Fakat de

mokrasiyi uygulamaya ka lktıgında yani aynı başarıy la süremiyoruz. Yani herkes üst degerierde 

evet tamam "biz demokratız. biz katılımcı yız. biz sürdürülebilir kalkınmacıy ız"d iyoruz ama. bu· 

nu uygulamaya geçiremiyoruz. Ben bu duygu ve düşüncelerle bitireGegim sözü . Fakat son ola· 

rak iki soru sormak istiyorum. Burada bu grup ve ögleden sonraki grup ve daha sonra bize iş· 

tirak edecek olan gruplardan bence şu sorulara yanıt aramalıyız. Bunlardan bir tanesi bu ses· 

siz çogunlugun planlama süreçlerine katılımını nasıl saglayabiliriz. Yani biz burada konuşuyo

ruz da yani sizlerin de kesinlikle görüşleri vardır . Yani biz halkı- halk derken demin söyledigim 

anlamda yani işsizler küçük toprak sahipleri. hayvancı l ar. küçük ticaret erbabı. büyük sanayi· 

ci. özel sektör. kamu kuru luşları- nası l bunları bu sürece katabiliriz. ve ancak hepsini katabildik· 

ten sonra ortak makul zeminde buluşabiliriz. Yani şunu ya da bunu dıştamak degil bu konuda 

bence sizlerden de somut bazı öneriler gelirse planlama ekibinin işini kolaylaştırabiliriz diye dü· 

şünüyorum. Ikincisi yani çok basit bir soru ama herkes yani bizim bölgemizin üç temel sorunu 

nedir diye sordugunda ne cevap verebil ir acaba. Yani üç temel sorun. Antep'in sorunuyla tabi 

Şırnak'ın sorunları da biraz deg işik. Dolay ısıyla bölgede kendi içinde homojen o nedenle planla

ma ekibi alt bölgelere ayrılma sureti ile o bölge üzerinde bazı öneri ler gel iştirilmeli daha dogru 

bir varsayım olarak kabul ediliyor. dolayısıyla üç temel sorun nedir ve son ikisi bizler daha çok 

hangi kişi kurum ve kuruluş larla temas kurmalı ve işbirligi yapmalıyız. Yani bu planlama süreç

lerinde yani muhtarlarla mı dogrudan köylülerle mi ne bileyim. Yani bu konularda da sizlerin 

desteklerine ihtiyacımız var. ve son olarak dünyadaki bölgesel kalkınma projelerine baktıgımız

da mali düzeyde bazı örgütlernelere gitLigini görüyoruz. Ornegin burada da GAP Bölgesel Kalkın

ma delegasyonu Şırna k' ta kurulsa. Bizlerle. GAP idaresiyle. Ankara'yla orada böyle bir temas 

için iyi olur. Yani herkesi her zaman bir araya getirmek mümkün degil. yani ha lkın temsilcileri 

onların arasından seçilmiş kişilerden oluşan bir kurul o luşturulsa her ilde acaba bu çalışabilir 

etkin olabilir mi? Bir de bu konuda biraz düşünmenizi rica ediyoruz ve bu soruların da bize ışık 

tutacagın ı zannediyorum. Vaktinizi aldım. Fakat baştan söyleyeyim nasıl konuşacagımı. yani 

çok sistemli degil ve okuyarak degil. Yazısız ve dogrudan direkt olarak konuşmak istedim. Din

lediginiz için teşekkür ederim. sagolun 

Savaş DEMİRTAN : 

Sayın Ahmet SALTIK'a teşekkür ediyoruz. Degerli katılımcılar elinizdeki oturum programla

rında da beliı·d igi bir şek ilde toplantımızı dört bölüm halinde tertip etmiştik. Şu an üçüncü bölü

me geldik. Üçüncü bölümde Şırnak'taki başarılı ça lışmaların bir açıklaması şeklinde geçecek ve 

ben bu anlamda Ş ırnak'taki degerli yatırımlarıyla hepimizin yakından tanıd ıgı sayın Kamil ll-
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han'ı ilimize tavukçuluk konusunda konuşmasın ı yapmak üzere kürsüye davet ediyorum. 

Kamli İLHAN (Şırnak Tavukçuluk) : 

Sayım Valim. Sayın Belediye Başkanını . çok degerli konuklar ve degerli Şırnak ha l kı . GAP 

Kalkınma Planı detay ları böyle bir toplantının Şırnak'La düzenlenmesini saglayan yöneticilerimi· 

ze saygı larımı sunuyorum. Böyle toplantıların düzenlenmesinin büyük yarar saglayacagına 

inancımız tamdır. bununla yetinmeyip bu sürece topyekün destek olmamız lazım. Hatta birey 

olarak sorumluluk a lmam ız gerekir. Bu anlayış ilimiz ve ülkemiz ekonomisine güç katacaktır. 

Ekonomik ve fiziki w rluklar içerisinde bulunan Şırnak 'ımızda 1998 yılında Şırnak Tavukçuluk 

ve tesisin i kurdum. Bu bölgede her türlü riski göze alarak kurmak istediginı tavukçuluk tesisinin 

Şırnak'ım ızda hayırlı olması için gereken herşey i yapmak istedim. GAP bölgesi içerisinde bulu· 

nan ilimiz üretmeden tüketen tek ildir. Bu nedenle yumurta ve diger hayvansal ürünleri il d ışın

dan veya Bölge dışından karşılanması beni bu tesisi kurma konusunda kamçılamıştır . Şırnak'ta 

tavukçulugun gelişmemesi için. hiçbir neden yoktur. Cografi özellikleri geregi ve iklim şartları ge

regi kültür ırkı hayvancılıgın gel i şmemesi için hiçbir neden yoktur. Bunun için kültür ırkı hay

vancılıgının geli şimi açısından yetiştiricHere her türlü destegin sagıannıası gerekmektedir. Bu 

çerçevede tavukçuluk yapmak isteyenlere bröyler yumurtacı gibi teknik özellikleri olan tavukla· 

rın yetiştirici lere üç beş bin kapasiteli olmak kaydıyla birimlere köylere ve yeni kurulacak köy· 

lülerimize belli bir egitimden geçildikten sonra gerekli yetiştirici dersleri verildikten sonra yap· 

iş let· devret modeliyle yapılmasında en büyük yararı olacaktır. Şırnak'ını ız bin kişiden bir kişi· 

nin üniversite mezunu oldugu Şırnak'ınıızda. kendi başına bu gibi i şletmeleri yapması mümkün 

degil, Şırnak mezbahanesi olmayan bir ildir. Kesimhanesi. yem fabrikası ve hayvancılıgı yönlen· 

dirici hiçbir tesis mevcut degildir. Şırnak'a on kişinin önüne onar tane koyun dagıtmak suretiy

le hadi hayvancılıgı yürütü n bir tane veteriner bir tane ziraat mühendisi altına bir araba buyrun 

kardeşim al sana koyun hayvancı lık yap, bununla hayvancılıgın yürümesi mümkün degildir. ön· 

ce bir altyapının yapılması gerekir. insanların en yakın mesafeden yem alması gerekmektediı·. 

hayvan larını degerlendirecegi tesislerin olması gerekmektedir. Şırnak'ta süt sıg ırcıııgı a ı·ıcı l ık ve 

besi hayvancılıgını teknik kapasitesi yüksek görevlileri tarafından belli bir egitimden geçild ikten 

sonra yetiştiricHere gerekli dersler verildikten sonra ve gerekli destek sagland ıktan sonra yapı!· 

malıdır. Terör nedeniyle daha önce yapılamayan Antep fıstıgı aşılama ça lışma ları Şırnak'ta tek· 

rar hayata geçirilmelidir. Kobiler bankalar kanalıyla degil KOBI olmak isteyen esnafımız a ltı ay

dan aşagı bir süre içerisinde kredi alamamaktad ı r. Zaten 30 milyarı olan bir insan beş defa An· 

kara'ya geldigi zaman % 20 % 30'Iuk ek faize neden olmaktadır. Bu KOBI'lerin yürütülmesi 

amacıy la örtülü ödenek usulüyle illerde mülki idare amirlerinin oluşturacagı bir komisyon tara· 

fından verilmesi gerekmektedir. Ilimizde bin kişiden bir kişinin üniversite mezunu oldugu bir 
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yerde bir Hayvan Saglık Meslek Lisesi. bir Ziraat Meslek Lisesi bir Veteriner Meslek Yüksek Oku· 

lun un açılması şarttır. Cografi özellikleri geregi hayvancı lık merkezi alacaksa bunların önoo:len 

yapılması gerekiyor. Bitkisel tarıma elverişli ilçeleri m izde çiftçilerimize tarım teknikleri konusun· 

da gerekli egitim verilmelidir. Kalite tarım kaliteli teknolojiyken saglıklı verimli hayvan enerji ve 

protein kaynakları olan et süt yumurta çocuklarımıza saglık ve enerji verecektir. Buna baglı ola· 

rak yüksek beyin gücü ve beyinlerinin yönetligi bir Türkiye olacaktır. bana bugüne kadar yaptı· 

gım ça lışma larda her bir destegini esirgemeyen sayın Valime ve bütün Şırnak halkına saygılan· 

mı sunuyorum. tekrar hepinizi sevgiyle selamlıyorum . tabi 1 990'lıyı lların başından itibaren böl· 

gedeki yaygın terör olay ları . bölücü terör örgütünün artan aktivitesi ve şiddet eylemleri bölge· 

de oldugu gibi en çok bizim ilimizdeki her türlü hizmeti egitim. saglık. a ltyapı. enerji, her türlü 

kamu hizmetini ve buna bag lı olarak da bugün şurada konuştugumuz hayvancılıgı , arıcılıgı ve 

diger ekonomik aktiviteleri olumsuz yönde etkilemiş, yani terör örgütü bu insanlara acı ve ısdı· 
rap vermiş, ekmegini elinden almış. lokmasını elinden almış ve bu sıkıntıları yaratm ış egitimle 

ilgili olarak da egitimde bu hizmetlerin parças ı bir ögesi olarak da tüm egitim hizmetlerini fev· 

kalade menfi yönde etk ilemiştir. Teı·ör o layları nedeniyle k ırsa ldaki okullar kapanmış can gü· 

venligi nedeniyle oralara ögretmen gönderilememiştir. Insanlar göç etmiş. geldikleri noktalarda 

çocuklarını okullara gönderenıemişleı· ve bu an lamda yaklaşık 1997 -1 996 yıllarında örgütün 

ş iddet ve terör faaliyetlerini n düşme noktasına gelerene kadar bu böyle devam edegelmiş. o yıl· 

dan sonra bölgedeki egitim faaliyetlerinin yeniden canlandırılması veegitimin kalitesini yüksel· 

tilnıesi amacı ile gerek merkezi hükümetin ve Milli Egitim Bakan lig ının bütçe imkanlarının gerek· 

se yerel kaynaklar süratle faaliyete geçirilerekten bölgedeki egitimin kalitesini yükseltilmesine 

yönelik olarak başta fiziki alt yapı olmak üzere diger faaliyetlere agırlık verilmiş. özellikle 8 yıl 
ilkögretimin w runlu olarak uygu lanmasına yönelik yasanın da yürürlüge girmesiyle birlikte ili· 

mizde görev yapan sayın Valilerimiz bu anlamdaki gayretlerini daha da yogun laştırmışlar. Bu 

anlamda yerel kaynaklarla Şırnak ilinde 492 derslik gerçekleştirilm iş. Nedir yerel kaynaklar di· 

ye sordugunuzda işte Şırnak ll ve Ilçelerin i Geliştirme Vakfının kaynakla rı ile Şırnak ilinde 492 

derslik hizmete açılmıştır. Yine fiziki alt yapın ın iyileşti rilmes i anlamında bu vakı f kaynakları ile 

31 O yataklı ögretmen evi hayata geçirilme aşamasına getirilmiş. Yine aynı kaynaklar la oku ila· 

rın diger eksiklikleri aksaklıkları ve noksanlıkların giderilme noktasında büyük aşama kaydedil· 

mişti r. Bu fiziki alt yapı ile devam edilirken yine aynı kaynaklarla bu bölgenin. bu bölgedeki ço
cukların diger illerdeki çocuklarla yarışındaki noksanlıgını eksikligini gidermek amacı ile vakıf 
imkan ları ile dershane açılmış ve halen 165 ögrenci o vakıf dershanesinde hazıı·lık kurslarına ta· 

bi tutulmuş . Bu çerçevede egitim hizmetleri olarak yine ifade etmek istiyorum. Vakfımız imkan· 

ları ile 270 yüksekögrenim ögrencisine fiilen burs verilme hizmetleri devam etmektedir. 

Teşekkür eder. saygı la r sunarım . 
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Hüseyin BAŞKAYA (Şırnak Valisi) : 

Şırnak'ın kitle örgütlerine ve tüm Şırnak'lılara teşekkür ediyorum. Tüm kamu hizmetlerinde 

oldugu gibi egitim hizmetlerinde de. 1990'1ı yılların başından beri devam eden terör olayları nın 

yarattıg ı sorunlar etkili olmuştur. Yapılan güzel hizmetlere ragmen. 8 yıllık egitim kanunu ile ön 

görülen standard ı Şı rnak şartlarında tutturabilmemiz için 27 i l kö~retim okulu ile 252 dersli~e 

ihtiyaç duyulmaktadır. Sını fl arın ortalama mevcudu 61'dir ve derslikler hizmete gird i~inde ders· 

lik başına düşen ö~renci sayısı yaklaş ık 30 civarında olacaktır. Tabii sadece fiziki alt yapıy ı ta· 

mamlamak yetmiyor. Şu anda. Şırnak'ta ö~retınen açıg ı geçen y ıllara göre büyük ölçüde tamam· 

lanmasına ragmen. 99·2000 yılı rakamları ile yaklaşık 300 civarında sın ıf ögretmenine ihtiyaç 

duyulmaktadır. Bunlar gerçekleştiginde egitim in kalitesinin ve egitim hizmetlerinin standardının 

daha iyiye gidecegine i nan ıyorum. 

Bu arada köye dönüşle ilgili olarak da birkaç cümle söyleyerek yapmak istedikleri m izi ifade 

etmek isterim. Terör eylemlerinin şiddeti a rtınca insanlar ına lının mülkünün degil canının derdi· 

ne düşmüştür. Bu sebepten dolayı da yerleşim birimlerini terk etmek wrunda kalmışlardır. Bas· 

kı örgütünün şiddeti sebebi ile yogun göçün yaşandıgı illerden bir tanesi de Ş ı rnak'tır. O y ıllar· 

da Bölge'de görev yapan birisi olarak hatırlıyorum. insan ların bir kısmı yakın akraba. dost. kar· 

deş ve benzeri tanıdıkl arının yanına sı~ın ırken bir k ısmı da Bölge Valiligi'nce başlatılan ve ll Va· 

liligi'nce uygulanan kendi evini kendin yap çerçevesinde Şırnak'a göçınüşlerdir . Bu çerçevede ra· 

karnlar beni yanıltmıyorsa Bölge Vali li~i'nce Şırnak' ın degişik yerleşim yerlerine yak laşık 3400 

civarında konut yaptırılmıştı r . Terör örgütünün Bölge insanı üzerindeki baskısının giderek kil· 

çülüp azalmasına paralel olarak. insanlar yeniden dogdukları . büyüdükleri. hatıralarının oldu· 

gu yer lere geri dönmek arzusu ile taleplerini ilgili makamlara iletıneye başladı lar. Bu çerçevede 

bizim ilimizde 97·98 yı llarında Uludere. Taşdelen ve Inceler köylerine geri dönüş gerçek leşti ril ir· 

ken. ülkemiz sınırlarına göç etmek zorunda kalan insan larımız. vatandaşlarım ız da bugün geri 

dönüş yapmaktadırlar. 

Ayrıca Bölge'de ekonomik aktiviteleri birnebze can landırmak amacıyla hane başına 10 ko· 

yun. 1 koç ve Taşdelen ve Uludere tarafından da arı kovanı şekl inde takviyede bu lunu lmuştu r. 

Yalnız projeler uygulanmaya başlandıktan sonra peşleri bı rakılmamıştır. bu anlamda benden 

önce projeleri uygulamaya koyanlara da şükranlarım ı sunuyorum. Vakfıınızın veterineri ve ilgi· 

Iiieri projeyi takip etmektedir, gerekli i laçların ı alarak. aşı lama ları yapmaktad ı rlar. ta ki 5 y ı l 

sonra vatandaşla r kendileri ayaklarının üstünde durana kadar. Bu yıl Başagaç Köyü'nün hali 

hazı r haritası alınmış ve imar plan ı yapılmış. yolu yap ılmıştır. Başta Başa~aç olmak üzere dört 

veya beş köyümüzil bu geri dönüş kapsamında realize etme niyetindeyiz, hedefimiz budur. Bun· 
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lardan birisi. iki veya üçü de çok magdur olmuş olan Beytüşşebap ilçemize baglı köylerimızdir. 

Ama ilk başlangıç olarak Başagaç'tan başlıyoruz ve bu anlamda ön ça lışmaları Va Iiligirniz bılır

di. Eger orada parasal destek saglayabilirsek Diyarbakır 500 Evlerdeki projenin bir d~işigıni 

uygulamayı . bu anlamda örnek bir köy yapmayı vaat ediyoruz. Ben daha fazla zamanıniZI alına

yarak sabrın ız için teşekkür ediyorum. Her şeyin gönlünüzce olmasını diliyorum. 

Savaş DEMIRTAN : 

Sayın V alimize teşekkür ediyoruz. Degerli katılımcılar oturumumuzun son bölümüne geldıt 
bu bölüm belki en verimli ve en uzun sürebilecek bir bölüm. Sizlere de toplantılarımııda &:n. hak

kı verecegiz. Tabii size verilen sınırlı süre içerisinde açıklamaya çalıştıgım esaslar içerisin de dC.
şüncelerinizi en öz ve en etkili biçimde açıklaman ızı istiyoruz. Bu konuda söz almak isteyen ko

nuşmacılarımız ki adların ve soyadlarını unvaniarını bana yazdırmak sureti ile aradan sonra söz 

alabilecekler ve yine sizlere ışık Lutmas ı açı sından önceki toplantılarda söz isteyen konuşmao
la rın hangi başlıklarda yogunlaştıgın ı kısaca hatırlatmak istiyorum. Özel sektörün kalkınmada 
etkin rol alması. yerel yönetimleı·e plan ve proje acısından destek saglanması. agaçlandırma 

erozyon kontrolü. turizm kaynakların ı n degerlendirilmesi. kadının karar alma sürecine etkisi re 

bölgede egitim. 

-Sevgili katılımcılar bu oturumda söz almak isteyen katılımcıların isimlerini kayıt euim. c
nuşmacılarım ıza beşer dakikalık süre tanıyoruz. Bu beşeı' dakikalık sürede ll genelineait ve GAP 
Idaresi'ni dogrudan ilgilendirecek konular hakkında görüş ve düşüncelerinizi belirtmenizi istiyo

ruz. Önümdeki isimler arasında ilk sözü Cizre Kaymakam ve Belediye Başkanlıgı görel'ini yürü

ten Süleyman YILDIRIM'a vemıek istiyorum. 

Süleyman YILDIRIM (Cizre Kaymakamı) : 

Degeri i katılımcılar ben yaklaşık 7 aydır Cizre Kaymakamlıgı·na ek olarak Beledıye Başm 

lıg ı görevini de ya pıyorum. özellikle benim dile getirecegim hususlar Belediye'yi ilgilendiren bu

sus lar o lacaktır. Gördügüm kadarı ile GAP Idaresi'nin belediyelere yönelik imar planı. hali ba!ı:r 
harita. içme suyu ve kanalizasyon projeleri konusunda proje üretimine destek verdikleıinı mı;.

şahede ettim. Bu çerçevede Cizre ilçemizin kangrenleşmiş kanalizasyon sorununa çöıüm getir

mek üzere ka nalizasyon projesi de GAP Idaresi tarafından tamamlanmıştır. Ancak projenin ;.a

mam lanmasından sonra en önemli husus projenin uygulanması oluyor. Maalesef son ~11larda U
ler Bankası tarafından ihale edilen projelerin uygulanmasında eminim tüm belediyeler çxık <» 
di sıkıntılar yaşıyorlardır. 

Iller Bankas ı Genel Müdürlügü'nün. yeterli kaynak aktarmadıgını ve ihale edilen proıelertrı 
çok uzun yıllara yayılara k yürütüldügünü. bunun yanında niteliksiz müteahhiUer tarafıoü3:l 
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projelerin uygulanmasında faturanın tamamen halka çı ktıg ını. projelerin bir türlü bitirilemedigi

ni görüyoruz. Bu çerçevede dilegimiz. 201 O yılında temel hedefine ulaşması arzu edilen GAP Pro· 

jesi çerçevesinde proje ça lışma larına finansman konusunda GAP Idaresi ta rafından destek ve

rilmesidir. Aksi takdirde Iller Bankası 'nca ihale yapılmakta ve yapılan proje tamamen kagıt üze

rinde kalmaktadır. Eger mevcut kaynaklardan bir kısmı bu projelerin uygulanmasına aktanl ı r· 

sa özellikle bölgemizde çok ciddi boyuLlarda olan şehir kirlenmesinin yaraLLıgı sorunların çok kı· 

sa bir sürede çözümlenecegine inanıyorum . 

GAP Idaresi bünyesinde faaliyet gösteren Çok Amaçlı Toplum Merkezleri'ni ilçe kaymakam

ları olarak çok önemsiyoruz. Ancak benim gördügüm tablo. halk egitim merkezi seviyesinde ve

ya halk egitim merkezi gibi faaliyet gösteren oluşumların belgelerinde okudugumuz hedefler ga

yet güzeldir. Başarıya ulaşmak için gayet güzel hazırlıklar yapılmış ama pratige baktıgımızda 

Milli Egitim Bakanlıgı bünyesinde faaliyet gösteren halk egitim kurslar ı gibi faaliyet gösterildi· 

gini görüyoruz. Bu sıkıntıyı aşmak için özellikle saha çalışmasına agırlık veri lmesinde fayda var

dır. Bizler hep taşrada görev yapıyoruz. Insanlarla iç içe görev yapıyoruz. toplumla iç içe görev 

yapıyoruz ve de sürekli olarak Kaymakam ve Belediye Başkanı olarak ve diger taşrada görevli· 

ler olarak sürekli merkezden planlamayı merkezden yönetimi eleştiriyoruz. Üniversitelerde de 

biz bu eleştir i leri yaptık. yorumlarımızı yaptık. kıymetli hoca larımız da yerinden yönetim konu

sunda kaynakların ve imkanların taşraya aktarılması konusundakini fikirlerini ifade ettileı·. Bu· 

ı ·a daki degerli konuşmacılarda kısmen ona degindiler ancak maalesef bunlar hep kagıt üzerinde 

kal ıyor . Dolayısı ile yapılması gereken şeyeger Urfa'da bölge teşkilatı varsa. görev yapan ka· 

mu görevlilerinin daha sık saha ça lışmas ı yapmalarıd ır. GAP Idaresi uzmanlarının ilçelerde Fa· 

aliyet gösteren ÇATOM' Iarın çalışmalarını daha yakından gözlerneleri hatta yer yer bizzat görev 

almak sureti ile çalışmaları yönlendirmeleri yerinde olacaktır . Diger taraftan GAP Idaresi bün· 

yesinde birçok kıymetli araştırmacı . birçok kıymetli teknik eleman görev yapıyordur. Bizler taş

ı·ada her zaman teknik eleman sıkıntısı çekiyoruz. Bir konuyu projelendirme aşamasına geldigi

ınizde ve bir konuyu projelendirmek için fikir jimnastigi yaptıg ımızda etrafımıza bakıyoruz ve bi· 

zeteknik açıdan bilgi verebilecek insan ları arıyoruz. Özellikle Şırnak ilçesinde veya Hakkari'de 

veya Van'da maalesef Doguya dogru gittikçe özellikle Bayındır Müdürlügü teşki latında. Köy H iz· 

metleri teşkilatında. Karayollarında aradıgımız tekn ik destegi bulamıyoruz. Daha sonra makine

yi bulamıyoruz tabi bunların büyük bir kısmının para ile oldugu ifade ediliyor. Ancak bu konu· 

larda GAP Idaresi çözüm üretebili ı· ise. en azından belli dönemlerde sık sık teknik eleınanlarını. 

araştırmacılarını özellikle ilçelerde kaymakamlık olarak bizlere gönderip bizimle ortak çalışma 

içerisine girerler ise eminim hem bugün hem de yarın için çok daha güzel projeler üretilip uygu

lana bilecektir. Dolayısı ile bir kurul oluşturmak sureti ile veya resmi yazışına yapmak sureti ile. 
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wplanular yapmak sureti ile hiç şüphesiz faydası olacaktır. En azından sorunlar bir masa :rne
rine ya tırılacakLı r ama bunlarla dtıgil de sorunun daha ziyade saha çalışması yapmak sureL ile 

bizzat pratige yönelik projeler üretip projenin uygulanması için varsa imkan GAP Idaresi'nden 

yoksa diger kuruluşlardan. gönüllü kuru luşlardan. merkezi hükümetten destek alınmalıdır. vrel

l ık le dış kaynaklı finansman imkanı belki araştı rıl abi lir veya dışarıdaki gönüllü kuruluşlarla ıiş

birligi yapmak sureti ile on ların da dogrudan taşradaki yönetim mekanizmasında görev aJan 
mahalli idare teşki latla rı ile veya taşra teşkilatı olan kaymakam lıktarla irtibat kurmak sureti ile 

çalışına ları eminim bizi birtakım olumlu sonuçlara ulaştıracaktır. 

Bu çerçevede bana göre GAP Idaresi bünyesinde yap ılacak ça lı şma. merkezden taşraya de

M taşradan merkeze dogru yönlendirilmelidir. Bizler merkezi yönetimin taşrada uzantısı olara.: 

zaten merkezden sürekli olarak ta ra fıınıza yön lendiri lmiş talimatları yerine getiriyoruz. Anca~ 

biz taşrada görev yapan kamu görevlileri olarak merkezden talepte bulundugumuzda maalesef 

o ta lepler ya süınen a ltında ka lmakta ya da tozlu dosya ların arasında kalmaktadır. Veya biz o 

taleplerimizi bizzat elden takip etmek zorunda kalınaktayız. Buna da zaten herkesin imkanı Y 

dolay ıs ı ile karşı lı kl ı olarak yazı lar gidip gelmektedir. Bundan dolayı sorunları yazı ile degil eJ'

Iemle çözsek daha iyi olur diye düşünüyorum . Saygı la r sunuyorum. 

Savaş DEMİRTAN : 

Cizre Kaymakam ı Sayın Süleyman YILDIRIM'a dtıgerl i görüşlerinden dolay ı teşekkür ediyo

ruz. Dtıgerli katılımcı lar Tarımsal Ka lkınına Kooperatif Başkan ı Sayın Ahmet BAYRMfa söz 
hakkı veriyoruz. 

Ahmet BAYRAM (Tarımsal Kalkınma Kooperatif Başkanı) : 

Sayın Valim . degeı· li GAP Idaresi Başkanım ve Belediye Başkanları ın . dtıgerli misafırlerimız.. 
hoş geldiniz diyorum. Saygı ve hürmetlerimi arz ediyorum. 

Bızim l998 programına a lı na n Tarımsal Ka lkınma Kooperatifi üç aydır rayında oturınat.ta
dır. Ama bu konuda bazı eksikliklerimiz var. o eksiklikler düzenlenmedigi süreçte iş yürümüyor · 
l layvancılıgımız kon d .. . . . 

usun a. yuz a ı leın ızin süt degerlendirme imkanları yoktur. Bu konuda bır 
mandı ranı n kurulması .ht. . . -

. . ı ıyacı vardır. Bır de süt taşıyacak aracım ız yoktur. Silaj yapabılmesı 
ıçın Bölge de örnek olab · ı .. · - · 

ı mesı ıçın destege ihtiyacım ız vard ır ki yem konusunda Sayın Valımrz-
dl en bir miktar destegi a ld ı k . Benim üyelerim zor durumda olan insan lard ır. % 80'ni başka köy-
erden göç edip Bal .. . 

Sa veren. Arakoy. Geçıtbua'da yerleşmiştir. Bu insanlar için ev yaptırdık ama 
yın Belediye Başkan .. . . . _ 
. ıınızın soy ledıgı g ıbi hala kimisi ahırlarda yaş ıyorlar. Saygı ve hunnetle-

rımı arz ediyorum. 
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Savaş DEMIRTAN : 

Biz teşekkür ediyoruz. li Genel Meclis Üyesi Sayın Nedim AYAN söz almak istiyor·. 

Nedim AYAN (ll Genel Meclisi Üyesi) : 

Sayın Valim. Sayın Belediye Başkanım. degerli basın mensupları degerli konuklarımız. 

GAP'ın esas hedefi insan egitimidir. Bu kapsamında da tarım . hayvancı lık ve sulama ile Böl

ge'nin kalkınmaktadır. Ilimizin egitim imkan la rı son zamanlarda Valiligimizin destegi ile ileri bir 

düzeye çıkarılmıştır . Ilimizde bulunan Şırnak Meslek Yüksek Okulu 'nun üniversiteye dönüştürül

mesi tüm halkımızın arzusudur. Ilimizin su sorunu ya nında enerj i sorunu da ayrı bir sorun teş

kil etmektedir. Silopi Termik Santrali'nin Şırnak'ta yap ılması hepimizin arzusudur. ŞIRGEV'in 

Şırnak ilimize olan hizmeti takdir edilecek bir konudur. Bu vakfımızın . çalışma alanların ı daha 

yaygınlaştırılması ve ileriye dogru plan larını gerçekleştirilmesi gerekir. Şehir içi yolla rı artı k gü

nümüz kurallarında mevcut yükü kaldırınamaktadı r. Bu tür yatırımlar geleGegimizin teminatı ol

dugu düşünmekteyiz. 

Sayın GAP yetkililerine bir kaç soru yöneltmek istiyorum. Ilimizde kurulacak bir üniversite

ye GAP Idaresi olarak destek imkanınız nedir? Iki. üniversiteye bütçeniz destegi ile verebilecegi

niz yatırım ve kaynak imkan ı var mıdır? Üç. ilimiz hudutları içerisinde bir sulama barajı ne za

man gerçek leşecektir? GAP Idaresi olarak işsizlik sorunun nasıl asgariye indirebilirsiniz? GAP 

Bölge Kalkınma Idaresi yetkililerine bu organizasyonu gerçekleştirdikleri için başarılar dilerim. 

Hepinize saygıl a r sunuyorum. 

Savaş DEMIRTAN : 

Sayın Nedim AYAN'a biz teşekkür ediyoruz. Taşdelen Köyü eski nıuhtarı I sına il ÇELIK söz 

almak istemiş. 

lsmaU ÇELIK (Taşdelen Köyü Eski Muhtan) : 

Sayın Valiın . GAP heyetinin yetkilileri. degerl i misafirlerimiz. Taşdelen Köyü hal kı adına say

gı ve selam larımı sunar. hepiniz ilimize hoş geldiniz derim. 

Köyümüz koyunculuk projesi kapsamındadır. Köyümüze verilen koyun la rın sayesinde çiftçi

lerimiz süt ve yü n ihtiyaçlarını karşılamaktad ır. Elimizdeki erkek kuzu ları sataı·ak ek geli ı• elde 

etmekteyiz. Koyunculuk projesinin yeni düşünü lmüş olması nedeniyle bütün yöre halkımıza bu 

projeden fayda lanmasını istiyoruz. Bu projede ça lışan veteriner hekim ve Ziraat mühendisinin 

tekn ik katkıları ile proje iki yılda ikiye katlanarak başarıya u laşmıştır. Buna ragınen köyümüz-
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de sorunlarla karşılaşmaktayız. Bunlar için yeterli mera ve arazimiz olmadıgı gibi köyümiiıde 

800·900 dönümlük sulu arazimiz bulunmaktadır. Bun ların sürülüp yem bitkisi ekimi yapılırsa 

yem ihtiyacımız karşıianmış olur. Ayrıca kırk ım makinesi alınırsa iş gücümüz aza lacaktır. Ot biç

me makinesinin alınmas ında . ba lık tesisi yap ı lmasında fayda vardır. Köyümüzde koyunu olma

yan ailelere koyun temin edilmesi halinde köylülerin de üretime geçmesi saglanacaktır. Köyü

müz keçi üretimi için yeterli sayıya sahiptir. Ayrıca kesicilik projesinin de yapılmasında fayda 

görüyoruz. Agıl ıslahının yapılması için yardım edilmesini istiyoruz. Koyun sayısı 98-99 yıllan 

arasında 188 koyundu. Şu an 1400 koyuna çıkmıştır. Hepinize saygı ve selamlarımı sunanm. 

Savaş DEMİRTAN : 

I sına il ÇELIK'e teşekkür ediyoruz. Say ın Salih AYAN söz almak istemiş. kendisi TKI Gal iş
letme Müdürlügü'nde ça lışıyor. 

Salltı AYAN (Türkiye Kömür Işletmeleri [TKI) ÇAL Işletme Müdürlüğü): 

Sayın Vali m. degerli mülki aınirler. degerli Belediye başkanlarıın. Sayın Şırnak esnaf ve iş 

adamlar ı ve GAP Idaresi'nin heyetine hoş geldiniz diyor. saygılar sunuyorum. 

Güneydogu·nun zaten var olan Batı ile gelişmişlik farkı. son yirmi yı lda ülkemize 20 milyar 

dolarla ifade edilen öz kaynakların heba olmasına sebep olmuştur . Fakat en fazla yıpranma Gi'ı

neydogu·da yaşanmıştır. Binlerle ifade edilen köy boşalmaları . yüz binleri bulan göçler. Böl

ge'nin egitim. saglık. alt yapı ve bir çok sorununun oluşumuna zemin hazırlam ıştır. Bu da Batt 

ile bizim aramızda uçurumlar yaratmıştır. Yeniden yapılanma ve Bölge'yi yeniden yaşanır hale 

getirmek adına hepinizin ne kadar fedakarlıkla ve iyi niyetle yaklaştıklarından şüphem yoktur. 

Fakat yol. su. elektrik. okul. saglık l ı yerleşim a lanları i ş imkanları ve sosyal olanaklar saglan

madan ne köye dönüşü saglayabiliriz ne de yaşadıgımız toprakları verimli kılabiliriz. GAP Ida

resi. Güneydogu·nun yer a ltı ve yer üstü zenginliklerini projelendirerek insan kaynaklarını daha 
etkin kullanmak sureti ile zaten genç ve işsiz olan Güneydogu nüfusunun binlerce insanına istih

dam alanları saglamış olur. Bugün Türkiye'nin en fazla suyunun aktıgı Bölge olmasına ragiDen 

akarsuların ve kaynak ların verimli kullanımına gidilmediginden bu sular boşa akıp ülkemizi terk 

ediyor. Bir çok yerleşim yeri hala içme suyundan yoksundur. 

Bunla rı projelendirerek bunların içme suyu. elektrik ve tarım alanlarında etkin kullanımı sag.
layabiliriz. Bu arada Şırnak sınırları çerçevesi ile tablo çizmek istiyorum. Şırnak kendi pisliginin 

aktıgı bir dereden içme suyu sag lıyor. Kendi yeı' altı kanalizasyon şebekesi bir fabrikanınkinden 

daha büyük degil ve daha küçük. eneı· ji nakil hatları yetersiz ve kış aylarında haftalarca elekt

riksiz kalabiliyoruz. Ulaşım yolları istenilen düzeyde degil. Ayrıca kadıniarım ız. kızlarımız. genç

lerimiz evde oturmakta ya da kahve köşelerinde heba olmaktadır. 
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Şırnak kömür ocak larına . GAP Projesi kapsamında vaı·sa daha da gelişmesine olarak sag. 

lanmalıdır çünkü burası 1980·85 y ılları arasında 27 vilayetin kömür ihtiyacını karşılamakLa idi 

ve binlerle ifade edilen bir istihdama sahipti. Bugün 300-350 personeli vardır ve hiçbir aracı 

bulunmamaktadır yani d urma noktasına gelmiştir. En çok ihtiyaç duydugumuz şey taze bilgi ve 

teknolojinin. sanayinin Bölge'ye taşınması ve belirli aralıklarla toplumu bilgilendirmek adına 

toplantıların düzenlenmesidir. Ben sadece Güneydogu·nun Batı ile geli şmiş farkına. insan kay

naklarına ve Şırnak çerçevesine degindim. Fakat biliyorum ki GAP projesi daha fazla zamana ih

tiyaç duymaktadır. Onemsedigim diger bir konu da aydın insanlanmızın ve seçilmişlerin öncQ 

rolü oynama larıdır. Kendi şahsi çıkarların ı bir yana bırakıp toplumun bugün onlara ihtiyaç duy

dugunu bilmeleridir. Ancak bu noktada kendi cografyasında saygın . kendi insan ları ile barışık. 

yaşam koşulları ileen üst düzeye ulaşmış. çocuklarımızın yarınlara daha umutla bakmasın ı sag

layacagına inanıyorum. Teşekkürlerimi sunuyorum. saygılar. 

Savaş DEMIRTAN : 

Biz teşekkür· ediyoruz. Yine il genel meclis üyelerinden Sayın Alaattin KART AL söz almak is

temişti . 

Alaattin KARTAL (ll Genel Meclisi Üyesi) : 

Sayın Başkan degerli yetkililer. saygı deger misafir ler bölge kalkınma amacı ile yapılan bu 

toplantının ilimizde gerçekleştiriidigi için bir Şı rnaklı olarak teşekkür ediyoruz ve saygılarımı su

nuyorum ve hoş geldiniz diyorum. 

Say ın Başkan degerli misafirler bilindigi gibi son 20 y ıl çeşitli nedenler ile gerçekten sıkı ntı

lı yıli arım ız olmuştur. Onemli olan gelecegimizi toplumumuzun yarını olabilecek şekilde lıazırla

maktı r. Sayın başkan. degerli misafirler. maalesef temel sorunlarımız hiç bir şeki lde giderilemc

m iştir. Ornegin saglık sorunumuz. egitim sorunumuz vardır. Sayın Valimiz okullardan bahsetti. 

gerçekten okuilaşma yüzde doksan oranında mevcuttur. Ama o okulda egitim verecek ögretmen

lerimiz mevcut degildir. Egitim. ulaşım. enerji. alt yap ı ve su gibi temel sorunlarımız sürmekte

dir. 

Sayın Başkan . Şırnak. Cizre ilçemizden Mardin il sınırına kadar. yaklaşık 60-70 km düz ova

ya sahiptir. Ve Cizre ile Silopi ilçeleri arasında da 50-60 km aynı özellige sahip bir ova daha var

dır. Oysa Dicle nehri ortasından geçmektedir. Hatta diyebilirim ki komşularımız olan Suriye ve 

Irak bu nehirden yararlanmaktadır. Ama maalesef bizler yöre halkı olarak yararlanamıyoruz. 

Oysa ki Dicle Nehri memleketin gelecegi için son derece önemlidir. 
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Şırnak. il ve ilçelerinde çok önemli yer altı zenginligine de sahiptir. Akla gelebilecek imkanlar 

oldugu halde yararlı hale getirilmemiştir. Bunun yanı sıra toplumun geçim kaynagı olan Habur 

Sınır Kapısı'nın daha yararlı hale getirilmesi gerekir. Ayrıca köye dönüş projesinin olumlu bi: 

hale getirilmesini yetkililerden istiyorum. Hepinize saglık . mutluluk dolu bir yaşam diliyorıım 

saygılar sunuyorum. 

Savaş DEMİRTAN : 

Degeri i düşün celer i için Sayın Alaattin KARTAL'a biz teşekkür ediyoruz. Kıymetli k.aulıma

lar aramızda K ızı ltepe Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Mehmet ŞAHIN sözalmak 

i stemişler. 

Mehmet ŞAHİN (Kızlltepe Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı) : Hepinizi Kızı.l

tepe Ticaret Borsas ı adına saygı ile selamlıyorum. Oegerli katılımcı lar GAP. ülkemizde yöreoe ge

ri kalmış ve bölgeler arası gelişmiş farkını gidermek amacı ile sadece hidroelektrik santralinde 

degil dünyanın sayılı dev projeleri arasında yer almaktadır. Bundan Bölge insanı olaraktan gu

rur duymaktay ız . Bu proje sadece bara j, hidroelektrik santralleri ve sulama gibi ekonomik can

lılıgı gündeme getirmekle yetinmeyecektir. Bunun paralelinde entegre olmuş gerek egitim. gere 

saglık . gerek çevre ve gerekse bölgeler arası gelişmiş farkını giderme amacını gütmekt.ed.ir. 

GAP'ın gerçek leştirilebilmesi için sadece devletin ortaya koymuş oldugu yatırımlar yeterli degil

dir. bu durumda özel sektöre de büyük görevler düşmektedir. Biz özel sektör temsilcileri olarak 

bu alanda üstümüze düşeni yerine getirmek için azi m ve kararlılıgı içerisindeyiz. Oegerli arka

daşlarım . bölgeler arası gelişmişlik farkının uzantılarını burada kesınek için elele. gönül birligi 

ile herkesin kendi üstüne düşen görevi yapması zorunludur. Ancak bölgemizde her seküirde ya

şanılan sıkıntılar vardır. Ben bugün bu sıkıntıları Sayın Valime. bölge adına Sayın Cizre ve Silo

pi Başkaniarımızla ve mesleki kuruluş temsilcilerine Sayın V alimize iletmek üzere bu oturuma 

katılmanın gururu ile geldim. Bu düşüncelerle GAP'ın ülkemize hayırlara vesile olmasını diliyor. 

Hepinizi saygı ile selam lıyorum . 

Savaş DEMİRTAN : 

Sayın Mehmet ŞAHIN'e teşekkür ediyoruz. Sayın Şahin ÜRPER söz hakkı istemiş. 

Şahin ÜRPER (Köy Hizmetleri) : 

Sayın Valim. Sayın GAP Idaresi Başkanım. degerli üyeler. Şırnak halkı bugüne dek layık ol

madıgı. hak etmedigi darbeler yedi. Yıllardan beri Ş ırnak'a hizmet ediliyor deniyor ama ortada 

bi ı• şey yok. Ş imdi sorun olan. fakiri n sorununu dinlemek. fakirin derdini dinlemektir. Sorun ida-
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reci degil. sorun Belediye Başkan ı degil sorun daimi encümen degil. sorunu olan bizzat ezilmiş 

fakir insanları dinlemektir. Binlerce vatandaşımız köylerden göç edip merkeze inmiş bazı vatan

daşlarımız aç karnına yatıp kalkmaktadır. Bu insanların sorunların çözmemiz gerekir. Burasına 

hizmet isteniyor ne bir yol. ne biı' egitim. ne bir su. ne bir hizmet vardır . Bizim bir iki tane ek

mek kapım ız vardır: bir Habur Sınır Kap ısı bir de maden kömürü ocakları. Bunları degerlendir

memiz gerekir. Sayın Başkan . Sayın Belediye Başkanım. Sayın Valim. Şıı·nak hizmete muhtaçLıı'. 

Şırnaklılar hizmet istiyor herkes kendi şahsiyetini düşünmesin . herkes kendi karnın ı düşünme

sin biz hepimiz Şı rnak'lıyız. Şırnak ezilmiştir . Şırnak perişan olmuş. sürünmüştür. Lütfen bu 

memlekete sahip çıka lım. Hayva ncılık açısından olsun. ticaret açısından olsun. yatırım açısın~ 

dan olsun bir iş sahas ı kuralım. Degerli iş adam larım ıza sesleniyorum. Belki 5/4 burada belki 

5/10 burada her şeyi devletten beklemek mümkün degildir. Tabi devlet ve iş adam larımızia bir

likte en azından burada bir iş sahası kurulması gerekirken. en azından yüz bin insan ekmek sa

hibi olması demektir. O zaman da hiç bir sıkıntı olmaz. Bir iş adamımız Ka ınran lnan burada 80 

milyarlık bir iş sahası kurdu bin lerce tavugu öldü. Şırnaklı iyi niyetli. devletine milletine sadık 

olan bi ı' halktır. Burada demek istedigim şudur efendim GAP Idaresi Başkanlıgımız yı llardan be

ri Şırnak Cizre arasındaki yolu ihale edilip iptal ettiriyor. Şırnak'ta Türkiye'nin bir parçasıdır lüt

fen buna sahip çıka lım . 

Degerli iş adamlarına sesleniyorum. memleketin de kazandıgı paray ı memleketin de kazan

dıg ı trilyonla rı ile memleketinde yatırımlar yapsın. Batıda yatırım yapmasın tabi ki Batıda Tür

kiye'nin bir parçasıdır ama Şırnak işe muhtaçtır. Memleketin kanını emdirmesinler. memleketi 

sömürmesinler. memleketi binlerce y ıl geriletmesinler. Hiç kimseyi eleştirmeye hakkımız yok bi

zim ızmir'liden Istanbul'ludan Ankara'lıdan hiç bir farkım ız yoktur hepimiz aynıyız ayrım ız yok

Lur. Degerli iş adamlarına sesleniyorum V alimizin destegi ile Ka lkınma evleri madem ki vaad edi

liyor. madem ki burada toplanı lıyor. lütfen vaad ettigini yapsın ve buraya bıı•akıp gitmesin. He

pinize teşekkür ediyor ve saygılarımı sevgilerimi sunuyorum. 

Savaş DEMIRTAN : 

Sayın katılımcıya biz teşekkür ediyoruz. Sayın katılımcılar toplantımızın. oturumumuzun ög

leden önceki bölümünü tamamlamış bulunuyoruz. Ogleden sonra on üç otuzda oturumumuz de

vam edecektir. Yine sorun larınızı ve sorularınızı dile getirebileceksin iz. Hepinize teşekkür ediyo

rum. 

Degerli katılımcılar oturumumuzun ögleden sonraki bölümüne tekrar hoş geldiniz. Sabahki 

oturumumuzda degeri i konuşmacılarımızın görüşlerini hep beraber dinledik ve daha sonraki bö

lümlerde siz katılımcı ların görüş ve düşüncelerin i alma yoluna gittik. Ogleden sonraki oturumu-
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muzda yine bu şekilde devam edecek. sizlerin GAP Idaresi sın ırl arı içerisinde isteyebilecegır~ 

ya da söyleyebileceginiz şey leri degerlendireGegiz. Yine bize isim yazdırmak sureli ile söı ise

yenler oldu. Yine söz almak isteyen konuşmacılar varsa küçük kagıtlara yazmak sureti ile ya da 

direk bize baş vurmak sureti ile söz hakkı alabilecekler. 

Ben elimdeki listeden isim okumak sureti ile söz hakkı vermek istiyorum. Konuşmacılar~ınP 

sabah ki oturumda oldugu gibi yerlerinden konuşmayı tercih edebilirler isterlerse gelip kürsüaeı 

konuşmay ı tercih edebilirler. Beytüşşebap Tarım Müdürü Sayın Nebi OZEK söz hakkı talep el· 

m iş ler. 

Nebl ÖZEK (Beytüşşebap Tarım Ilçe Müdürü) : 

Sayın Başkan . degeri i konuklar hepinizi saygı ile selamlıyorum. Toplantının bu kadar genış 

bi ı· katı l ı m la gerçekleştirilmesi sevindirici oldugu kadar. Şırnak il ve ilçelerine ait sorunlann GAP 

Idaresi kapsamında sorunların böyle global düzeyde tartışılması ve sorunlara ait çözümleri zoc. 

laştırdıgı gibi tartı şma düzeyinin de düşük olmasına sebep olmaktadır. Bu yüzden sorunları kr 
kal düzeyde ve mahalline ait olmak üzere tutmak ve mahallinde görev yapan bir teknik eleman 

olarak sahip oldugu m tecrübeler ile izninizle önerilerde bulunmak istiyorum. 

Beytüşşebap Ilçesi'ni sadece iki ki şi ile temsil ediyoruz. Bunun GAP Idaresi yelkililerinceger

çekleşen bir aksaklıktan mı yoksa ileLilmemiş olmasından dolayı kaynaklanmış olacagını bilemi

yorum ama seçilmiş ve atanmış idarecilerin burada bulunmadıgını görüyorum. Ben siyaset.çi de

gilim ancak bir BeyLüşşebaplı olarak ziraat mühendisi ve Beytüşşebaplı olarak ilçemizin sorun

la rını dile getirmek üzere buradayım. 

Beytüşşebap Ilçesi bildiginiz gibi geniş yaylalara ve geniş ovalarasahip dogal ve tarımsal Y~ 

nü ile geniş alanlara sahip bir ilçemizdir. Birçok Şırnaklı ya da GAP idarecisi bunu bilmez. an

cak arıcılık ve özellikle koyunculuk alanlarında geniş bir potaıısiyele sahip olan ilçemiz 45(X; 

hektarlık geniş mera ala nına sahiptir. 1985 öncesi kalıcı 150 bin ve mevsimlikteyaklaşık ola· 

rak 300 bin baş olmak üzere küçük baş hayvancılıga hizmet veren bir ilçemizdir. 

Geniş bir bitki florasına sahip olan ilçemizde arıcı lık faaliyetinin en üst seviyede mümkün

dür. 1996 yılından bugüne kadar gerçekleştirilen arıcılık projelerinde gerek Valilik. gerek kaJ·
makamlık ve gerekse GAP Idaresi'nce organize edilen projelerde maalesef yerinde hizmet rerer 

çiftçi ile bire biı· diyalogu olan teknik elemanlara hiç bir düzeyde yer ayrı lmamıştır. Bu sa~ 

benim dile getirdigim bir sorun degil mahallinde görev yapan bütün teknik elemanların ortak~ 

runudur. Yerli yerine oturmayan projeler maalesef gerekli verimliligi saglayamıyor yeLeri kadar 

faydalanamadıgımız alanlar oluyor. Ben tarım ilçe müdürü oldugum için özellikle tarım yönün· 
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den konuşmak istiyorum. Gerek siyasi ve gerekse diger nedenler ile söz konusu uygulama geçi· 

ren projeler tam olarak ehil insanlara veri leınem iştir. Veri lemedi~inden dolay ı biz de teknik ele

man olarak yeterince yardımcı o lamamışızd ır. Bizim de eksiklikleı'i miz vard ıı'. ancak bir GAP ili 

olan Şırnak'ta biz GAP Idaresi'ni tanımıyoruz. Siz bizi tanımaya çalışıyorsunuz ama biz GAP Böl

gesi'ni tanımıyoruz. Ben lzmir'de üniversite okudum. ·ı 985 'ler de mezun oldum. Ancak o ta rihte 

dünyanın en muhteşem projelerinden biri olan GAP Projesi'ni yeteri kadar heı' şeye muktedir ol· 

dugunu ne kadar büyük bir alana yayılmış oldugunu o yıllarda gördüm. Yak laş ık 11 yıldır h iz· 

met veriyorum ancak GAP Bölgesi'ni tan ı mıyorum. Sizin buralara geldi~iniz gibi maddi imkan· 

ları bize ait olmak üzere. bir teknik gezi düzenlenmesi yararlı olur diye düşünüyorum. çünkü bir 

yerinde kaldıgınıız sürece her hangi bir gelişmeden haberdar olaınıyoruz. Yapılan barajları. ta

rımsal faaliyetleri ve diger yönleri ile GAP Bölgesi'ni ve GAP Idaresi'ni tanımak istiyoruz. Teşek

kür ederim. 

Savaş DEMIRTAN : 

Biz teşekkür ediyoruz. Ogleden önceki konuşmacıların konuşmalarında önemli bir şekilde yel' 

aldı ÇATOM kavramı şu an Şırna k ÇATOM adına Sayın Perihan ERENER söz almak istemiş ken· 

disine SÖZ hakkı tanıyoruz. 

Perlhan EREN ER (Şırnak Çok Amaçlı Toplum Merkezi - Çi\ TOM) : 

Sayın Başkanım . Sayın Belediye Başkanım ve degerli katılımcılar hepinizi saygı ile selamlı

yorum. Müsaade ederseniz kendimi tan ıtmak istiyorum. Ben Perihan Erener. GAP ÇATOM Ş ı r· 

n ak merkezinde saha soı'umlusu olarak üç yıldır görev almaktayım. Size genel olarak bölgemiz

de kadının durumunu. ka lkınmadaki önemini ve kadınlara yönelik faaliyetler yapan GAP ÇATOM 

uygulama larını kısaca aktaracagım . Ve son olarak da üç yı llı k bu uygulamalarda aldıgımız bazı 

dersleri elde ettigirniz başarı ve başarısızlıkları sizlerle paylaşaca~ım. Hepimizin bildigi gibi böl

gemizde kadının durumu erkege göre daha olumsuzdur. Kadının gerek hane içinde gerekse ha

ne dışında yükü fazlad ı r . Do~u ı'ganlık oranı son deı'ece yüksektir. örnilgin hanedeki çocuk sayı

sı ortalama 7-8 dolayındadır. Egitim ve sa~lık hizmetlerinden kadınlar yeterince yararlanaına

maktadı r lar. Kadınlar da okuma ve yazma oran ı GAP orta lamasının oldukça altındadır. Kadın 

bilhassa kırsal alanda tarımsal üretime de katkıda bulunmaktadır. Mevsimlik işçilik yöremizde 

son derece yaygın oldugu için ailede normalde erkekler tarafından yapılması gereken işler kad ı

nın omuzlarına yüklenmektedir. Bütün sosyal ve ekonomik katkılarına ragmen kadının aile ve 

topluluktaki önemliligi ve itibarı düşüktür. Ve toplum da ikinci sın ır vatandaş konumdadır. ÇA

TOM' lar kadının içende bulundugu bu sorunlara çözüm bulmak için geliştirilmiş bir projedir. ÇA

TOM' ların u laşmak istedigi nihai amaçlar şunlardır: 
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GAP Bölgesi'nde yaşayan genç kız ve kadınlar temel egitim. saglık ve beslenme sorunla

rını çözmek. 

Toplum. topluluk ve aile düzeyi. sosyal. killtürel ve ekonomik ilişkilerinde bilgi. bilinç ve 

gelir düzeylerini yükseltmek. 

Egitim ve örgütlü davranış yolu ile öz güven duygularını geliştirmek. 

Kamu hizmetlerinden daha fazla yararlanmalarını ve giderek kalkınma süreçlerine daha 

aktif katılımlarını saglamaktır. 

Bu alanda sürdürülebilir alternatif model modeller geliştirmek bunların Bölge ölçeginde 

yaymaktır. 

Şırnak ilimizdeki ÇATOM'Iar belirtilen bu amaçlar çerçevesinde üç yı l önce kurulmuştur. Ku

ruluş yerleri ve tarihleri itibariyle Cizre. Şırnak Meı·kez. !dil. Beytüşşebap ve Uludere olmak üze

ı'e halen beş merkez faaliyetlerini sürdüı'mektedir. Bu merkezlerde Mayıs ayı itibari ile yirmi se

kiz program uygulanmakta. bu programlara 456 kursiyer katı lmaktadır . Bu merkezler vilayet ve 

ilçedeki resmi kamu kuruluşlarının egitici ve lojistik destegi ile sürdürülmektedir. ÇATOM'Iar ka

mu kuruluşlarının rakidi degil tam tersine kamu kuru l uşları tarafından da uygulanan benzer 

progranıların daha etkin uygulanması için çal ışan kuru luşlardır. Zaman zaman belediyeler. 

muhtarlıklar. özel sektör ve derneklerle veya gönüllü kuruluşlar ile iş birligi yapmaktadır. ÇA

TOM programlarının ana konuları arasında okuma ve yazma. saglık taraması ve poliklinik hiz· 

metleri. kadın el sanatlarının ve el becerilerinin geliştirilmesi. kadın sorunlarına yönelik tartış

malı programlar. aile ziyaretleı'i yer almaktadır . ÇATOM'Iar tüm kadınların rahatlıkla kapısını 

çalıp sorunlarını anlatabilecegi. mevcut programlara kolayca katılabilecegi bürokratik olmayan 

toplum merkezleridir. ÇATOM'lar demokrasinin tabanda gelişmesi için çalışan kamu ve halk des

tekli özel kuruluşlardır . Ornegin bu çerçevede her ÇATOM merkezinde kursiyerlerin aralarından 

seçtigi ve çogunlukla beş kişiden oluşan ÇATOM kurulları oluşturulmakta ve ÇATOM'Ia ilgili ka

rar ve uygulanıalar kurullar tarafından gerçekleştirilmektedir. Oç yıllık bir uygulamadan sonra 

ortaya çıkan dersleri şu şekilde özetleyebilirim. Bu merkezler gerçekten kadınların temel ihtiyaç

larına yönelik hizmet vermektedir. Diger bir dey işle ÇATOM'Iarda dogru işler yapılmaktadır. An

cak bu merkezlerin gerçekten başarıya ulaşması için il ve ilçelerdeki m ülkü amirler ve yönetim

ler ta rafında n mutlaka daha fazla desteklenmesi gerekmektedir. Ayrıca ÇATOM merkezlerinin 

sayısının arttırılması ve daha geniş bir kitleye hizmet verebilir haline gelmesi şarttır. Bir ÇATOM 

saha soı'umlusu olarak bu merkezlerde kurslara katılan yaşları 14 ve 50'yle kadar degişen ka

tılımcılarla başlangıç durumlarına göre çok olumlu degişimlerini meydana geldigi ve bunun so-
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mut olarak gözlemlenmesini belirtmek isterim. Son olarak şunu belirtmek istiyorum. GAP Idare

si insani kalkınmaya önem veren bir proje olarak bölgemizde kalkınınayı gerçekleştirmek istiyor 

ise bunu kadın ların durumunu iyileştirerek gerçekleştirebilecegine inanıyorum. Saygılarımla . te· 

şekkür ederim. 

Savaş DEMİRTAN: 

Biz teşekkür ediyoruz. Ilin 18 no.lu Sınırlı Sorumlu Taş ıyıcılar Kooperatif Başkanı Sayın Ha· 

cı NAZ söz alına istegini bildirmiş bize. 

Hacı NAZ (18 No.lu Sınırlı Sorumlu Taşıyıcılar Kooperatif Başkanı) : 

Degerli başkan . saygı dtıger konuklar hepinizi sayg ılarımla selaınlıyorum. 

Konumuz olan kalkınına üzerine konuşmak istiyorum. Kalkınmanın saglanabilınes i için kal· 

kınınanın temel ögeleri olan ve birbirlerini destekleyici şekilde tamamlayan egitim. saglık. alt ya

pı. ticaret ve sanayi sektörlerinin her birine gereken önemin verilmesi gerekmektedir. Ancak bu 

sistemin bir parçası olan tarım ve hayvancılık üzerine konuşmak istiyorum. Bugünkü koşullar· 

da yörenin en büyük geçiın kaynagı olan sınır ticaretinin gelecegi belli olmadıgından d urma nok· 

tasına gelmekte olan hayvancılık ve tarıma gereken önem verilmemektedir. Bunun için bir plan 

çerçevesinde verilmesi gerekir. Bunun için 

1- Yayialar ve meraların eskiden oldugu gibi hayvancı lıga açılınası 

2- Ahır hayvancılıgının modern bir şekilde teknik bakımdan yeniden yapılandırılması 

3· Hayvancılık ve tarıma daya lı küçük işletmelerin kurulması için gereken teknik ve mali 

destegin saglanınası gerekir. 

Ornegin ınandıracılık . deri sektörü. süt işletmesi ve yörede bulunmayan yem fabrikalan ku· 

ru lması gerekmektediı'. ihti yaçtır. Bunlar hayvancı l ıgın kalkınınas ı için gerekli olan şeyleı·dir. 

Teşekkür ediyorum. 

Savaş DEMİRTAN : 

Biz teşekkür ediyoruz. Şırnak Sanayi ve Ticaret Odası üyesi Sayın Hacı ÖZEN dileklerini ya

zılı bildirdi bize ki biz yüksek sesle degerlendirectıgiz. 

Degerli konuklar bizim için önemli olan üç konu mevcuttur. Birincisi Habur Sınır Kapısı 'nın 

halka daha faydalı olabilecek bir şekilde düzenlenmesi. bin lerce insanın yararlanabilectıgi bu ek· 

m ek kapısının sadece bir kaç insan tarafından paylaşılmaınasıdır . Ikincisi. bölgemizde egitim ög-
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retime teşvik saglanması. Üçüncüsü. köye dönüş projesinin bir an önce gerçekleştirilmesi. SÖZ· 

leri me son verirken hepinizi sayg ı ile selam lıyorum diyor. Hacı OZEN. Biz de kendisine teşekkür 

ediyoruz. 

!dil Kaymakamı Sayın Hal it CANAVAR Bey söz almak istemişler. 

Hallt CANAVAR (ldU Kaymakamı): 

Sayın Başkan . degerli katılımcılar çok kısa genel bi ı' degerlendirme yaptıktan sonra bir kaç 

hususa vurgu yapmak istiyorum. GAP Idaresi Başkanlıgı bünyesinde yer alan ilimizde sürdürü· 

lebilir kalkınmanın yapılabilmesi için kanımca öncelikle alt yapı yatırımlarındaki açıgın kapatıl

mas ı gerekiyor. Bunlar elektrik. içme suyu. kanalizasyon. yol agı, haberleşme gibi alt yapı yatı· 

rım larıd ı r, bun ların içerisinde kanımca egitim özel bir önem arz ediyor. Çünkü Türkiye'nin baş· 

ka bölgelerinden farklı olarak GAP Idaresi Başkanlıgı bünyesinde yer alanillerimizdeve özellik· 

le de Şırnak'ta nüfus artı ş hızı bir hayli fazladır. bugün Konya 'da mevcut nüfusa göre alt yapı 

yatırımlarındaki planlamasında ki planlama çal ı şması Şırnak'tan elbette farklı olacaktır. ı üfus 

artış hızı fazla oldugundan dolay ı yeni yetişen gençleri m ize. dogan çocuk larımıza çok iyi egitim 

vermemiz gerekiyor. Bunun için egitimdeki hizmet açıgını kapatmamız ve mevcut nüfus artış bı· 

zına koşut olarak gerekirse her yıl ilave yatırımlar yapmamız gerekiyor. Bu bence Şırnak'la ilgi· 

li olarak yapılacak planlamalarda temel teşki l etmelidir. Bir başka önemli husus !dil' le ilgili ola· 

rak degeriendirecek olarak Cizre Barajı'nın bir an önce bitirilip ldil'deki pompaj sulamalarının 

halkın istifadesine sunulması meselesidir. Eger Cizre Bara jı bir an önce yatı rım programında ya

tırım haline dönüştürülebilir ve Cizre Barajı'na baglı olarak sulama projeleri devreye konulabi

lirse ldil'in 3/2'si sulanabilir hale gelecektir. Bu da beraberinde gelir artış ı ve refah artışı demek· 

tir. Ayrıca ldil"deki taşlık arazinin ı slah ı da !dil ilçe halkı için çok önemlidir. Bir başka önemli 

olay kanımca sın ı r ticareti meselesidir. Ilimizde yer alan. mukim olan herkes sınır ticareti kav

ramı ile yatıp sınır ticareti kavramı ile kalkmaktadır. Sınır ticareti mümkün mertebe arttmlmalı 

hatta Suriye ile ilimiz arasındaki Cizre'de yer alan şu anda kapalı durumda olan kapı açılmalı 

ve Suriye ile de sınır ticaretine de başlanabilmelidir. Zaten Suriye ile yapmış oldugumuz sınır 

top lantılarında Suriye devletinin böyle bir şey için istekli oldugunun bilincindeyiz. Bir başka 

önemli olay, !dil' de agaçlandırma çalışmalarına başlanmalıdır. ldil'deki bazı arazinin taşlardan 

arındırılması mümkündür ama taşlardan arındırılamayacak arazi kısım ları da mevcuttur. Bu 

arazi kısı mlarında agaçlandırma ça l ı şmasına gidilmelidir. Aksi takdirde topragımız günden gü· 

ne çölleşecek ve gün gelip elden çıkacaktır. Bir başka olay ldil"le ilgili olarak kanımızca küçük 

sanayi sitesi on yıllık perspektif içerisinde mutlaka düşünmeli ve yapılmalıdır. Çünkü !dil. Bal· 

man Cizre karayolu üzerinde yer almaklad ı r. Ayrıca günümüzde özellikle Dicle Üniversitesi Tıp 
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Fakültesi'nin düzenlemiş oldugu konferansa gelen ögretim üyelerine Midyat'a kadar uzanan bir 

turizm aktivitesi sunulmaktadır. Bu turizm aktivitesinin Midyat'tan Cizre'ye kadar gelmesi hat

ta ldil 'deki lsa'dan sonra 97 nci yüz yı lda yapı lan Meryem Ana Kil isesi'nin de bir şekilde bu tu

rizm aktivitesi içerisinde yeı· alacak şekilde p la nlanması kanımca gene on yı llık perspektif çerçe

vesinde düşünü lecek olursa dogru olacaktı r _ Burada şu hususu özellikle vurgulamak istiyorum. 

GAP Bölge Ka lkınma Başkanlıgı bünyesinde yer alan iller arasında homojenlik olmadıgı gibi Ş ır

nak ele alındıgı zaman Şırnak ili içerisinde yer alan ilçeler arasında da bir homojenlik mevcut 

degildir. 

Beytüşşebab' ın şaı'tları ile Beytüşşebab'daki geçim kaynakları ile ldil'deki geçim kaynakları 

arasında farkl ılık mevcuttur. Bu hususunda özellikle göz önüne a lınarak planlama ça lışma laı·ın

da bize rehber olması dileklerim ile saygılar sunarıın . 

Savaş DEMIRTAN : 

Sayın Kaymakama teşekkür ediyoruz. 

Şı rnak Ziraat Odası Başkan ı Sayın Cengizhan TATAR isteklerini yazı lı olarak bize bildirdi. 

Cengizhan TATAR (Şırnak Ziraat Odası Başkanı) : 

GAP Bölgesi'ndeki ça lışmaların ızı takdirle izliyor. saygı ile karşı lıyorum . Ancak Ziraat Odas ı 

olarak ilde faaliyet gösterebilmek ve ilde çiftçilere yararlı olabilmek için bir kaç öneride bulun
mak istiyorum. 

1- Köye dönüş projesi ile birlikte güvenli bir ortam içerisinde tapu kadastro çalışma larının 

başlatılmasıd ır. zira çiftçi belgelerinin düzenlenmesinin önemli şartı . tapulu arazi sahibi 
olmaktı r. Bu durum çiftçiler kadar Bölge halkı için de geçerlidir. 

2- Devlet Su Işleri ve Toprak Su Iş lerini n saglıkl ı bir şeki lde su kanallan ça l ışma ların ı baş

latması. 

3- Güneydogu·da Gaziantep ve Siirt fıstıgının . Şı rnak ilinde yabani bıttım agaçların ı n aşı la

narak fıstık yetiştirici liginin yaygınlaştırılmas ı . 

4- Ilde laboratuar müdürlügünün kuru lması 

5- Hayvancılık geli ştirme projesinin hazı rlanınası 

Savaş DEMIRTAN : 

Sayın Cengiz Han TATAR, Şırnak Ziraat Odası Başkanı olarak yazılı olarak bu istekleri be
lirtti. Yine Şırnaklı iş adamı Sayın Sekınan A YTUG söz alma istegini bildirdi. 
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ek man A YTUC (Cu di Kar Sanayi ve Limited Şirketi) : 

oegerlı konuklar. Sayın GAP yönetici leri ilimizde böyle bir oluşum sevindiricidir. Gerçelcten 

böyle oluşumlarda insanlar çevresindeki i nsanları gördügü zaman. sorunlar konuşuldugu za

man orı.ııyıı çok güzel tablolar çıkıyor. Iş kollarından çok buradaki insanlar bütün Şırnak mev

cudunu teınsı l etmiyorlar. Dolayısı ile bunu çogunluga yaymanın daha iyi olacagını düşünüyo

nıın. GAP cgeı· halkın temsilcileri dedigi kişileı·i gerçekten iş kollarında. sanayi de olsun. çiftçi

lıktc olsun. ı.arıında olsun diger sektörlerde yani kendileri ile direk temas kurup o insanların so
rtııılarını keııdileı·inden ögrenecek ise bunun yararın ın olcagını sanıyorum. Ilimizin GAP'tan bek

lenlllerl Türkiye'nin GAP'tan beklentileridir. Sayın GAP SOI'Umlularından bir degerli konuşmacı

ınız. sorunun güvenlik. demokrasi ve gerçekten köye dönüş projelerinde çok içten ve candan ko

nuşmaları oldu. konuşına larına katılınamak elde degildir. Bu tür toplantılar Bölgemizde sık sık 

yapılma kta fakat ne yazik ki toplan tı ları n halka ulaşamamaktad ı r. Belli şahıslarla belli çevreler 

ile yapılıyor. Ama bugün görüyoruz ki GAP'ın bu onur verici hareketleri gerçekten biz Şırnak'lı

laı·a ve Bölge ha l kını sevindiriyor. GAP yetkililerine kömür ocakları ile ilgili bir şey sormak isti

yorum. Ben madenciyim. ınaden ocaklarından emekliyim. Şırnak kömür ocaklarının 29 vilaye
tın kömür ihtiyacını karşıladıgın ı bilirim. 

Günde 400 bin 1 litachi'nin saatte 400. günde 6000 metre küp iş yaptıgın ı biliyorum. Güven

lık nedeni ile merkezi denelimden uzak olmayan merkezi denetimin içinde olan ocaklar işletilsin_ 
Zamanın Başbakanı. Cumhurbaşkanı ve Sayın Içi ş leri Bakanı ve Şırnak ' ın milletvekilinin bolon

dugu dönemlerde Segirik ocaklarının işletıneye açı lması konusunu biz açarken. maalesef o za

manki yetkililerimiz bize karayollarının problemini çıkartm ışlardır. Ama aradan bir ay geçmedi 

karayollarının problemleri de çözüme ulaştı tabi ki oradaki patlama ile beraber ocagın kime dev

red ıldi~i ni tüm Şırnak halkı biliyor. Ben bireylerden çok topluma yayılan şeylerin burada yapıl
masından yanayım . Yani GAP'ın gerçekten kömlür ocakları ile ilgili bireylere degil Şırnak halkı
nın Ç()gunluguna yayacak ve gerçekten Sayın Şırnak Belediyesini ve Belediye Başkanın ı ve şu 
an kı m ılieLvekili ve bakan eski GAP'tan sorumlu Devlet Bakanı Mehmet Salih Beyi'de şaibeler ai-
Lından kurtaracak aç ki 1 k . . . . ı ama arın amuoyuna duyurolmasını ıstıyorum. Bu konuda ocaklar verU-
dı ıse nasıl veriliyor k. 1 . . .. 

. . ım ere ver ılıyor rodeanslı saha ların durumu nedir. Heykelin oraya sabah-
ları gıttıgımizde An tak 'd k' . . 

ya a ı ışçı kaldırırnından farksız degildir. Işçi pazarları bellidir ama ma-
alesef Şırnak' ın her · · · . 

yerı ışçı pazarıdır. GAP'ın Şırnak kömür ocakları ile ilgili gerçekten eski can-
lılı~ına kavuşması ko . 
d nusunda ne yapabılecegini tabii ki bilmiyoruz. Ama gerek su sorununda ol-

ugu kadar buradaki işs· ı-11· .. .. .. .. 
'·red· . ız ıı:;ın çozumu ıçınde bu arkadaşlarım ızdan desteklerini istiyoruz. Kobi 
" ılerınde şunu Sö 1 . . . . 

Y eyeyıın. Kobı kredılerınde geçmişte bazı insanların çaba larına sekte vur
muştur. Bu konuda kob· k, d'l . 1 1 e ı eı · ınde gerek makine üretimi gerek diger hususlarda insanlar des-
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teklenmelidir. Ben bir şey i de itiraf edeyim GAP ka lkınma planlama ve sosyal planlama grup yö

neticisi Sayın Ahmet Saltık' ın içten ve samimi candan düşünceleri ne birey olarak katılıyorum. 

Bu konuda bizi gerçekten onore ettiginiz için bütün bireyleri ve buradaki insanları saygı ile se
Jamlıyor. hürmet ediyorum. 

Savaş DEMİRTAN : 

Biz teşekkür ediyoruz. Cizre Esnaf ve Sanatkarlar Odasılkinci Başkanı Sayın Abdullah MEM

DUHOGLU konuşma talebinde bulun muşlar. 

Abdullah MEMDUHO~LU (Cizre Esnaf ve Sanatkarlar Odası İkinci Başkanı) : 

Sayın Valim. Kaymakamlar. degerli Siirt toplum temsilci leri. esnaflar ve GAP Kalkınma Ida

resi yetkilileri. konuşmama Sayın Ahmet SALTlK hocanın üç sorusuna cevap ile başlamak isli· 

yorum. 

Kalkınmaya katılım nasıl saglanır dem i şti , görsel ve yazıl ı basının yıllardan beri bölgemizi 

kötü tanıtınası nedeni ile batıda bir ön yargı ol uşmuştur. Bu ön yargıyı ortadan kaldırmak için 

görsel basın ve medyanın bölgenin iyi yönlerini tanıtınası yolu ile iyi yönde tanıtım yapılması

nın saglanması gerekir. Bu yönde ögretmen evimizin tanıtılması. ticaret sanayi odamızın tanıtı l

ması gerekir. Bunlar tanıtıldıg ı zaman ögretmenler seve seve buraya tayin olmaya gelirler tah

min ediyorum. Ayrıca enerji hatlarının yetersiz ve sanayi tesislerini kaldıracak potansiyelde ol

madıgı için yatırımcı istihdama saglayacak tesisler kuramıyor. Bu sorunun gider ilmesi ve sana

yi teşvik edici giri şimlerin yapılması gerekir. Bu girişimler özel idarenin bünyesinde girişimcileı·

le ortaklaşa yatırımlar yapılabilir. Bunun örnegi de Cizre'de besi çiftliginin kurulması örnegini 

gösterebiliriz. Ayrıca Bölge'nin iç temel sorunu demiştik, bu benim şahsi düşüncelerim . Şahsi sı

nır ticaret belgelerini şu anda iş lemden kaldırmışlar. Sadece ş irketler bu işi ya pabilecekleı· bu 

sorunun giderilmesi de bizim için önemlidir. 

Habur Sınır Kapısı 'ndaki mazot nakliyesindeki sorunlar büyük önem arz etmektedir. Bunun 

giderilmesi bizi memnun edecektir. Üçüncü olarak çiftçilerin zirai yönde bilgilendiri lınesi. ekono

mik ve alt yapı tesisinin saglanması. Bu çerçevede Çaglayan sulama kanalının faaliyete geçiril

mesi yolu ile Silopi ve Çizre ovasının bir bölümü sulanabilir arazi haline getirilebilir ki bundan 

al tı yedi yıl önce faaliyette idi şu an işte geçmişteki mal üm olaylardan dolay ı hasar gördü. Ama 

hala onarılamadı çiftçi lerimizin bunun yapılması yönünde istekleri vardır. Tamamlanmış prog

ramda bulunan Cizre Barajı 'nın temelinin atılması hızlandırılabi lir. Ama ne yazık ki broşürlerde 

gördük ki son projededir her halde on üçüncü olarak sıralamaya alınm ıştır. Zaten Cizre Bara j ı 

hem ldil'i. hem Nusaybin'i, hem Cizre'yi. hem Silopi 'yi çiftçilerinin büyük bir çogunlugunun ara-
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zilerinin sulanabilir seviyeye getirecektir. Ayrıca Şırnak'ta GAP danışma kurulunun kurulması 

nasıl olur demişti hocam. Şırnak il ve ilçeleı·indeki sivil toplum örgütleri. muhtarlar ve geneli 

halktan oluşan bir toplu lugun danışma kuru lu bünyesinde görev alması bence olumlu bir sonu

ca u l aşır. Zaten projenin amacı da merkezi planlamadan katılımcı planlamaya geçmektir. Böyle 

bir top lantıyı Şırnak'ta yaptıgımız için degeri i GAP Ka lkınma Idaresi yetkililerine saygılarımı su

nuyorum. şükranlar ım ı iletiyorum.saygılar. 

Savaş DEMİRTAN : 

Biz teşekkür ediyoruz. Şırnak Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı Sayın Yusuf SOM konuşma is· 

teginde bulundular. 

Yusuf SOM (Şırnak Sanayi ve Ticaret Odası Başkanı) : 

Efendim ben Sekınan arkadaşı mızın bir konusuna açıklı k getirmek istiyorum. Mehmet Salih 

Yıld ırım' ın Şırnak'tan Bakan çıkınası ve Şırnak iline çok güzel dilşil n lere sahip olan bir kişilige 

sahip olmasından dolay ı her zaman onur duymuşumdur. Kömür ocaklarına gelince. biz yerel 

yönetimler deriz. Onları destekleyelim deriz. bugün Belediyeler Birligi'ne verilen bu kömür ocak

l arının durumu herkesçe magl uındür. Sekınan Bey bunun hesabın ı gelip Belediye Başkanına so

rabilirdi. yani burada bu ortamın konuşulınas ı bence dogru bir olay degildir. Salih Beyin düşün

cesi yerel yönetimlere katkıda bulunmak amacı ile Belediyeler birligine teslim edilmiştir. Bugün 

Belediyeler'in akaryakıt parası . araç gider masraflarını karşılayacak maddi durumları yoktur. 

Hep Ankara'dan beklenecek diye bir .kaide de yoktur. Bu tamamen Şıı·nak ili Belediye Başkanı

mızın bir tasarrufudur. Sizlere teşekkür ediyorum. 

Savaş DEMİRTAN : 

Biz teşekkür ediyoruz. Sayın Nusret ÖZDEMIR Şırnak Amatör Sporlar Konfederasyonu Baş

kanı. söz almak istemişler. 

Nusret ÖZDEMİR (Şırnak Amatör Sporlar Konfederasyonu Başkanı) : 

Degerli Kayınakam larımız. 

Sayın Belediye Başkanım ız ve 

Degerli GAP Bölge Kalkınma Idaresi temsilcileri. hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Sabahtan beri konuşmalarımız hemen hemen bir noktada b irleşiyor. Fakat henüz gençliWn 

önünil açabilecek bir konu görmedim maalesef. Bugün sportif kompleksierin açılmasını kimse is-
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temedi. Egeı· sizler saglam bir gelecek istiyorsan ı z saglam bir vücutla topluma kazandırmalıs ı

nız. Ondan sonra sportif a lan ların ın geliştirilmesi lazım . Ne kadar turizm istiyorsak. hayvancı l ı 

gı istiyorsak. fabrika ları istiyorsak o kadar sporLif ve gençlige yönelik sosyal aktiflerin mevcu t 

olması da istemeliyiz. 

Karşısındayım. yanılın ıyorsam da burada arkadaş lar bizi düzeltebilirler. Fakat en önemli et

ken çocuklarımıza bir gelecek saglamak onla ı·ın oyun alanların ı teşvik etmek. Bugün sayın bele

diye başkanımızın imkan ları dogrultusunda çocuk parkı yapı ldı. Şırnak ve ha lkı bunu gördü. Ço

cukları bunu gördü. Halen kullanılmaktadır. Bunun yanına bir iki tane daha açı lacak. Peki soru

yorum GAP Idaresi ça lışanlarına. böyle bir çalı şınada bizimle var mısınız. Mali destek yönünden 

varsanız biz seviniriz. Şırnak' lı olarak biz de on la ı·a katılacagız. iınkanlarıınız dahilinde. Ikincisi 

Şırnak gençliginin sosyal faaliyeti dedigiıniz bir maddemiz var. Bunun içinde yüzme havuzları 

düşü nülebilir. l şsizligi önlemek istiyorsak sizin bünyenizde yapılıp şahıslarada verilebilir. Artı 

yarın okuilm taLi! ediliyor. Bunu hepimizde biliyoı·uz. Hepimizin çocugu vaı·. Bugün bir çocugu

muz bisiklet istiyor ama bisikleti kullanabilecek bir alanım ız yok. Gençlerimizin bir spor yapa

cakları bir alan yok. Lütfen sizlerden istegiıniz bize bu konuda yardımcı olmanız. Zaten Şırnak'ta 

mevcut bir çim futbol saha m ız mevcuttur. Bizim 14 tane amatör takımıınız mevcuttur. Bu konu

ları gündeme getirirken Sayın Valimize. Oegerli Başkanımıza saygılar sunuyor hepinize hoş gel

diniz diyorum. Teşekkür ederim. 

Sal'aş DEMIRTAN : 

Biz teşekkür ed iyoı·uz. Uludere Belediye Başkan ı Sayın Salih TARlK söz almak istiyor. 

Salih 'I'ARIK (Uludere Belediye Başkanı) : 

Sayın Valim. GAP Idaresinin dtıgerli yöneticileri. degerli arkadaşlar öncelikle hepinizi saygıy

la selamlıyorum . 

Tabii bu çok sevindirici bir olay böyle bir günde sizlerin ilimizi düşünüp gelip. burada ilin so

runları hakkında bilgi toplamanız az da olsa bir şeyler yapmanız. ugraşı içinde olmanız bizleri 

gayet sevindirdi. Bu vesileyle sizlere teşekkür ediyoruz. 

Bilindigi gibi Şırnak ili nasıl ki Diyarbakır ilinden veya Adana ilinden geri ka lmışsa Uludere 

bu diger ilçelere nazaran o kadar geridedir. Tarım desek tarım diye bir olay yok. Hayvan dersek 

hayvancılık sektörü bitmiş. Şu anda degerli konuk ların sıraladıgı konuların hepsi de makuldür 

ama vatandaşlarıın ız şu anda evinde bulabilecek ekmtıge muhtaçtır. llçeınizde insanla rın %95'i 

sadece devletin bun la ı·a ödedigi koruculuk maaşıyla geçimini saglamaktadır. En önemlisi bizim 
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ilçe için bireysel olarak yani ilk konuşan arkadaş hayvancılık yapılırsa önce bir yüksek okul açıl

mas ı. veterinerlik fakültesi açılması gerekir dedi. Vatandaş şu anda açtır. sefildir. Şu anda bir 

ekmek arayışı içerisindedir. Eger GAP Idaresi bu acil durumu göz önüne alır da bu ilçe insanına 

Taşdelen'e yaptıgını yapar ise yani fazla bir katkının da yapılmasını istemiyoruz. Hane başına 

10 tane koyun veya 10 tane arı bu şekilde bir yardımda bulunursa ilçe halkımız için önem arz 

eden bir konudur. Bu vesileyle bunu da gündeme getirmiş olduk . Hepinize saygılar sunuyor. te

şekkür ederim. 

Savaş DEMiRTAN : 

Degerli katılımcılar dilerseniz kısa bir çay arası verelim. Ondan sonra oturumumuza devam 

edelim. 

1 5 DAKİKA ARA 

Savaş DEMiRTAN : 

Kıymetli katılımcılar oturumumuzun son ayagına başlamış bulunuyoruz. Yaklaşık 45 dakika 

sürecek bu oturumda bu devrede yine sizlerin görüş ve önerilerinize yer vermeye çalışacagız.. 

Ben ilk olarak Ziraat Bankası GAP Kredileri Da ire Başkanı Talat Bey' i davet etmek istiyorum. 

Talat ALBA YRAK (Ziraat Bankası GAP Kredileri Daire Başkanı) : 

öncelikle bu toplantıyı tertip eden GAP Bölge Ka lkınma Idaresi Başkanlıgı·na teşekkür edi

yorum. Aşagı yukarı bilim çevreleri Türkiye'nin sorunlarından. sorunlarının merkezi planlama· 

dan kaynaklandıgın ı öne sürerler. Dolayısıyla da merkezi planlamadan katı lımcı planlamaya sö

zünü de çok anlamlı buluyorum. Once sorunu yaşayanların sorunu anlatması. çözüm yollarının 

aşagıdan yukarıya dogru üretilmesi. kırsal alanda 130 yıldır çalışan Ziraat Bankasının önemli 

bir deneyimidir. Hasta girmeden tan ı konamaz. reçete yazılamaz. ezbere yazılan reçetelerde uy

gulanamaz. Hedefine varılamaz. Bu nedenle GAP Bölge Kalkınma Idaresi'nin bu yeni düşüncesi

ni de tebrik ediyor. sevinçle karşılıyorum . Toplantıları da anlamlı buluyorum. 

Ben bankam ın çalışmalarından kısaca bahsetmek istiyorum. Bilindigi gibi Ziraat Bankası ta· 

rımsa l kredi konusunda uzman bir kuruluştur ve 130 yıl lık geçmişi vardı r. Türkiye'nin en eski 

KIT'i önemli deneyimleri de var. Bankamın GAP Bölgesi'ndeki çalışmaları maalesef terör nede

niyle 1988 y ılından sonra intikaya ugradı. Çünkü biz kırsa l alanda çalı şıyoruz. biz kırsal alan 

derinliklerinde projeler üretiyoruz. insanlara kred iler veriyoruz. Kredi verilebilmesi içinde takdir 

edersiniz ki . hiçbir kasıtın olmaması lazım. Dolay ıs ıyla terör örgütünden en fazla etkilenen ku

ı·uluşlardan bir tanesiyiz. 1995 yılından itibaren terörün azalmasıyla birlikte Ziraat Bankası 
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GAP Bölgesi'nde yeni bir tarımsa l kredi politikasın ı uygulamaya koydu. Bunda Bölge'nin şartla

rını dikkate aldım. Avrupa Birligi ile uyum sürecini dikkate aldım. Devlet politikasının ilkelerini 

dikkate aldım. Biz birinci hedef olarak kredileme sistemini öncelikle batı illerine dogru yaklaş

tırmaya çalıştık. çiftçilerimizle yeniden tanıştık. onların düşüncelerini ögrendik. Ben ve ekibirn 

aşagı yukarı bu 5 senelik süre içerisinde bunun 1.5 y ılı GAP Bölgesi'nin dagında. tepesinde ova

sında. köyünde top lantılar yapmakla geçirdik. Edindigim deneyim. i şi mizin hiç de kolay olma

dıgını ortaya koydu. Elimizde 5 milyar dolarınız varsa bir proje yaptırı rsınız. Bir barajı inşaa et

tirebilirsiniz. Bilgiyi satın alabilirsiniz. emegi yerine getirebilirsiniz. organizasyonu da saglaya

bilirsiniz. Ama gerçekten vatandaşı egiterek yeni bir şeyi tanıtmak kırsa l alanda o kadar zor o 

kadar zor ki biz bunu yaşıyoruz. Sorunlar yumak haline gelmiş. ama bunların çözümünde de 

önemli yollar alınmış, bunu da görmezlikten gelmememiz lazım. Oneelikle 95 yılından sonra te

rörün azaldıgı her ilçede araştırmalar yaptı k. Eger kredi ku lland ırmaya elverişli bir durum or

taya çıktıysa kredileri kullandırmaya çalıştık. Tabii ki en son Şırnak'a geldi sıra_ 1998 yılında 

burada da iyileşme olması nedeniyle kredi kullandırdık_ Bizim Şırnak'ta özellikle Cizre- Silopi ta

bii Şırnak Merkez de merkez olması nedeniyle hedef a lanımızdadır. Maaleser Batman'da. Şır

nak'ta bir sorun yaşadık. bunu da bekliyoruz. Biraz kredi kültürü burada pek gelişmemiş maale

sef bu iki ilimizde sorunla karşılaştık. 1988 yılında yaklaşık olarak kullandırdıgımız 1 trilyon 

250 milyar TL civarında kredilerimizin o/o80'ı kanun takibi hesaplarında kayıtlı. ldil şubesinde 

biraz normal. Onun dışında ki bölgelerde de sorunumuz var. Tabii bankacı en fazla kanuni ta

kipten verdigi kredinin dönmemesinden ürker. Bunu siz de takdir edersiniz Biz ürkmed ik bekle

digirniz bir şey idi. GAP Bölgesi'nde 1996 yılında Türkiye Kalkınma Vakfıyla bir yandan kredi 

verili rken verdigirniz krediler şu an itibariyle 85 trilyona ulaştı. 1995 yılından sonra GAP Bölge

si'nden krediler diger bölgelere kullandıgımız kredilere nazaran çok daha hızlı bir şekilde arttı. 

Bunda aşagı yukarı 7 yı llık intikamnda etkisi vardı. Normal kredilendirmenin yanında proje ça

lışmalarımız da oldu. Türkiye Kalkınma Vakfıyla. teknik arıcılık. sılaz üretimi. bu sene kuru ot 

üretimi. tane mısır üretimi, seracı lık konusunda ve besi sıgırcılık konusunda işbirligi yaptık. Bu 

yaptıgımız çalışmalar önce çok küçükten başladı. Bunlar artarak devam etti. Tabi acaba Şır

nak'ta ne var dedin iz. Şırnak'ta normal kredilerimizi kullandırdık. Arıcılık projesi konusunda sa

nıyorum Vakıfla gelecek yıl Şırnak'ın özellikle Uludere. Beytüşşebap ilçelerinde arıcılık projesine 

dahil ed ilip edilmeyecegi hususunda bir araştırma yapılacak. Biz Ziraat Bankası olarak proje sa

hası içerisine geçen sene a lmıştık _ Şu an bu konuda 24 tane ilçede bu proje GAP Bölgesi'nde yü

rürlüge kondu. Yine Mardin'de denemelerimiz var. Mardin-Nusaybin-Cizre-Silopi hattında sera

cı lık yapılabili r mi diye bir düşüncemiz var. Onu da araştırıyoruz. yalnız tabii degeri i katılımcı

lar en fazla bu GAP Bölgesi'nde yıllardır toplantılara katılıyorum. Bir şey isteniyor. özellikle biz 

bankacılar görüldügümüzde bize para lazım bize para l azım biz 5.inci yılın sonunda bir netice-
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ye vard ık . biliyormusun uz. etice GAP Bölgesi'ne para degil bilgi lazım. Tarımsa l organizasyon 

lazım. Kesinlikle bilgi lazım .Eger para diyorsanız bir çok gerçegin üzerini örtmüş olursunuz. 

Devlet de zamanında açtı kesenin agzını , bu teşvik yatırımları vs. epey para akıttı. Sosyal yar· 

dırnlaşma konusunda hiç bir şeyin esirgenmedigini düşünmüyorum. Bi ı· ilçemizde kaymakamı

mız şöyle demişti :Bir evin çatısı rüzgardan uçınuş.vatandaş gelmiş. Sabah. ekibi gönderdim de

di. Gerçekten uçmuş. tespit yaptırdım. Saat ll 'de dilekçe yazdım . Sosyal yardımlaşma fonun

dan saat 3'te Ziraat Bankası müdürüne telefon etti. Kaymakam bey para geldi iki milyar bilgin 

olsun dedi. Sabah tespit yaptırıyor saat 3'te fondan para geliyor. Bir şey esirgenmiyar yaln ız biz 

para ile ne yapacagız. Bu son derece önemli. seracılı k projesi yaptırıyoruz. Seı·adan fiilen çiftçi

ye bilgi verecek onu kuracak. yön lendiı·ecek elaınan bu laınıyoı·uz. Mısır üretimi projesi yapaca

gız mısırdan anlayan bir e leınan bulamıyoruz. Tabi bu bölgede bunlar ilk defa başlıyor. başka 

bölgeden insanlal'da gelmek istemiyorlar böyle bir sorunumuz var. Demek ki bölgede şunu an

ladık para va ı· bilgi yok. bi len yok tab i ki deneyimde yok yapılınadıgı için. En önemli sıkıntımız 

bence bilgi. bilgi yaratma ya ratılan bilgiye ulaşma . onu kullanma. deneme bunlar son derece 

önemlidir. Ben im bir şey dikkatimi çekti bir Gümüşhane yöresinde üç tane kaymakamımız bir 

proje geliştirdiler biz de o pı·ojeye destek vermiştik 92-93 yıllarında hayvancılık konusunda hiç 

ihtimal vermiyorduk baya bir gelişme sagladılar. Bir• kaç defa ldil'den indim. Silopi'den geldim 

Cizre'den bir bagcılık kültürü var bölgede bir şeyi tanıtmak son deı·ece zordur. Tabi yapılacak 

bunlar biraz zamana bagl ı bir anda olmayacak seracı lıgın tanıtımı ama yapı lan bazı şeyleri ıs

lah etmek sureti ile çok sayıda kişiye ulaşmak mümkündür. Genelde şarap lık üzüm alt yapısı ol

dugundan özellikle Midyat ve ldil'de bagların ıs la hı konusunda bazı şey leı· yapı labilir. Çiftçinin 

ürünü satın alınmak sureti ile basit düzeneklerle bilmem düşünüldü mü şıra yapı labilir. Şarap 

fabrikalarında bunların satışı incelenebilir. Basit silolaı· kurulabilir vatandaşın üzümü alındıgm

da Sayın Id il kaymakamımız da taşlı arazinin toplanmas ı ve de tabi taşlı araziyi toplayacak olan 

vatandaştı r. Devlet katkıda bulunurda vatandaş taşlı araziyi eger bir çıkarı varsa toplar. Bence 

bagcılık konusuna egilmek gerekir. Biz bunu son aylarda düşünmeye başlad ık. Omerli ile !dil 

arası hatta Şırnak arası diyebiliı·iz. Kuzeyde E lazıg·ın altında bulunan Çüngüç'te. Çermiş'te. Er

gani'de baglar var. Bagcılık konusunda ne yap ılabilir diye bir araştırma yapacagız Türkiye bag

larının yaklaşık o/o 2 1'i GAP Bölgesi'ndedir. Bunlar eski baglardır ama eger bir alım yapılırsa 

üretici bir çıkar saglarsa bundan mevcut baglarını hatta boş taşlık arazilerini bag haline getire

bilir diye düşünebiliyorum. Bence Bölge'de gelecekte ki as ıl yapısa l degişimi saglayacak olan lll

su ve Cizre Bara j l arının yap ı lması ve Silopi Cizre sulamalarının realize edilmesi o lacaktır. Son

ı·a Bölge'de sanayi bitkilerinin artacagını tahmin ediyoruz. Aynen nasıl Dogu ve Güneydogu Ada· 

na'ya toplandı ise bu ovalarda ki sulu tarımın başlaması ile ası l merkezin buralar olacagını tah· 

min ediyoruz. Do lay ıs ı ile bu pı·ojelerin ı·ea l izc edilmesi bu civardaki sorunların çözülmesi bakı· 
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ınından son derece önemlidir. Bunu ya ln ız bizim kanun takipte borcumuz var biz Ş ırnak'a küs· 

tük fa lan şeklinde an lamayın biz buna a lışkın ız biz çözecegiz bunun üzerine egilecegiz. Borcucia 

tahsil edecegiz özellikle arıcılıktan başlamak üzere Silopi ve Cizre ova larında sulama yatınm la· 

rına verecegiz. Seracı lık konusundaki tam ol aı·ak söz veremiyonım. Çünkü biraz teknik konular· 

la bag ıantılı bunlar hava durumu. gündüz gece sıcaklıkla ı· ı vb. olumlu olması halinde proje ile il· 

gili bilimsel bir araştı rmayı başlat.acagız. 

Yine Sayın Ahmet SALTlK hocanın bir sözü vardır insan kaynakların ı geliştirmede bence bir 

çok sorun var. bir çok öneri de olabilir ama önemli olan zaten öncelikleri sıralaınaktır. Ben ön· 

celikler sıralamasının başına insan kaynaklarını n geliştirilmesinin alın ınası taraftarıyıın. Ve be

ni dinlediginiz için hepinize teşekkür ediyorum. Ayrıca biz Ziraat Bankasıy ız . kamu bankasıyız 

sorularınız varsa onla ı· ı da cevaplandırmak isterim. 

Kredi ler konusunda geçen sene olsun bir önceki sene olsun krediler gayet güzel bir şekilde 

dagıtılıyord u . bu yıl ise esnafıınııda büyük bir sıkıntı var ve para oldugu gibi bankada duruyor 

dagıtı lınıyor. Denilebilir tapulu arazi yoktur şudur budur peki daha önce nasıl verildi. Niye şim

di verilmiyar bu konuda da beni bagışiayın yöneticilerin elini taşı n altına koyması gerekir. Bu 

önemli bir konudur. 

Geçen Nisan ayının sonunda takriben üç hafta önce yine Şırnak şubesine geldim. aı·aştırma

larda bulunduk o zaman da gündeme geldi tartış ıyoruz. Şimd i tarımsa l kredilerde düşük faiz uy

gulanır. Türkiye'de bilirsiniz ticari kredilere çok düşük faiz uygulan ır kredilere onların 3/1 yarı

ını fa lan. 1980'den önce genelde her taraf tarımsal nitelikli idi yani bir ilçeye gitseniz zaten ta

rımla ugraşıyordu . 80'den sonra diger sektörleı·de ta rımsa l kredi alarak diger sektörlerde kul

lanma egiliminde bir artı ş oldu. 1980'clen sonra Ziraat Bankası Genel Müdürlügü mevzuatına iş

letmelerin mutlaka bitkisel üretim i şletmelerin in tapulardan. veri kayıtlarından hiç bir şey yok

sa personelin giderek tespit yaptıktan sonı·a birime alınan krediye göre kredilerin verilmesini 

hayvancılık işletmelerinde mutlaka kredi verilmeden önce hayvan sayısın ın bel irlennıesini hat

ta verildikten sonra da her ay bir defa gidilerek iş letme tutanak tutularak müfettiş ierin görmesi 

için dosyalarına konulması yönünde mevzuat degişmiştir. Tabi az önce dedim Say ın Belediye 

Başkanı da bunu dile getirdi 1988'lerden 85'ler oldu bu degişiklik yal nız ve dolayıs ı ile burada 

zaten hayvanı olmayan kişiye verilen tarımsa l kredi usulsüzdür. Yan i hayvancılıgı yapmayan 

usulsüzdür o zaman şöy le diyelim eskiden genel müdürlük bunun üzerinde degildi ödeniyordu 

yeniden veı·iliyordu. Ama bu imkan 85'1erden sonra ortadan kaldırıldı şu an yeni kredi verilebil

ınesi için hayvancılık la iştiga l etmesi lazını hayvan say ısına göre genel müdürlügün belirledigi 

birim kı·ed ilerle yani hayvan başına. koyun başına her yıl belirlenen şey lerle Çaı'pı lan kredinin 
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verilme zorunlulugu var. Ama bununla ilgili çalışma yapıyoruz bunu bir noktada çözecegiz gele

cegiz burada insanlarla konuşacagız. toplanacagız çözecegiz bir yoluna koyacagız. Yani böyle 

gitmez Şırnak'lının ben bunu ödeyecegini düşünüyorum. Tabi ki onların durumu da iyi degil hep 

biliyoruz. Efendim paramız şu ana kadar hiç kaybolmadı zaten şu anda bankanın da endişesi 

yoktur. 

Para kaybolursa zaten biz de kayboluruz. yani biz bir kamu bankasıyız. biz devlet memuru

yuz. düzenledigirniz evrak resmi evrak. kullandıgım ız para kamu parasıdır. Zaten yasalar mev

zuat vardır zaten krediler verilirken bunları n kefili teminatları alınmıştır. Dolayıs ı ile kaybolmaz 

o bir gün alını r şöyle veya böyle alınır veya devlet affederse affeder ama böyle bir düşünce var

mış ben yi nede affedilecegi düşüncesinde degilim. Yeni ekonomik tedbirlerle birlikte düşündügü

m üzde affedilmez diyorum bir de şu an öderlersedüşük faiz grubunda olanlar % 37.81 faiz ora

nı var. Kanuni takipte iken 15 puan ilave ediyoruz. Yani bu 55'1eri buluyor şu an ödenmedigi du

rumda yani bunun normale çevrilmesi çiftçimizin yararına oluyor. Yani borç yükünün arlması 

onu daha ilerde sıkıntıya sokabilir. Dolayısı ise siz vermiyorsanız biz de ödemiyoruz sözü biraz 

hırsla kızgınlıkla söylenen bir söz olarak düşünüyorum. Neticede bir kredidir bu. bir hibe degil

dir kredidir ve geri alınır. Ama biz oturacagız. konuşacagız. ta rtışacagız . toplantılar yapacagız o 

paraları tahsil edecegiz ve yeniden kullandıracagız. Yani diger bölgelerde insanlar borçlarını 

ödüyorlar yeniden kredi alıyariarsa hiçbir endişeleri yoksa burada da öyle olacaktır. Çünkü bu 

Batman ve Şırnak'ın dışında GAP Bölgesi'nde her yerde böyle alıştılar artık yatırıyorlar bana 

öder mi ödemez mi diye düşünüyorlar tekrar alıyorlar projesi varsa uygulanıyor. Toprak su pro

jesi uygulayacak ise yapılıyor o hale geldi o güvensizligi çözdük daha sonrada burada olacak 

ona inanıyorum. Bilmem yeterli mi. ayrıcada görüşebiliriz. Zaten görüştük tekrar görüşebiliriz 

zaten sizlerle hep diyalog halinde olacagız. Ben hepinize teşekkür ediyorum. 

Şırnak GAP'ta ki dokuz ilden birisidir Ziraat Bankası olarak bu dokuz ilin içerisinde Ziraat 

Bankası'nın on tane şubesi var Şırnak ilinin ve dokuz şubede hiç bir ziraat mühendisi. hiç bir ve

teriner yok. Bunları nasıl araştırıyorsunuz. nasıl vereceksiniz ve nasıl inanacagız sizlere. 

Şimdi çok hakiı sınız bu sadece bizim sorunuz degil biz sorunu her zaman yaşadık ancak 

1995 'li yı llara baktıgımız da sorunumuzun önemli bir bölümünü halletti k. 96 yılında mahalli 

personel alırnma gittik 96-97 yı lında bu personel sorununu çözdük ancak ziraat mühendisi ko

nusunda maalesef sıkınt ı yaşıyoruz. Diger bölgelerden sınavı kazanan ziraat mühendisleri ata

nıyar bir müddet sonrada tayin oluyor gidiyor kendi bölgesine. Yalnız şu an uyguladıgımız poli

tika yen iden bir sınav açıyoruz daha önce memur olarak aldıgımız personelimizin içerisinde zi

raat mühendisleri var o ziraat mühendisi olan ama memur olarak çalışan personeli sınava al-
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mak sureti ile zi~aat mühendisi kadrosuna geçirecegiz. Kendimiz onu Diyarbakır'da egitiyoruz 

şu an aşagı yukarı bu bölgeden 30-40 tane ziraat mühendisi yetişti. Bir Şırnak'ta sorumuz var 

bir de maalesef Kilis'te sorunumuz var. Bu sınavlarda da burada olan memurları ziraat mühen

disi yapmak sureti ile kalıcı bir şekilde o sorunu çözmeye ça lışacagız . Bu biraz devletin personel 

rejimi ile ilgili bir olay takdir edersiniz ki. Teşekkür ediyorum. 

Alaattin KARTAL (ll Genel Meclisi Üyesi) : 

ll Genel Meclisi üyesiyim. Bugün hep hayvancılı kla ilgili bahsedildL Yalnız unuttugumuz bir 

şey daha var. Bugün azda olsa çevrede biraz hayvan vardır yani çeşitle yerlerde hayvan lar var

dır. Yalnız ne yazık ki güvenlik sorunları ile ilgili çevresel sorunlarla ilgili diyebilirim. Hayvanlar 

bugünden itibaren yazın belli bir süre sonra burada barındırılamaz. Onlar eskiden yayiaya gi

derdi. otlanmaya giderdi bugün hep o sıcaklıga maruz ka lıyor. bununla ilgili bir adım atacak mı

sınız. Bu hayvanlarla ilgili bilmiyorum anlatabildim mi. 

Şimdi tabi tespiti şube idaresinin görevidir varsa teknik elemanı yoksa kendisi proje gerek

tirmeyen şeylerde şube idarecileri mahallinde tespit yapıyorlar. Tespit yaptıktan sonra kredi 

kullandırıyorlar. 

Kredi ile ilgili bir şey söylemedim yani onunla ilgili bir şey yapacak mısın ız diye sordum. 

Savaş DEMİRTAN : 

O güvenlik politikası ile ilgili bir hadisedir. Yani yayiaya çıkarı lması ile ilgili bir hadised ir. On

da Ziraat Bankası'nın bir dahili olamaz. Teşekkür ediyorum. Başka soru var mıydı? 

Havzullah MEMDUHOGLU (Silopi Şoförler Odası Yönetim Kurulu Üyesi) : 

Cizre Esnaf Odası'ndan. eskiden Ziraat Bankası'nın iki y ı llık ödemesi iki yıldan sonra fa ize 

giren destekleme kredileri vardı. Çiftçiligin desteklenmesi traktör alımı için. gübre alımı için es

kiden öyle bir destekleme kredisi vardı. Ödeniyor çiftçiye bir yıl hiç ödemesiz faiz işleniyordu şu 

an mesela şöyle bir destekleme kredisi projeniz var mı? 

Ziraat Bankası'nın kısa vadeli işletme kredileri vardır orta ve uzun vadeli kredi leri vardır. 

Mesela traktör kredisine 5 yıla kadar vade verilir ama o dönüşüm dönemi verilmez. Süt hayvan

cılıgı kredisi vardı 2 yı l ödemesiz 6 yı l ödemeli diyordu k 8 yı l vadeli verilen seracılıkta bunu ve

rebiliyoruz. Bu projenin gelir gider durumuna bakıyoruz. Ilk çiftçinin rahatlaması için veya ilk 

acemilik döneminin geçmesi için taksit koymayabiliyoruz. Ama bunlar projeli kredilerde oluyor 

daha ziyade mesela arıcılıkta koymuyoruz. Ama süt hayvancılıgı kredilerinde var. Diger projeli 
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kredilerde de uygulanabiliyor. Toprak su kredisinde de zaman zamaneger bir üretim dönemine 

denk gelmiyorsa onda koyabiliyoruz. Ama oı'La ve uzun vadeli projeli kredi için geçer li dedigimiz.. 

Nebl ÖZEK (Beytüşşebaı) Ilçe Tarım Müdürü) : 

Beytüşşebap Ilçe Tarım Müdürü. efendim bahsettiginiz şekilde kredilendirme olayında daha 

çok 85'ten sonraki uygulamalarda hayvan varl ıgı ile ilgili mal varlıgın ın olması gerekir dedıniz. 

Özellikle GAP Idaresi'nin de ugraştıgı bugünlerde Türkiye'nin gündeminde olan köye dönüş pro

jesi kapsamında çogu insaniarım ız 15-20 y ıl bu iş i yapamaz hale gelmiştir. Yani elinde hayvan 

yoktur. Fakat krediden yararlanmak istiyor· ki bir iş letme kuı·ab i ls in bir şey ler yapabilsin. Eger 
hayvanı yoksa siz kredi vermeyecek misiniz? 

Şimdi tabi hayvanı yoksa hayvancı lık kredisi verilmez. Bu 130 yıl lı k bir zirai kredinin en 

önemli özelligi faaliyet yoksa kredi verilmez ama şu verilir yeni hayvan alacak ise hem hayvan 

alım ı için hem yemi için kredi veriyoruz. Bizim iş letme kredisi olarak dedigirniz Şırnak'ta kullan

dırılan krediler daha ziyade yem kredisi şeklinded i r . Do lay ısı ile hayvan kredisinin veri lebilme

si için hayvanın olmas ı gerekir. Köye dönüş pro jesi benim de ilgili çekti. Geçen Eruh civarınday

dım Siirt'te de yine ayn ı konu. ilgi a lan ımıza aldık . Köyüne dönecek vatandaşiara ama gerçek

ten köyüne dönecek vatandaş yani ne demek istedigimi anlıyorsunuz her halde yakın köylere 

piknik yapmak için degil de şeh irden oraya taşınmak isteyen üreticiler için bir proje uygulaya

biliriz. Onu da tartışacag ız gittigimizde dlişünecegiz . Şu anda ciddi bi ı· egilim. burada bir köyün 

taşınd ıgın ı duydum ilk defa burada duyduk ama bunu ilgi alanımıza a lacagız. Hepinize teşekkür 

ediyorum. 

Savaş DEMİRTAN : 

Sanıyorum Belediye Başkanın bir konuşma talebi var. 

Sait NAMDAR (Şırnak Belediye Başkaııı) : 

Efendim ben notlarıma bak ınca bazı arkadaş larımı bilgilendirme ihtiyacın ı duydum. Salih 
Ayan diye bir arkadaşım ızı bilmiyorum burada m ı Şırnak·a gelen içme suyunun dereden akan 
kanalizasyon suyundan çekildigini söy lemişti. Ben bu konuda bilgi vermek istiyorum. Haziran 
1999 ayından bu yana tamamen Top Tepe su kaynagından içme suyu pompalanmakta ve Şır
nak'a kaynaktan su verilmektedir. Kendisini bu konuda bilgilendirmek istedim. Tabi şunu mem
nuniyetle özellikle müjdelemek istiyoi'Um. Şu anda yeni içme suyumuzun projesini çizecek müşa
vir firma DSI Bölge'den arkadaş larım ız şu anda Top Tepe ve Ceviz Düzünde etüt çalışmalarına 

devam etmektedir'. Projemiz tahminen 1.5 ay içerisinde bitip yeni 200 litrelik irsaliye hattının in

şaatına Haziranın ortalannda başlanacak ve yeni 200 litrelik içme suyu en geç Kas ım ayında 
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şehre getirilecektir. Pı'ogramım ız böyle diger bir katıl ımcı a rkadaşım tabi buna geçmeden tama
men Ş ırnak içme suyuna gidecek gideri ŞIRGEV Vakfım ız karşı lıyor. Özellikle bunu belirtmek is

tiyorum. bütün gider Ş IRGEV Vakfınca ka ı'şılanacaktu·. Tabi bu belediye ile vak ıf arasında im

zalanacak bir protokol çerçevesinde bilahare artık bu 100 y ıl mı sürer 150 yı l mı sürer geri öde
ınesi ya olmayacak yada 150 y ıl olacakLll'. Bu tamamen Vakıf tarafından kmşı lanacak onu be
lirtmek istiyorum. Bir diger konumuz 1997 yılında Şırnak Belediyeler Birligi diye bir birligimiz 

kurulmuştur. Bu dokuz üyeli bir birliktir. Biz bunu 2000 yı lı içinde daha iş ler bir hale getirmek 
için diger belediye başkanlıklarımıza da yazı yazdık. şu anda mevcut 20 belediyede. belde ve il

çeler dahil 17 belediyemiz Belediyeler Birligine üyedir ve yönetim kurulu seçildi tabi size en bü

yük hizmetin size en yakın olan hizmet kuı' uluş larından biri olan belediyeleı· oldugunu takdir 
edersiniz. Sadece Şırnak'ta degil tüm Türkiye'de belediyelerimiz çok büyük bir maddi sı kıntı içe
risindedir. Maalesef bazı belediyelerimiz bir y ı la yakındır personel maaş ı dahi ödeyememiştir. 

Bu duruma düşmüşleı·dir bunda tabi ki Şırnak'lı belediyelerimizin o/o 80'ni de bu noktadadır. Biz 
belediyelerimize bu Birl ik ad ı altmda az olsa yani personelleı·inin ınaaşı veya yar ı ınaaşı veya 

akaryakıt bedeli dahi olsa bir yardımda bulunabilmek için Sayın Milletvekjlimiz Prof. Dr. Meh
met Salih Yıldırım'a müracaat ettik ve Şımak kömür ocaklarının bu birlige verilmesini rödövans 

kaı·ş ılıgında bu birlige veri lmesini talep ettik. Tabi kanunlar çerçevesinde TKI Genel Müdürlü
gü'nce direk olarak birlige verilmesi söz konusu degil. TKI Şırnak Vali ligine rödövans karşılıgı 

bazı ocaklaı' rödövans karşılıg ı baz ı ları rödövanss ız i şletme hakkını vermişti r. Şı r nak Valiligimiz

de hem köylere hizmet götüren özel idaremiz var ayrıca demin bahsettigim gibi tri lyonlara va
ran bit' yatırım gerçekleşt i rilm iş olacaktll'. Şırnak Vakfına da bir kömür ocaklarından bir gelir ge
tirmek için onlar ı da belirli bit' rödövans karşı lig ında birligimize devir etm i şl erdir ve biı·I igi miz 

kömüı· ocaklarım ızda istihdam yaratmak için özellikle Şırnak'l ıların yakında bildikleri metre 
küplerle ifade edilmeyecek biı· su dolgusu va ı' . Bunu boşa ltmak zorunday ız yeni i ş alan lar ı aç

mak için birligimiz olarak da biz bir rödövans karşılıgında bir ocagımızda hala 500 işçi çalış

maktadn·_ Iki yüz elli sın ırl ı taşıy ıcı sorumlular kooperatifi var onlara devir ettik. Diger ocak ları

nı ızda suyun boşatılmas ı karşıl ıgında bu işi yapabilecek kapasite de iş makines ine sahip iş gü
cü güçlü bir taşeron firmaya verdik. Tabi buda rödövans karşılıgındad ı r umarım biz buı·adan 

hem Belediyeler Birligimize hem ŞI RGEV Vakfınııza hem Özelidare Müdürlügüne biraz da olsun 

bizi ra haLlatacak biı· gelir elde edecegiz. Teşekküı' ediyorum. 

Ben yine sözü GAP Idaresi temsilcilet•inden Sayın Haşim ÖGÜT'e vermek istiyorum. 

Haşim öCüT (GAP Kalkınma Planı Tarımsal ve Kırsa l Kalkınına Grup Yöneticisi): 

Sayın yöneticiler çok degeı·Ii Şırnak'lılar hepinizi sözleı·ime başlarken saygıyla selamlıyorunı . 

Ben 27 yıl Tarı nı Bakanlıgında çeşitli kademelerde çalışmış bi ı· Ziraat Mühendisiyim. GAP Böl

ge Kalkınma Planının hazırlık aşamasında kırsal ka l kınma konusunda çalışan bi ı· cla nışnıanım. 
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önce size bu toplantı ile baglantılı olarak planlama ve planlama yaklaşım ı konusu ile ilgili ola· 

rak çok kısa ve öz bilgi sunmak istiyorum. Planlama sizler'inde bildiginiz gibi eylem ve davranış· 

ların belli amaçlar dogrultusunda düzenlenmesi anlamını taşımaktadır. Planlamayı yaparken 

kırsal alandaki sosyo ekonomik yapı incelenir durum tespiti yapılır sorunlar belirlenir ve bu sos· 

yal yapının sosyo ekonomik yapının potansiyeli dogrultusunda geliştirilmesi ça lı şmaları yapılır. 

Planlamada geçmiş yıllarda dünyada uygulanan bir yöntem vardır. Bu yönteme şelale yöntemi 

diyebiliriz. Şelale biliyorsunuz tepelerden akar su ları ist.ediginiz yöne dogru yönlendirmeniz 

mümkün degildir .. Düştügü yerde de zaten hasara yol açan bir ak ıştır. Işte daha önce merkezi 

planlama yaklaşımı ile böyle bir şela leye benzer bir uygulama yapılmaktadır. Bunlar geride kal· 

d ı artık bugün kabul gören planlama yaklaşımında kaynak yaklaşımı kaynak prensibi ele alın· 

maktadır. Kabul edilmektedir kaynakları biliyoruz küçük küçük su kaynakları bunlar belli bir sü· 

re canlı olarak kalır bilahare kaybolur bunlar o yöreye mahsus kaynaklardır. Işte katılımcı aşa· 

gıda n yukar ıya planlamada bu kaynaklar esastır kaynaklar bir araya getirilmek sureti ile ger· 

çek plan. ana plan hazırlanmaktadır. Kırsal kalkınma planlamasını yaparken genel planlama il· 

kelerini her zaman göz önünde bulunduracagız . Sayın Ozbilen bugün sabahleyin çok kapsamlı 

bir konuşma yaptı ve orada sizlere bu planlamada ki ilkelerimizi sundu. Kırsal ka lkınma özelin· 

de bu ilkeleri de düşünürsek bir kaç konuya sizlerden gelen görüşlerde zaten bunları teyit etti 

özel önem verecegiz. Bunlar katılımcı lık biz katılııncılıgın birinci aşamasın ı sizlerle birlikte uygu· 

lama noktasına kadar getirdik. Geldik böyle bir plan içerisinde yer alması gereken unsurlar ne· 

ler olmalıdır. Sizlere soruyoruz ve gerçekten de takdir edici bir katılırola sizler görüşlerinizi bize 

bildiriyorsun uz. I şte bunlar genel görüş lerdir bu aşamada zaten daha fazlasını da beklemek pek 

gerçekçi olmayacaktır. Ama bu görüşler bilahare Ankara'ya döndügümüzde konu başlıkları al· 

tın da bir araya getiri lecektir. Şırnak'ın potansiyeline uygun olarak hayvancılık öne çıkan bir eko

nomik faaliyet hayvancılık konusunda bize ne gibi görüşler bildirildi. Biz bunları birleştirecegiz 

bilahare yöreye tekrar gelecegiz ve sadece bu konuda yani hayvancılık konusunda yetiştiricile

rimiz, besiciler. süt hayvancılıgı yapanlar. koyunculuk yapanlar bir araya gelecek Ziraat Odası 

temsilcileri gelecek. sivil toplum örgütü temsilcileri gelecek. akademisyenler bir araya gelecek ve 

neticede kamu yöneticileri gelecek ve böyle daha spesifik konularda biz bu ekonomik faaliyeti in· 

eelerne o lanagını bulacagız. Sizlerin projeye girebilecek plana girebilecek daha spesifik görüşle· 

ri n izi tespit edecegiz. Bundan sonra ki aşamada sizden aldıgımız bu spesifik bu alt sektörlerle il· 

gili faaliyetlerle ilgili görüşleri Ankara'ya taşıyı p orada planı hazırlayacagız. Bu istekler bizi ne

reye götürecek hedeflerimizi belirleyecegiz ve o hedeflere göre de biz yap ılınas ı gerekenleri siz· 

lerin görüşleriniz ı ş ıgında belirleyecegiz. Bu da başka bir aşamadır nihai noktaya henüz gelmi

yoruz. Hedefleri ortaya koyduk geleGegiz size taslak planımızı gösterecegiz tekrar tartışacagız 

sizlerin onayın ızı ald ıktan sonra ileride ki aşamalar nihayet planın yazılmas ı uygulama planın 
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hazırlanması gibi aşamalara gele<ıegiz. Bir başka konu daha var on ların hazırlıgı aşamasında 

sizler le birlikteligimiz yine yeterli degil. Bilahare uygulama aşamasında da beklenmeyen bir sü

rü degişik likler olabilir gel işmeler olabilir i şte o aşamada da sizlerin paydaş olarak yani bu pla

nın sahibi olarak uygulamaya katılınanızı saglayacak toplantılar. mekanizmalar geliştirecegiz. 

Dolayısı ile temel ilkelerden dört tanesini özellikle belirtmek istiyorum. Katılımcılık. her aşama

da katılımcılık. yerellik genel bir plan hazırlıgında Şırnak'ın özel sorunları yer almaz onun için 

mutlaka Şırnak'ın yöresel şartları yerel şartları incelenmeli bu yerellik en önemli ilkelerden bir 

tanesi olmalıdır. Eşgüdüm GAP Bölge Kalkınma Idaresi plan hazırlıgından sonrada bugün ken

disine yasa ile verilen görevlerini yani eşgüdüm görevlerini yapacak ama yörede bulunan kamu 

kuruluşları. özel sektör kuruluşları uygulamadan sorumlu birimler. Bunlar arasında ki gerekli 

eşgüdümü GAP Kalkınma Idaresi daha etkin araçlarla yapacak bunları da yine sizlerden öneri 

şeklinde bekliyoruz. Daha etkin eşgüdüm nasıl yapmamız mümkün ve bir ara degindim esneklik 

şartlara göre planda belirli degişiklikterin yapılması her zaman göz önünde bulundurulacak. 

Şimdi bu genel ilkeleri ve yak laşımımızı belirttikten sonra kırsal kalkınma ile ilgili genel yine ge

nelden bahsedeyim yine amaçlarımızı şöy le belirtebilirim. 

Gelir dagılımında bir adaletsizlik var bu adaletsizligi nasıl giderebiliriz. Eger kaynak yönün

den çok zengin olmayan bir kırsa l yöre insanı varsa ki var. Ona biz tarım dışı gelir imkanları ver

me! iyiz. Bir örnek vereyim ben Size dünyan ın en ileri devleti tarımda da en iyi devleti Amerika 

Birleşik Devletidir. Amerika Birleşik Devletlerin de tarım nüfusu 2 milyonun altında o büyük ül

kenin tarım işletmes i say ı sı 2 milyonun a ltında ama tarım işletmelerin in gelir kaynakları sade

ce çiftçilikten. yeti ştiricHikten oluşmuyor. Yani kırsal alanda yaşayan ve orada gelirini saglayan 

tarım işletmecileri tarım dışı kaynaklardan gelir saglıyor. Bunu eger oranlarsam % 40'ı yani 

Amerika Birleşik Devletlerinde bir çiftçinin bir iş letmecinin toplam gelirin içerisinde tarımın pa

y ı tarım deyince hayvancılıg ı da dahil ediyorum. Su ürünleri dahil % 40 paya sahip demek ki 

kırsal alanlarda tarım dışı gelir kaynaklarının geliştirilmesinde çok önemli bir amacımız olacak

tır. ücret dengesi tarımda çalışan insanlarla tarım dışı sektörde çalışan insanlar arasında gelir 

dengesizligi ücret dengesizilgi var. Bunu gidermemiz gerekiyor. istihdamı arttırmamız gerekiyor. 

Mevsime baglı bir işsizlik sorunu var bir bugctay üreticisini düşünün toplam 38 gün ça lışması 

gerekiyor. Ama senenin diger bölümlerinde kendisine gelir saglayacak her hangi bir imkan yok. 

Bunları geliştirmemiz lazım ki burada çevreyi ve dogaı kaynakları korumak önemli bir faaliyet 

alanı olacaktır. Işte erozyon hepimizin gelirken yol boyunca gözlemledigimiz bir hadise dogaı 

kaynaklar mera. meralarda bugün Sayın Saltık'ın belirttigi nedenlerden dolay ı bir gelişme var. 

Ama yine şunu da belirtti meralar gelişti ama meralardan yararlanamıyoruz. Acaba meraları 

ku llanıma nasıl açmalıy ız yani her isteyen her zaman meraya hayvanlarını sevk etmelimidir. Ne 
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kadar sevk etmelidir mera ların ıslah edilme imkanı var mıdır. üstünden tohumlama gübreleme 

imkanları var mıdır. Bunun gibi konuları inceleyecegiz. bir de tabi toplumun gıda ihtiyaçla rı nın 

ka rşıl anması gıda kontrolünün yaygınlaştırılınası yani yörede sizlerin bizlerin yedigirniz gıdala· 

rın sa~lıklı olması gerekiı'. Yeterli olması lazım adil bir şekilde dagıtılınası lazım . Biz kırsal kal· 

kınına planı içerisinde işte daha önce 89 yılı nda yapılan pla nın bölüınleı'ine ilave olarak bu ko

nulara da özel önem verecegiz. Bu aşamada ben sizlerin vakitlerini daha fazla almak istemiyo

rum. Ya lnız sabahi Sayın Özbilen size biı' hayvancılık teşvik kararnamesinden bahsetti. Ben şu

nu Fa ı'k ediyoı'um Ankara'da iyi düşüncelerle iyi niyetlerle bu teşvik programları çıkarılıyor ama 

bu teşvik programlarından maalesef bazı yörelerimiz yeterince ya ı'a ı' lanamıyor. Bu i şi en yakın 

takip eden en etkin biçimde bu kaynaklara ulaşan insanlar teşviklerden de istifade ediyor. Do

layıs ı ile bilgilendirme sizlerin bu teşvikten yararianınanız için de ilk şartıdıı'. Başlangıç ben bu 

bilgilendirmeyi size yapmak istiyorum. Tabi bu kararname Tarım Bakanlıgı tarafından sevk edi· 

lip Bakanlar Kurulu ta rafından çıkanlan bir kararname burada Sayın ilçe müdürlerimizin oldu· 

gun görüyorum. ll müdürümüz burada ını bilmiyorum Şımak il müdürümUz heı' halde daha ay

rınLılı bilgiyi vereceklerdir sizlere bilahaı'e şimdi olabilir ileride de olabilir. Hayvancılıgımızın ge

riledigini biliyoruz hayvancı lıkta mutlaka da lıa degişik çok kapsamlı teşvik ve teknik tedbirleri· 

nin uygulanmas ı gerekiyor. Işte bu başlık başlangıçtı r ben size özelliyorum bunu kararname di· 

yar ki 2000-2004 yılla rı arasında 5 yı llık bir süre ile hayvancılık teşvik edilecektir. Teşvikler i 

dört alt maddede topluyor karamame; birincisi yem bitkileri üretimine teşvik. hayvancılık yapı· 

yoruz yem bitkisi üretecegiz yem bitkisi tesis edecegiz ve yaLırıın masraflarında kredi almadan 

kendi imkanlarınıızla yapmamız halinde devlet diyoı' ki senin masraflarının yatırım masrafları

nın % 30'unu ben iade ediyorum sizde hatıı'larsını z geçmişte bir kaynak kullan ımını destekleme 

programı vardı. Tarım Bakanlıgı tarafından yürütülen planlama tarafından yürütülen daha de· 

gişik bir bazda yürütüldü. Tarım Baka nlıgı tarafından yürüWien kaynak kullanımı destekleme 

fonu projeleri ona benzer uygulamalar iş letme kredilerinde devlet yanınızda oluyor. I şletme mas· 

raflarında da yanınızda oluyor iş letme giderlerinin %20'sini devlet iade ediyor. Böyle bir teşvik 

var yani devlet diyor ki hayva ncılı~ın gelişmesi için yem çok önemli bir girdidir. Yem bitkisi ek· 

menizi istiyorum yem bitkisi ekmeniz için de sizin masrarıarınızın bir kısmını ben karşılıyorum. 

Bunun anlamı bu ikincisi yine bir mesa j var burada o da süt hayva ncılıgının desteklenmesi bü· 

yükbaş süt hayvancılıgının desteklenmesi bunda da devletin mesajı şu diyor ki. hayvancılıkta 

biı' yem ürettiniz ama kullandıgınız materyalin de genetik yönden üstün vasıflı olması gerekir. 

Yöremizde kulla nılan yerli ı rk küçük cüsseli süt verimlilikleri düşük olanlardır. Ama bunların da 

çok önemli özellikleri var hastalıklara dayanıklı diger kültür ırklarının bu yörelere getirilmesi ha

linde hastalıkla ra ka rşı hassas olmasından dolay ı kayıplar yaşanır. Ama yerli ırklarımız daha 

60 



dayan ıklı . işte devlet uygun yeı· ler için diyor ki. pedigrili yani şeceresi belli olan ve belgelenen 

damızlık hayvan yetişti r ici birl iklerin ki bu birli kleı· kuruldu. Maalesef yöremizde henüz bunlar 

yok oralarda pedigri almış şecere almış hayvanlaı·ın eger a l ıp işletme kuracaksanız bu hayvan

ların bedelinin % 30'nu ben üstleniyorum. Bir de şu va ı· saf kültür hayvanı alıp i şletmenize koy

mak i stiyorsanız pedigrisi yok ama saf oldugu kanıtlanmış hayvanlar bunda da bedelin o/o 15'ni 

ben ödüyorum diyo ı·. Burada beş y ıl için bir hedef koymuş 100 bin damızlık hayvan üçüncü alt 

bölüm suni tohumlama özellikle biliyoı·sunuz melezierne ça lışmalarında yani yöremizde ki yerli 

ırkların hasta lıklara dayanıklı ırk ların kalitesiz yenıle bile belli bir miktarda süt verebilen özel

likteki hayvan ların yeni kan katımı ile süt verimliligini a ıttı rmak suni tohumlama işte suni to

humlama yaptıran işletmelere de devlet şu anda şunu da söylemem lazım Türkiye genelinele y ı l 

da 1 milyon suni tohumlama yapılır . Konulan hedef 5 yıl için 10 milyon yani 5 y ılda 10 milyon 

suni tohum lamanın yapılması yılda öngörülüyor. Şimd i suni tohumlama ile ilgili olarak da dev

let suni hayvanına suni tohumlama yaptı ran işletmelere diyor ki faturanın bir k ısmını ben öde

yecegim. Daha henüz miktar belirlenmiyor. Tabii suni tohumlamayı da yaptıracak kurumlara 

kuru luşlara ihtiyaç var. I şte bu kurum ve kuruluşlara da devlet destek veriyor serbest veteriner 

hekimler yapacak sag lık teknisyenleri yapabilir onun dışında kurumlar kuruluşlar yapabiliı·. Zi

raat Odaları yapabilir. Dolay ısıyla bu kurumlar ve şahıslar için de suni tohumlama ekiplerini ku

racak gerekli ekipmanı devlet belli oranda finanse ediyor. Sübvanse ediyor burada ki şeyde . 
önemli bir rakam kalkınmada öncelikli yörelerde ekipman. malzeme ması·a flarının o/o 50'si ya-

ni yarısını devlet ödüyor. Digeı· yörelerde ise% 25'ni ödüyor bunun için kaynak var m ı diye so

ru sorarsa nız evet. Kaynak hayvancılık ödenekleri ile birl ikte bütçede ayrı laca k ve bu saydıgım 

dört alt bölüm için yetiştiricilerimizin istifadesine sunu lacak. Ödemeyi Türkiye Cumhuriyeti Zi

raat Bankas ı yapacak. Şimdi bu benim size verdigim bilgiler kararnamede ki yazılı bilgileri bel

li bir tasrifi ka ı·arname de daha deg işik bir şekilde hazırlanmış ama bUI'ada bir sürü açık nokta 

va ı·. Tarım ll Müdürlügümüze sanırım haber verilm işti r. Bu kararnamenin çıktıgı tarih olan 10 

Mayıs tarihinden 45 gün süre içerisinde biı' tebligin çıkması gerekiyoı·. Bu tebligde bu saydıgım 

dört teşvik unsurunun tüm ayrıntıları size sunulacak dolayıs ı ile ben bunu da bir bilgilendirme 

görevim olarak açıklamak istedim. Netice olarak. kırsal kalkınma yoksullugun gider ilmesi ve kı r

sal yörede yaşayan insanların kentlerde ki yaşam kalitesine ulaşmak için çok önemli bir faali

yet bunun başarısı her aşamada sizin fikir sahibi olmanız fikirlerinizi bildirmeniz ve sorumluluk 

üstlenmeniz sadece fikir vermeniz görüş bildirmeniz de yetmiyor. Sizleı·in sorumluluk üstlenme

si ile mümkün olacaktır. Bunların da bugünkü heyecan lı toplantıdan an ladıgım kada ı·ı ile gerçek

leşecek bir olay oldugunu düşünüyorum. Sizlere katkılarınızdan dolayı şimdiden teşekkür ediyo

rum. Ça lışmalarımızın her aşamasında bu katkılarınızı bekliyorum, saygıla r sunuyorum. 
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Savaş DEMIRTAN: 

Evet biz vakti m izin sonuna çok yakla ştıkancak konuşma ist.egi olan bir iki isim daha var ana 

hatları ile söz verme ihtiyacı hissed iyoruz. Sayın Filiz DOGANA Y'ı kürsüye davet ediyorum. Kı· 

s ıtlı sürede görüşlerini dile getirmesi için. 

Filiz DOGANA Y (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı) : 

Sayın katılımcılar GAP Idaresi danışmanıyım Başkanlık kürsüsünOn bir istegi dogrultusun· 

da huzurunuıda bulunuyorum. Sabahtan bu yana sürdürülen bu tartışma ve görüşmelerde ön

celikli bir sorununuz gündeme geldi bu da Bölgede ki boşalan köylerin sorunları idi bu çerçeve

de GAP Idaresi'nin bu konuda yürütmekte oldugu çalı şmalar konusunda çok kısa bir bilgi ver

mek ihtiyacı duyuldu o nedenle ben huzurunuzdayım . GAP Bölge Kalkınma Idaresi'nin bu konu

da yürüttügü iki proje var bunlardan bir tanesi köye geri dönüş ve rehabilitasyon bölge gelişme 

p lan ı bu plan sadece Şırnak ili için degil ama boşaltılan köylerin bulundugu yaklaşık degil tam 

olarak 12 ili kapsayan bir alt bölge gelişme planı olarak düşünüldü ve bu görev de devlet tara

fından GAP Idaresine verildi. GAP Idaresi geçtigirniz yıl merkezde ki çalı şma ları tamamladı bu 

y ıl proje haline dönüştürdü ve iki grup halinde bu proje tasarlandı bu grubun bir tanesi GAP il· 

lerini kapsayan bir alt bölge gelişme plan ı digeri de GAP Bölgesi d ışında ki Dogu Anadolu Böl· 

gesi illerini kapsayan ikinci bir proje olarak tasarlandı şu günlerde çalışma lar sürdürülüyor. Bu 

projelerin içeriginde boşalan köylerin bulundugu iller ve ilçeler bazında çalışmalar yürütülecek 

ve boşalan köyleri n durumları sosyal ve ekonomik bakımdan ve mekansal boyutl arı ile incelene

cek ve bu yapı lan incelemeler araştırmalar toplumun kendi ihtiyaçları ve katılımları dogrultu

sunda ve de tabi ki ekonomik o lanakların bulundugu köyler sizde bunu takdir edersiniz. Bazı çok 

küçük mezralarda ki insanlar zaten daha boşaltılmadan önce bile çok zor koşullarda yaşıyorlar

dı bunlar hep araştı rılacak şimdiden şu bu şöy le böyle demek istemiyorum. Ama bütün bunlara 

bakılacak ekonomik imkanların oldugu dedigirniz köyler ve dedigirniz gibi katılım istem ve de o 

köylerin jeolojik durumu topografik durumu bütün bu hususlar araştırı ld ıktan sonra bir planla

ma yapılacaktır. Hatta bazı iller de bazı köyler için örnek imar planları da hazırlanarak bu pro

jeler ve planlar mülki amiriere verilecek ve orada artık durum görülecektir. O ilçelerin hangisin

de hangi köyler hangi koşullarda yerleşti rilecek gibi ki biz buna hazır reçeteler diyoruz. Kayma

kamlarımıza va Iiierimize hemen uygulayabilecekleri biçimde planlar hazırlanıp kendilerine veri

lecek bu ça lışmaya baş lamak üzere ön ça lışmalar ı tamamlandı ama bunun alan araştırmaları 

dedigirniz bölümlerine de GAP Idaresi başlamak üzere. GAP Idaresi'nin yürütmekte oldugu ikin

ci bir proje köye dönüş konusunda ki ikinci bir projede acil eylem planı dedigirniz proje ki sabah· 

!eyin Sayın Şırnak Valisi bir nebze söz etti şu anda GAP Idaresi Şırnak ilinde ve Diyarbakır ilin-
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de öncelikle belirledigi köylerde eylem yani uygulama projelerini başlatmak üzere. bunun için 

belirlenmiş olan o köylerin alt yapı ları büyük ölçüde hazırlandı. haritaları alınıyor. imar plan

ları yapılıyor. Tüm altlıkları hazırlandıktan sonra da yine Bölgenin insanının yada o köydeki ai

lelerin yaşamiarına uygun bir biçimde konutları yapıldıktan sonra bu ailelerin yaşamlarını sür

dürebilmeleri için gerekli ekonomik destek ve sosyal destek programları da hazırlanarak on ların 

uzun yıllardır çekmekte oldukları sıkıntıları bir nebze de olsa giderme çareleri aranıyor. Umarız 

bu projelerimiz çok kısa sürede tamamlanır ve bundan sonra başlanacak bu alt bölge gelişme 

planı dogrultusunda yapılacak olan projelerimizi de şu anda devam etmekte olan projelerimiz ör

nek olacaktır diye umuyoruz. Biraz önce Ziraat Bankası verdigi bilgiden de dogrusu ben çok 

umutlandım. bizim hazırlamakta oldugumuz projeler için önemli bir yaklaşım olacak. Çünkü ora

da hep düşünüyorduk ekonomik boyutundaki sıkıntılar nasıl çözümlenir diye umarım projede 

birlikte çalışma olanagı da olacaktı r. Ben. beni dinlediginiz için teşekkür ediyorum. iyilikler dili

yorum. 

Savaş DEMİRTAN : 

Teşekkür ediyoruz. degerli katılımcı lar son olarak düşüncelerin i öz olarak almak istedigirniz 

biri daha var. Türkiye Kalkınma Vakfı Diyarbakır Temsilcisi Sayın Tahir DADAK kısa ve öz ola

rak düşüncelel'ini dinleyebi liriz. 

Tahir DADAK (Türkiye Kalkınma Vakfı Diyarbakır Temstlclsl) : 

Gerek sabah ki oturumda olsun gerek ögleden sonra ki oturumda olsun ortak konuşulun ko

nuların başında sınır ticareti gelmekteydi. Bu konuda ki görüşüm Bölge'deki olaylar nedeni ile 

üretim yapmayan ve yapamayan insanlara ve istihdam olanagı bulamayan kişilere hükümetler

ce uygulamaya konulan ara çözüm mekanizmaları oldugunu düşünüyorum. Degiş ik dönemlerde 

degişik hükümetler tarafından sın ır ticareti kısıtlandı. Bazen yasakland ı ve bazı dönemlerde ise 

sınırlamalar getirildi. Fakat Sayın Ticaret Odası Başkan ı 'nın da belirttigi üzere son sınırlamala

rın olması ve özellikle son gelişmelerin ürkütücü düzeyde oldugunu kendirnce ifade etmek istiyo

rum. Bu sınır ticaretinden 50 bin kamyonun bu işi yaptıgını ve bunun 50 bin aile demek oldugu

nu bunu da kabaca bir ailenin ortalama nüfusunun 7-8 kişi ile oldugunu çarparsak 35-400 kişi

lik bir nüfusun bu sınır ticaretinden ekmek yedigini düşünebiliriz. Son gelişmelerde diger bir ko

nu ise sınır ticaretinin tüzel kuruluşlara devri idi. Bu sınır ticaretinin tüzel kuruluşlara devri ile 

beraber asıl bu sınır ticaretinden yararlanması gereken kesim yararlanamayacak ve yine bura

da elde edilen veya buradan elde edilecek gelir belli kesimlerin elinde toplanacaktır. Buna ilişkin 

iabinin oluşturulması hükümet nezdinde bu tür bunun önlenmesine ilişkin girişimlerin bulunma

sı gerektigine inanıyorum. Zaman zaman bölgeye gelme fırsatımız oluyor. Bölgeyi inceleme fır-
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satıınız oluyor. Kalkınına baglamında ele alınınası gereken gelir geLirici faaliyetlere ilişkin bır 

kaç öneriyi sunmak istiyorum. Mevcuttan hareketle ve yerellikten haı•eketle Bölge de uygulana

bilecek gelir getirici faaliyetlerin başında enLegre bi ı· hayvancılık projesinin uygulanması gerek

ligini düşünüyorum. Bu entegre hayvancılık ça lışması kapsamında barınak ça lışmaları ve bölge 

insanın da çok yabancı olmadıg ı yenı temelinin güçlendirilmesine yönelik çalışma lar ve Sayın 

Hocanıızın cıa belirttigi gibi bu dogaı kaynaklar baglamında veya meralar baglamında Bölgede 

ki olaylar nedeni ile derlenip. toparlanan mera laı·ın daha bilinçli kullanılınasına yönelik egitim 

demosrasyon uygulamalarının başlatılınasını düşünüyorum . Bununla beraber yine Bölge'de 

hayvancılıga ilişkin örgütlerin. kooperatiflerin. bil'liklerin yapılandıı·ılması. geliştirilmesi gerekli

gine inanıyorum. Ve tüm Oogu ve Güney Oogu bölgesinden hayvancılıga ilişkin temel sorun olan 

Iıayva ncılıga ilişkin sanayinin de buı·ada geliştiı·ilmesi gerekLigine inanıyorum . Bölgede potansi

yel arz eden diger biı· konu ise arıcılık konusudur. Dün Uludere ve Uludere'nin bazı köylerinde 

inceleme fırsatımız oldu buralarda gerçekten de bazı alanlarda ciddi bir şeki l de arıcılık yapıl

makta fakat burada ya p ılan arıcılık daha ziyade iptidai kovanlarla yapılmakta veya dünyada 

pek geçerli olmayan ahşa p kovanlaı·Ia a rıcılık yapılmakta bu arıcılıgın cnLegre bir yaklaş ım la ele 

a lınıp ilk ele alınması gereken konu da egitim ça lışmalarına agırlık verilerek teknik destegin de 

birlikte yürütülmesi ve arıcılıga ilişkin girdi temin i n saglanması ve yine elde edilen bölüm ün pa

zarlanmasına yönelik faaliyetlerin yürütülmesidir. Yine üreticilel'le yapugımız sohbetlerde üreti

ci hiç kovanlarını gezdirmeden bu iptidai kovanlardan bile 25-30 kg dolayında bal alabildigini 

ifade etmektedirler. Türkiye'de gezgin arıcılıgın da dahil oldugu ortalama bal hasılatı 17 kg ci

varında burada ise bu ı·akam yaklaşık Türkiye'nin iki katına isabet etmektedir. Burada ki arıcı

lık konusu biraz daha entegre yaklaşım la ve daha teknik yöntemlerle stı·apor kovanlarla ve ge

ı·ekli teknik destek saglana ı·ak yapılırsa sanırım bu üretim ikiye katlanacaktır diye düşünüyo

rum. Bunun uygulanıası sayesinde önemli bir istihdam kapısının açılabilecegine inanıyorum. Bu 

Bölge'de yaptıgııııız tespitleı·den bir tanesi de alabalıgın geliştirilmesine ili şkin bir potansiyelin 

oldugudur. özellikle dün Uludeı·e. Gülyazı köyünde gezi yapma fırsatımız oldu tabi işin ilginç ta· 

rafı burada teknik bilginin olmamas ı veya bu işi bilen insa nların olmamasından dolayı burada 

gayet güzel havuzlar yapılmış teknigine uygun havuzlar yapılmış fakat maalesef alabalıgın üre

timine ilişki n hiçbir şey yok burada ki havuzları yapan insanlar alabalıkları Gaziantep'ten yetiş

tirip hale getirip burada satmaktadıl'lar. Yine alabalıgın üretim boyutu da düşünülerek Bölgede 

yaygın laştırılabilir oldugunu düşünüyoruz. Yine edindigim digeı· bir izienim ise ta~msal üretim

den küçük sulama sistemlerine basit ve iş levsel olan küçük sulama sistemleri gel iştirilerek yay

g ı nlaştırı laı·ak taı· ımsal üı·etime daha dogl'usu bitkisel üretime katk ı saglayacagı inancındayım. 

Tüm bunları yaparken izleyeccgimiz strateji ne olmalıdır. Görüşümü iletmek istiyorum. Tüm bu 

uygulamaları yaparken temel stratejimiz dogru hedef gruplarla çalışmamız gerekecegidir. \'e bu 
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üretim katacagımız yeni insanlara k ısmi bir sübvansiyon saglanması gerekLigine inan ıyorum . 

Saglanacak olan sübvansiyonun amacına ulaşması için ürüne verilecek olan destegin agırlıkta 

olması geregine inanıyorum. Yine Bölge'de ki temel eksiklik tüm bu faaliyetler uygulanması ge

reken temel eksiklik olarak egitim teknik destegin üretimin tüm aşamalarında gerek üretim ön

cesi olsun gerek üretim esnasında olsun ve üretim sonrasında olsun tüm aşamaların ciddi bir 

organizasyonla uygulanması gerektigine inanıyorum . Tüm faaliyetleri yürütecek organize biı· bi

rimin veya bu koordinasyonu saglayacak bir birimin olması gerekLigine inanıyorum. Teşekkür 

ediyorum. 

Savaş DEMIRTAN : 

Biz teşekkür ediyoruz. Degeri i katılımcı lar sabah toplantımızı açarken GAP' ın yeniden bir ya

pılanma sürecine girdigini bu süreçte insan odaklı insanı merkezi alan bir anlay ışa dayalı böl

gesel kalkınına planı geliştirmeye ça lıştıgını vurgulamıştır. Bu toplantıınızın amacının da hazır

lanmaya çalışılan plana Şımak gerçeginden hareketle tavsiyelerde bulunmak oldugunu belirt

miştik gerçekten burada ilimiz bölgemiz gerçeklerine dayalı çok somut açıklama lar yapıldı te

mennimiz bunların ileri ki günlerde somut olarak geri dönmesidir. Ben toplantının sonun GAP 

Idaresi'nin konuya ve Şırnak'a gösterdigi ilgiye Sayın temsilcilerine ayrı ayrı teşekkür ederim. 

Ayrıca düşünceleri ile görüşleri ile ve katı lımları ile toplantıy ı destekleyen herkese teşekkür edi

yorum. Toplantının kapan ış konuşmasını yapmak için Sayın Kaya YAŞINOK'u kürsüye davet 

ediyorum. 

M. Kaya YAŞINOK (GAP Idaresi Başkan Yardımcısı) : 

GAP Bölge Ka lkınma Idaresi Başkanlıgı Ankara'da olan bütün kuruluşlar gibi merkezi kuru

luşlar gibi kendi üstüne düşen . görevi olan bir planı yapıyor. Burada ayrıca lık buradaki farklı· 

lık buraya taşımak istedigirniz farklılık bu planda bizimle beraber olmanız. Bu planı yaptıgı ınız. 

bastıgımız zaman bu planda biz de varız demeniz o planı koltugunuzun altına alıp bizimle bera

ber nereye gideceksek ama nereye gideceksek sizin de arkanııda veya bizimde sizin arkanııda 

olman ızı saglaınanızdır. Biz projeyi gerçekleştirmek için Türkiye'nin en iyi uzınanlaı·ını bu işe an

gaje yeı.enegine ve olanagına sahibiz ve ettik. Tarım konusunda. toplumsal kalkınma konusun

da. sanayi konusunda biz bu planı hazırlarken Ankara'da oturur bu planı en bilimsel şekilde hiç 

bir boşluk bırakmadan hazırlayabilirdik ve genelde Türkiye'de de öyle bir uygulama var. Dün

yanın birçok yerinde beş yıllık programlar planlar hazırlan ıyor. biliyorsunuz yıllık yatırım prog

ramları hazırlan ıyor. Ayrıca imar plan ları hazırlanıyor biliyorsunuz bunlar hep Ankara'da hazır

lanıyor ve geliyor. Istegirniz planı biz Ankara'da hazı r lamayalım bir seferinde hazırladık bu bir 

program olma niteligini uygulama niteligini veya da gerçekleşme niteligini kazanmadı. Istiyoruz 
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ki şimdi gerçek leştirelim ama tek GAP Idaresi olmasın bunun arkasında hep beraber olalım Şır

nak' lılar da Şırnak'a özgü taleplerde bulunsun bu çok önemli onun için bize yardım etmeniz ge

rekli. Bizimle beraber olmanız gerekli burada size sunuş yapan uzmanlar bu işi biliyorlar. Bili· 

yarlar diye inanıyoruz hakikaten biliyorlar ama buray ı bilmiyorlar burayı bilseler bile sizin ka

daı• bilmiyorlar onun· için desteginizin olması gerekiyor. Katılımcılık diye sabahtan beri anlatma

ya ça lıştıgım çalı ştıgımız konu çeşitli yönleri ile temel olarak bu. Ancak bu şekilde başarıya ula

şabiliriz. Bir yatırım programı hazırlamıyoruz Bölgeyi ve alt bölgeleri kalkındırmak için bir şey

leı· yap ıyoruz. plan hazırlamıyoruz bunun i çi~ master plan adını vermedik. Plan artı programlar 

hazırlıyoruz. dikkat ederseniz programlar derken toplumsal ka lkınmaya yönelik sunuş yaptık. 

tarımsa l konulara ilgili olarak sunuş yaptık. sanayi ile ilgili olarak da konulara programlara egil

dik bu programlar halinde bu planı tamamlayacagız. Planın alt bölümleri programlar olacak bel· 

ki on ların da alt bölümleı·i alt alanları olacak Şırnak özel biı' yer olacak Ş ırnak özel bir bölüm 

olarak yer alacak planda. Bu toplantıya katı ldıgınız için bu toplantıda bize yol gösterdiginiz için 

ldarem adına hepinize çok teşekkür ediyorum ve bundan sonrada bizim yanımızda olmanızı ri

ca ediyorum. Ancak bu şekilde Şı rnak'ı ele a lalım GAP'tan ayıralı nı ama GAP'ın bir parçasıdır. 

görevimizin bir parçasıdır. O bütünlük içerisinde daha iyi kalkınma felsefesi ka lkınmadan ne an

lad ıgımıza göre hayat standardımız şehrinıizin vilayetimizin giderek bölgemizin giderek iii· 

kemizin refahını yükseltıneye bu Bölge'nin bölgelerle arasında ki açıgı gidermeye yönelik olarak 

yaptıgımız hep beraber olalım diyorum. Tekrar bu toplantıya katıldıgınız için teşekkür ediyorum. 
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BÖLGE MÜDURLUCÜ : Şanlıurfa Tünclı Çıkış Agzı, P.K. 155 ŞANLIURFA- Tel: (0.414)314 17 50 Fax: (0414) 313 5073 

E· mail: gap-x@gap.gov.ı r internet: www.gap.gov.tr 

GAP BÖLGE KALKI MA PLA 
PROJE EKIBI 

Cinnah Cad. No. 96/9 
06550 ÇankayalA KARA 

Tel: (0.312) 440 52 10 • Fax: (0.312) 440 52 76 
lnlernel: www.gapplan.org 
e-mail: ozbilen@gap.gov.tr. 
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